
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه اصفهان گفت: 
اهالی قلم باید ضمن مراقبت در همه زمینه ها، به طور 
خاص مراقب باشند تا در نوشته هایشان صداقت و امانت 

داری را رعایت کنند.
 آیت الله سید یوسف طباطبائی نژاد در جلسه اخلاق 
در رسانه گفت: اهالی رسانه کار بسیار حساسی دارند و 
در روایات اخلاقی زیادی که در دین مبین اسلام بیان 
شده است، بر اصالت راوی تاکید خاص شده تا ببینیم 

چه روایتی را از چه شخصی نقل کنیم.این استاد اخلاق ادامه 
داد: در بررسی روایات اگر راوی صادق نبوده باشد و یا این که 
حتی مشخص نباشد فردی صادق است یا خیر، آن روایت هیچ 
اعتباری ندارد و در کار خطیر خبرنگاری نیز به همین منوال 
است.امام جمعه اصفهان با اشاره به این که صداقت و امانت 
داری شرط انسانیت است، بیان داشت: قلم خواسته دل را به 
روی کاغذ می آورد و باید مراقب بود به بهانه این که حقیقت 

را باید نوشت، خدای ناکرده آبروی فرد یا افرادی را نریزیم.

اهالی قلم باید صادق و امانت دار باشند

اقدام برای آوردن 

VAR شروع کرده ایم

                                  

ختم رسل، رسول خوبی ها...

سالها بود که زمین در حسرت باران حیاتبخشی می سوخت و درمان تشنگی، سیاهی و 
تیرگی خود را از آسمان آبی انتظار داشت. سالها بود که زمین به کویر خشک تعصبات و عقاید 
باطل و مرداب خرافات، تبدیل شده بود که ناگاه در شبی فراموش نشدنی، باران رحمت الهی 
شروع به باریدن کرد و زمین تشنه را سیراب ساخت و گُلی زیبا، بنام محمد مصطفی)ص( 
در کویر حجاز، شکوفا شد. تولد او، عطر دل انگیز ایمان را به مشام مشتاقان رساند و چشمه 

های جوشان معرفت را در سینه ها، جاری ساخت.
آری با تولد او، کویر جهل و تعصب به بوستان مِهر و تفکر تبدیل شد. آن پیام آور الهی، 
در شهر مقدس مکّه و در خانواده ای مؤمن و خداپرست، در شب 17 ربیع الاول به دنیا آمد 

و جهانِ هستی را با وجود مبارک خود، منوّر کرد. 
آن شب آسمان مکّه ستاره باران شده بود و ساکنان عرش ملکوت برای تحویل دادن 
امانت خود به زمین آمده بودند. در همان زمان کنگره های کاخ کسری فرو ریخت و آتشکده 
های فارس به خاموشی گرائید و پی آمد این تولد شیاطین و طاغوت ها گریختند و بت های 
جاهلی یکی پس از دیگری سقوط کردند. نور ایمان به سراسر دنیا تابید و پیام اسلام در قلب 

ها نفوذ کرد و بشر از چنگال ظلم و جهل، نجات یافت.
سیره پیامبر اسلام، سیره عزّت در زندگی بود. در طول زندگی سراسر جهاد و مبارزه خود، 
همیشه عزیز بود و شکست ناپذیر. او عزت را در تقوای الهی می دانست و می فرمود: »هر کس 

می خواهد با عزت ترین مردم باشد، باید تقوای الهی پیشه کند«.
نبی اکرم)ص( سمبل صبر و استقامت است. ایشان در تمام مدت تبلیغ دین اسلام، با 

دشمنی ها و آزارهای مشرکان روبرو بود ولی هیچگاه ناشکیبا و ناراضی نشدند.
صبر، مادر تمام کمالات معنوی می باشد. به همین دلیل است که وقتی خداوند، می 
خواهد به پیامبرش هدیه ای بدهد، صبر و تبعات آن را هدیه می دهد. چنانکه در حدیث 
امام صادق)ع( آمده است که پیامبر فرمود: »جبرئیل به نزد من آمد و گفت: ای رسول خدا، 
پروردگار مرا با هدیه ای به سوی تو فرستاده که چنین هدیه ای را به کسی قبل از تو نداده 
است. پیامبر سؤال کردند که آن هدیه چیست؟ گفت: صبر و نیکوتر از آن، پرسیدند و آن 
چیست؟ گفت: رضا ]که خود محصول صبر است[ و بهتر از آن. پرسیدند آن چیست؟ گفت: 
زهد و بهتر از آن. گفتند و آن چیست؟ پاسخ داد: اخلاص و بهتر از آن و...« به راستی که صبر، 

سرچشمه تمام فضایل معنوی است.
رسول اکرم)ص( الگو و اسوه نظم در زندگی بودند. نظمی دقیق و الهی بر همه شؤون و 

رفتار ایشان حاکم بود و در تمام مراحل زندگی ایشان، عینیت داشت.
پیامبر اسلام)ص( همیشه یاران خود را به نظم در کارها دعوت می فرمودند و خود برای 
آنان الگویی تمام بودند. در مسجدالنبی، چند ستون وجود داشت که رسول خدا)ص( کنار 
هر یک که می نشست، معنایی خاص داشت و مسلمانان می دانستند که هنگام چه کاری 
است. ستونی، خاص مردم. ستونی برای خلوت و ستونی برای شور و مشورت و تصمیم گیری 

و بهمین ترتیب سایر ستون ها.
زندگی نبی اکرم بر عدم تکلف استوار بود و این اصل مهم اسلامی، از افتخارات دین مبین 
ما است. ظاهر و باطن ایشان یکی بود. خود را، همان گونه که بودند نشان می دادند. به هیچ 
وجه ظاهرسازی نمی کردند و می فرمودند: »من و امتم از تکلف به دور هستیم. من اهل تکلف 
را دوست نمی دارم«.امیر المؤمنین)ع( می فرماید: »روزی عده ای از اصحاب به پیامبر)ص( 
گفتند: یا رسول الّله اگر به دین اسلام گرویدن را به بعضی از مردم اجبار کنی، مطمئنا آنان به 
اسلام می گروند و تعداد ما مسلمانان خیلی زیاد خواهد شد. پیامبر در پاسخ فرمود: من آن 
چنان نیستم که به دیدار خداوند بروم در حالی که دستوری را بدهم که بدعت در دین الهی 

باشد و من اهل تکلف نیستم.«

رمز گشایی از افزایش محبوبیت

 رئیسی در مدت سه ماه

    نماینده مردم اصفهان در مجلس:

در طرح حمایت از حقوق کاربران به دنبال 

فیلتر کردن نیستیم
نتایج تازه ترین نظرسنجی وب سایت موسسه گالوپ 
از ایرانیان را می توان تا حدودی برای رسانه های غربی و 
مخالفان دولت غافلگیر کننده ارزیابی کرد. بر اساس این 
نظرسنجی7۲درصد مردم ایران از عملکرد دولت آیت الله 
سیدابراهیم رییسی رضایت دارند و آن را تایید می کنند. 
موسسه گالوپ مستقر در واشنگتن آمریکا با انتشار آخرین 
نظرسنجی های صورت گرفته سه هفته پس از روی کار 
آمدن دولت، گزارش داده است که از هر 1۰ نفر بزرگسال، بیش از هفت نفر عملکرد دولت 

سیزدهم را تایید می کنند.
این موسسه معتبر نظرسنجی، دلیل رضایتمندی مردم و افزایش محبوبیت رییس 
جمهوری را عملکرد موفق دولت در واکسیناسیون تحلیل کرده است اما در کنار این موضوع 
مهم می توان عوامل دیگری چون تلاش شبانه روزی دولت برای بهبود شرایط و صداقت و 

آشنایی مستقیم و بی واسطه با مشکلات مردم عنوان کرد.
۱- واکسیناسیون و وفای به عهد رییس جمهوری

کرونا طی نزدیک به دو سال اخیر یکی از بزرگترین مسائل و چالشهای مبتلا به جامعه 
ایران بوده است. طی ماههای اخیر و با کشف واکسن کرونا، کشورهای مختلف تلاش کردند 
با سرعت بخشی به روند واکسیناسیون شرایط خود را به روال عادی برگردانند. دولت ایران 
هم طی ماههای اخیر تلاشهای گسترده ای برای واکسیناسیون در دستور کار قرار داد با این 
حال طی هفته های آغازین فعالیت دولت سیزدهم بود که میزان قابل توجهی واکسن وارد 
کشور شد و واکسیناسیون سرعت قابل توجهی گرفت.در واقع واکسیناسیون عمومی برای 
آحاد مردم در اسرع وقت، وعده آیت الله رییسی در بحبوحه انتخابات ریاست جمهوری بود، 
گرچه در همان زمان هم رسانه ها این وعده را به دلیل تمایل به بهره گیری از واکسن تولید 
داخل مورد هجمه قرار دادند اما عملکرد رییس جمهوری پس از تشکیل دولت و دیدگاه وی 

درباره واکسیناسیون، نشان داد که هجمه ها بی دلیل و غیرمنصفانه بوده است.
۲- سفرهای استانی؛ دیدار چهره به چهره با مردم

موسسه گالوپ در تشریح نظرسنجی خود و بررسی علل افزایش محبوبیت رییس جمهوری 
ایران، بیشتر بر علت واکسیناسیون عمومی تمرکز کرده و آن را عامل اصلی دانسته است، با این 
همه دولت طی سه ماه گذشته از آغاز فعالیت خود اقدامات دیگری نیز به منظور  ارتقای وضعیت 
زندگی مردم انجام داده است. در اینز مینه سفر به استان های محروم و دیدار رودرو با مردم 
می تواند از مهم ترین آن ها باشد. درک اهمیت این موضوع برای موسسات خارجی و رسانه های 
آن سوی مرزها چندان آسان نیست و بارها تلاش کرده اند تا ضمن بی اهمیت جلوه دادن 
سفرهای استانی آیت الله رییسی، آن را بی نتیجه هم نشان دهند. مهمترین نتیجه این سفرها 
اما امید و اعتمادی است که مردم در دیدار مستقیم با رییس جمهور خود به دست می آورند.

۳- محبوبیتی که مبارزه با فساد آورده است
نام آیت الله رییسی در عرصه سیاست ایران بیش از هر مفهوم دیگری با موضوع مبارزه 
با فساد، پیوند خورده است و این موضوع را می توان از مهم ترین دلایل افزایش محبوبیت 
وی میان مردم دانست.” باید در سرمنشاء، ریشه فساد را بخشکانیم و من برای انجام این 
ماموریت بزرگ وارد صحنه شده ام.” این گزاره از سوی آیت الله رییسی، در ایام رقابت های 
انتخاباتی اعلام و مشخص شد یکی از مهم ترین انگیزه های وی برای حضور در انتخابات 
ریشه کنی فساد است. پس از پیروزی و در فاصله سه هفته مانده به آغاز کار دولت، نخستین 
جلسه کمیته ای متشکل از روسای دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی کشور را تشکیل داد تا 
پیش از زمان رسمی آغاز به کار دولت، تجربه های پیشین خود در مبارزه با فساد، راهکارهای 
اجرایی ایجاد تحول در سازوکارهای فسادزای دولت و اقدامات اولویت  دار را پیشنهاد دهد.

آیت الله رییسی به این کمیته ماموریت داد دستورالعمل ها و ابلاغیه های مورد نیاز به منظور 
اصلاح سازوکارهای اقتصادی فسادآفرین و رانت زا و زمینه های بروز فساد و نیز پیشگیری از 
وقوع جرم در نظام بانکی، مالیات، گمرک، مناقصات  دولتی، قاچاق سازمان یافته و ارائه نقشه 
راه عملیاتی برای ایجاد شفافیت در نظامات اقتصادی کشور و تحقق سامانه جامع اطلاعات 
اقتصادی کشور را تدوین کند. بر اساس اعلام رییس جمهوری در جلسات کمیته اشاره شده، 
دستورالعمل هایی درباره وظایف خاص دستگاه های مختلف در زمینه پیشگیری و مقابله با 
فساد در قالب »نقشه ملی پیشگیری و مقابله با فساد اداری و اقتصادی« تهیه و اصول حاکم 

بر این نقشه ملی ابلاغ شد.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه در طرح حمایت از حقوق کاربران 
وخدمات پایه فضای مجازی به دنبال فیلتر کردن نیستیم، گفت: از اهداف این طرح 
حمایت از مشاغل و برندهای تجاری و همچنین ایجاد میلیون ها شغل در فضای 

مجازی است.
حسین میرزایی، در میزگرد اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل 
مطرح کرد: در طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای مجازی، 
اصلا به دنبال فیلترکردن نیستیم، بلکه به دنبال ظرفیت سازی قانونی و اقتصادی در 
فضای مجازی هستیم که دانشمندان و شرکت های دانش بنیان کشورمان، در طی 
یک فرایند چندساله بتوانند شبکه های اجتماعی و موتورهای جست وجوگری، در 

حد کلاس جهانی به وجود بیاورند.
میرزایی گفت: هدف ما در این طرح حمایت از مشاغل و برندهای تجاری در 
فضای مجازی است. همچنین ایجاد صدها هزار تا میلیون ها شغل درفضای مجازی 

از اهداف این طرح است.
این نماینده مجلس در ادامه بیان کرد: شورای عالی جدیدی تصویب نکردیم، 
برای قانون و مقرارت این طرح کمیسیون عالی تشکیل دادیم، برای تشکیل این 
کمیسیون از مجلس، دولت، قوه قضائیه، نیروهای امنیتی و متخصصانی که در داخل 
حاکمیت نیستند استفاده کردیم همچنین مجری این طرح وزارت ارتباطات است.
میرزایی گفت: ما تصمیم گرفتیم که زیر ساخت های لازم برای فضای مجازی را 
در کشور به وجود بیاوریم. نباید خودباوری خودمان را از دست بدهیم، اگر از امروز 

شروع بکنیم چند سال دیگر می توانیم بگوییم که ما این زیرساخت ها را داریم.
وی خاطرنشان کرد: هزینه های این طرح از صندوق حمایت از ارائه خدمات 
پایه مجازی تامین خواهد شد و جزییات تامین هزینه در ماده 1۳ این طرح و چند 

ماده دیگر آمده است.
میرزایی درپاسخ به این سوال که اگر شبکه های اجتماعی در ایران دفتر نزنند چه 
می کنید؛ گفت: این تفسیر اشتباهی است که شبکه های اجتماعی در ایران دفتر نمی 
زنند، زیرا سالانه چندین میلیارد ازحضور مردم کشور ما در این اپلیکیشن ها درآمد 
دراند. هم چنین در نظر داشته باشید که وجود اپلیکیشن هایی مانند اینستاگرام 
و تلگرام در کشورما برای کشورهایی هم چون آمریکا غنیمت است. اگرهم این 
اپلییکیشن ها همراهی نکردند از رقبای خارجی و داخلی آن ها استفاده می کنیم.

وی افزود: به علاوه در بند ۲۸ این طرح آمده است که  وزارت ارتباطات در صورت 
همکاری نکردن آن ها موظف به جایگزین کردن اپلیکیشن ها است و تا زمانی که 

اپلیکیشن جایگزین فراهم نشده است، حق مسدودسازی را ندارد.

قلب هنر چندهزار ساله در ایران دوباره تپید:

پرواز ققنوس هنر از زیر خاکستر فراموشی
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جناب آقای دکتر محمدرضا بلیاد

انتصاب شایسته جنابعالی را به سمت ریاست 

دانشکده روانشناسی دانشگاه آزاد اسلامی 

کرج صمیمانه تبریک عرض نموده، توفیقات 

روزافزون شما را آرزومندم.

            فریناز احمدی
سرپرستی روزنامه یاقوت وطن در استان البرز

صاحب امتیاز و مدیر مسئول کانون مطبوعاتی و تبلیغاتی ماهان

سردبیر و مشاور رسانه ای پایگاه خبری آوا البرز
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دیدگاهنـــگاه روز

قلعه سفید جاجرم، بنایی ماندگار

 از دوران قاجار

صفحه  8

صرفه جویی ارزی با قزل آلا

صفحه  ۲

صفحه  8

چه خبر از مرمت گنبد مسجد 
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 to economic
sectors in-

crease 58%

  سرویس اقتصادی
در شهریور امسال معادل ۷۰۹ هزار فقره 
چک برگشت خورده که در مقایسه با ماه قبل 

۴.۴ درصد کاهش یافته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، تازه ترین 
آماری که بانک مرکزی از جریان مبادلات چک 
منتشر کرده است، نشان می دهد که در شهریور 
امسال  حدود ۷.۳ میلیون فقره چک به ارزش 
حدود ۲۴۹ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان مبادله شده 
که از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۵.۵ و ۲۳.۵ درصد 
افزایش یافته است.از سوی دیگر، حدود ۶.۶ میلیون 
فقره به ارزش ۲۱۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از 
چک های مبادله ای وصول شده است که از نظر تعداد 
و مبلغ به ترتیب ۶.۷ و ۲۶.۷ درصد افزایش دارد. در 
کنار چک های وصولی معادل ۷۰۹ هزار فقره چک 
برگشت خورده که از نظر تعداد، چک های برگشتی 
در مقایسه با ماه قبل به ترتیب ۴.۴ درصد کاهش 

و از نظر مبلغ نیز پنج درصد افزایش داشته است.
همچنین در این مدت، در استان تهران حدود ۲.۲ 
میلیون فقره چک به ارزش بالغ بر ۱۲۷ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان مبادله شده که بیانگر صدرنشینی 
استان تهران در مبادله چک در سطح کشور است. 
چک های وصول شده در تهران حدود دو میلیون 
فقره به ارزش حدود ۱۱۲ هزار و ۹۰۰ میلیارد 

تومان و چک های برگشتی معادل ۱۹۷ هزار فقره 
به ارزش بیش از ۱۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان 
گزارش شده است.علاوه بر این در شهریور ماه، در 
کل کشور معادل ۶۸۶ هـزار فقـره چک بـه ارزش 
حدود ۳۰ هـزار و ۲۰۰ میلیارد تومان به دلایل 
کسری یـا فقدان موجودی برگشـت خورده است 
که از نظر تعداد و ارزش ۹۶.۷ و ۹۶.۱ درصد از 
کل چک های برگشتی به دلایل کسری یا فقدان 

موجودی بوده است.
از سوی دیگر، در استان تهران معادل ۱۸۹ هزار 
فقره چک به ارزش حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان به 
دلایل کسری یا فقدان موجودی برگشت داده شده 
که در استان تهران از نظر تعداد ۹۵.۹ درصد و از 
نظر مبلغ ۹۵.۵ درصد از کل چک های برگشتی به 

دلایل کسری یا فقدان موجودی بوده است.

  سرویس اقتصادی
میزان بارش ها در سال آبی جدید که از ابتدای 
مهرماه آغاز شده، نسبت به دوره بلندمدت )دوره 

۵۲ ساله( کاهش ۵۴.۷ درصدی داشته است.
به گزارش ایرنا، وضعیت بارشی کشور طبق 
پیش بینی قبلی موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو در 
سه ماهه پاییز که ماه های اولیه سال آبی جدید)ابتدای 
مهر۱۴۰۰ تا آخر شهریور۱۴۰۱(  نیز به شمار می 
آیند،  چندان مطلوب نیست و بارش های آن کمتر 
از حد طبیعی خواهد بود. این درحالی است که بنا به 
گفته »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو با وجود کاهش 
بارش ها، مصارف آبی چشمگیرتر شده و تداوم آن 
می تواند موجب نگرانی در باره تامین آب مورد نیاز 
باشد. از طرف دیگر وزیر نیرو در روزهای اخیر از بروز 
تنش آبی در هشت شهر بزرگ کشور خبر داده است.
 براین اساس تازه ترین گزارش منتشره از سوی 
مرکز ملی پایش و هشدار خشکسالی درباره وضعیت 
بارشی مهر ماه، نشان از آن دارد که از ابتدای مهر که 
در ضمن ماه آغازین سال آبی جدید نیز محسوب 
می شود تا روز ۲۶ مهر تنها ۲.۴ میلیمتر بارندگی 
رخ داده و این درحالی است که میزان بارش های 
دوره بلندمدت ۵.۳ میلیمتر بوده که کاهش ۵۴.۷ 
درصدی را نشان می دهد. این میزان بارش اثر خود را 
بر روی سدهای تامین کننده آب کشور باقی گذاشته 
به گونه ای که براساس  گزارش اخیر شرکت مدیریت 

منابع آب ایران بیانگر آن است که حجم آب موجود در 
مخازن سدهای کشور در بیست و سومین روز از سال 
آبی جدید )ابتدای مهر۱۴۰۰ تا آخر شهریور۱۴۰۱( 
۱۸ میلیارد و ۳۸میلیون مترمکعب شده که در 
مقایسه با مدت مشابه سال آبی گذشته که موجودی 
آب ۲۵ میلیارد و ۵۸ میلیون متر مکعب بوده کسری 
۲۸ درصدی را نشان می دهد. در همین زمینه وزیر 
نیرو با بیان اینکه پیش بینی ها نشان می دهد در 
سال آینده )سال آبی امسال( هم شرایط به گونه ای 
نیست که کمبود بارندگی ها جبران شود، ادامه داد: 
از طرفی در سال های گذشته به سبب توسعه شبکه 
آبرسانی آب شرب، توسعه صنعت و توسعه کشاورزی، 
مصرف آب به شدت افزایش یافته به طوری که کل 
مصرف آب در کشور از ۷۸ میلیارد متر مکعب در 
سال ۱۳۸۰ به ۱۰۰ میلیارد مترمکعب در سال 

۱۳۹۹ رسیده است. 

گام به گام با خشکسالی؛
کاهش بیش از ۵۴ درصدی بارش های کشور در سال آبی جدید

اخبار ا قتصادی

شهریورماه ۱۴۰۰؛
تعداد چک های برگشتی نسبت به مردادماه ۴.۴ درصد کاهش یافت

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

با تلاش محققان داخلی در حوزه 
شیلات و افزایش تولید تخم چشم زده 
ماهی قزل آلا، واردات این محصول تا 
حد زیادی کاهش یافته است. کیفیت 
و اقتصادی بودن تولید ماهی یکی از 

دغدغه های پرورش دهندگان ماهی قزل 
آلا است. یکی از عوامل افزایش کیفیت 
گوشت، تخم چشم زده است که تاثیر 
بسزایی در تولید محصول نهایی یعنی 

همان ماهی دارد

   سرویس اقتصادی
بررسی گزارش های مربوط به صدور مجوزها در نیمه نخست سال 
جاری نشان دهنده افزایش ۱۴۹ درصدی سرمایه گذاری و رشد ۱۹.۹ 

درصدی اشتغال در حوزه پروانه های بهره برداری صنعتی است.
به گزارش ایرنا، از ابتدای امسال تا پایان شهریور ماه تعداد ۱۸ هزار و 
۲۲۲ فقره جواز تاسیس صنعتی در کشور صادر شد و میزان سرمایه گذاری 
برای صدور این مجوزها مبلغی افزون بر ۵۷۶ هزار میلیارد تومان برآورد 
شده است که حاکی از رشد ۱۵۵ درصدی در هم سنجی با مدت مشابه 

سال ۹۹ است.
این میزان سرمایه گذاری و صدور جواز تاسیس صنعتی، منجر به ایجاد 
اشتغال ۴۳۸ هزار و ۸۹۵ نفری شده است که از نظر اشتغال نیز در مقایسه 

با مدت مشابه سال گذشته رشد ۶.۱ درصدی را به ثبت رسانده است.
این گزارش تعداد پروانه بهره برداری )شامل پروانه های بهره برداری 
ایجادی و توسعه ای( در بازه زمانی مذکور را سه هزار و ۳۷۰ فقره عنوان 
کرده است که با توجه به سه هزار و ۳۰۴ پروانه صادر شده در نیمه نخست 

سال ۹۹، رشد ۲ درصدی را نشان می دهد.

برای این پروانه های بهره برداری ۱۱۸ هزار و ۲۷۱ میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در نظر گرفته شده است که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۴۹ درصد افزایش داشته است.
میزان اشتغال ایجاد شده از این پروانه ها نیز ۷۶ هزار و ۵۲۷ نفر بوده 
است که در مقایسه با نیمه نخست سال ۹۹، نزدیک به۲۰ درصد افزایش 

داشته است.
   مجوزهای معدنی

برپایه این گزارش، آمارهای مربوط به مجوزهای صادر شده معدنی 
در نیمه نخست سال جاری نشان دهنده صدور ۴۸۵ فقره پروانه اکتشاف 

معدنی، ۲۲۹ فقره گواهی کشف و ۲۴۹ فقره پروانه بهره برداری است.
هزینه عملیات اکتشاف برای گواهی کشف های یاد شده یک هزار و ۹۳۳ 

میلیارد ریال بود که حاکی از رشد ۲۳۷.۳ درصدی است.
همچنین پروانه های بهره برداری صادر شده در این مدت، اشتغال ۲ 

هزار و ۴۱۸ نفری را به دنبال داشته است.
    آمار بخش صنف، تجارت خارجی و فنی و مهندسی

بر اساس این گزارش در بخش صنف و تجارت خارجی، با صدور سه هزار 

و ۴۴۷ فقره کارت بازرگانی در ۶ ماه ابتدایی ۱۴۰۰، رشد ۵۰.۶ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال ۹۹ ثبت شد.

در حوزه پروانه های صنفی نیز در این مدت ۲۹۷ هزار و ۳۱۲ فقره 
پروانه در کشور صادر شده است.

ز خدمات و  در نیمه نخست امسال همچنین تعداد ۱۴۹ فقره جوا
تعداد ۸۰ پروانه در بخش فنی و مهندسی صادر شده است که به ترتیب 
رشد ۱.۴ درصدی و ۱.۳ درصدی را در هم سنجی با مدت مشابه سال 

۹۹ نشان می دهد.

در ۶ ماه نخست۱۴۰۰ به ثبت رسید؛
رشد ۱۴۹ درصدی سرمایه گذاری در پروانه های بهره برداری صنعتی

شرکت واگن پارس مپنا در رده شرکت های 
دانش بنیان قرار گرفت

 سرویس اقتصادی 
مپنا نیوز - شرکت واگن پارس مپنا در رده واگن های مسافری و باری، 
به عنوان شرکت تولیدی دانش بنیان نوع ۲ مورد تأیید معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری قرار گرفت و در بدو ورود به گروه مپنا به جمع 

شرکت های دانش بنیان گروه پیوست.
شرکت واگن پارس مپنا، جدیدترین عضو خانواده بزرگ مپنا 
بوده که در سال ۱۳۹۹ به گروه مپنا ملحق شد و از همان ابتدا با 
تدوین استراتژی ها و اهداف بلندمدت وکوتاه مدت، بالا بردن سطح 
کیفی و کمّی تولیدات در دستور کار قرار گرفت. فعالیت این شرکت 
در حوزه تولید انواع واگن های باری، مسافری و به طور محدود 
لوکوموتیو است، به گونه ای که حجم و تنوع تولیدات این شرکت 

در منطقه بی نظیر است.
ر  در این راستا، در کنار مقوله تولید، مسائلی مانند استقرا
TQM ,۹۰۰۱ ISO( و تلاش برای  سیستم های مدیریتی )
مستندسازی دانش موجود در سازمان نیز مورد توجه قرار گرفت و 
فرآیند تولید محصولات از طراحی، تأمین، تولید و تحویل، توسط 
کارگروه ارزیابی و تشخیص صلاحیت شرکت ها و مؤسسات دانش 
بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری مورد ارزیابی قرار 
گرفت و پس از چندین مرحله بازدید از فرآیند تولید و بررسی مدارک 
طراحی، مهندسی و مالی، شرکت واگن پارس مپنا در هر دو حوزه 
واگن  های باری و مسافری به عنوان شرکت تولیدی دانش بنیان 

نوع ۲ مورد تأیید قرار گرفت.
با توجه به آغاز پروژهای جدید در شرکت واگن پارس مپنا، از 
جمله تولید واگن های مترو، در آتیه نزدیک، این شرکت به عنوان 
نخستین شرکت در گروه مپنا، “گواهی نامه شرکت تولیدی دانش 

بنیان نوع یک” را دریافت خواهد کرد.

در نخستین دوره جشنواره روابط عمومی و مسئولیت اجتماعی؛

ذوب آهن اصفهان نشان عالی و جایزه مروج 
برتر مسئولیت اجتماعی را کسب نمود

 سرویس اقتصادی 
ذوب آهن اصفهان موفق شد در نخستین دوره جشنواره روابط عمومی 
و مسئولیت اجتماعی نشان عالی  و جایزه مروج برتر مسئولیت اجتماعی 
را کسب نماید و علیرضا امیری مدیر روابط عمومی ذوب آهن اصفهان به 

عنوان نماینده شرکت این نشان و جایزه را دریافت نمود .
نخستین دوره جشنواره روابط عمومی و مسئولیت اجتماعی با حضور 
کارشناسان و فعالان حوزه روابط عمومی و مدیران برخی سازمان ها و 

صنایع کشور در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد .  
فلیپ بورمانس رئیس انجمن بین المللی روابط عمومی در پیامی 
به این جشنواره به اهمیت مسئولیت اجتماعی برای سازمان های 
پیشرو اشاره کرد و ابراز امیدواری نمود که برگزاری این جشنواره 
بتواند در نهادینه سازی مسئولیت اجتماعی به عنوان یکی از وظایف 

روابط عمومی ،یاری رسان باشد.
پرفسور وی آن ویزر رئیس سازمان بین المللی مسئولیت اجتماعی 
و رئیس انجمن بین المللی مسئولیت اجتماعی صنفی نیز در سخنرانی 
ویدئویی، پرداختن به مسئولیت اجتماعی را در یک برنامه بلند مدت 
برای سازمان ها ، ضروری دانست و گفت: روابط عمومی باید به سازمان 
کمک کند تا بتواند نقش خود را در مسئولیت اجتماعی ، به صورت 

هدفمند و سودمند ایفا کند.
هوشمند سفیدی رئیس خانه روابط عمومی ایران و علی مطیع 
جهانی عضو هیات رئیسه و معاون پشتیبانی، تحقیقات و برنامه ریزی 

اتاق تعاون ایران نیز از دیگر  سخنرانان این جشنواره بودند .
ذوب آهن اصفهان با بیش از نیم قرن فعالیت در صنعت کشور، 
پیشگام و پیشرو صنایع کشور در حوزه مسئولیت اجتماعی محسوب 
می شود که برخی از فعالیت های ذوب آهن در این حوزه مشتمل است 
بر مشارکت در توسعه صنایع کشور ، آموزش نیروهای متخصص و 
ماهر برای کلیه صنایع کشور، پشتیبانی فنی و اعزام نیرو در دوران 
حماسه سازی مردم ایران در دفاع مقدس، مشارکت در توسعه فعالیت 
های فرهنگی و ورزشی کشور از طریق باشگاه فرهنگی ورزشی این 
شرکت، تاسیس بیمارستان شهید مطهری و ارائه خدمات درمانی 
به جامعه که در دوران شیوع بیماری کرونا نیز تداوم یافت، کمک 
به توسعه عمرانی و زیرساخت های منطقه ، تولید محصولات مورد 

نیاز جامعه و....

 سرویس اقتصادی

با تلاش محققان داخلی در حوزه شیلات و افزایش 
تولید تخم چشم زده ماهی قزل آلا، واردات این محصول 

تا حد زیادی کاهش یافته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، کیفیت و اقتصادی 
بودن تولید ماهی یکی از دغدغه های پرورش دهندگان 
ماهی قزل آلا است. یکی از عوامل افزایش کیفیت گوشت، 
تخم چشم زده است که تاثیر بسزایی در تولید محصول 

نهایی یعنی همان ماهی دارد.
در سال های گذشته پرورش دهندگان ماهی قزل آلا 
به علت پایین بودن کیفیت تخم چشم زده ماهی داخلی 
تمایلی به مصرف این نهاده نداشتند، زیرا باعث طولانی 
شدن دوره رشد، افزایش هزینه تولید و کیفیت نامطلوب 

گوشت ماهی شده بود.
همین موضوع بهانه ای برای واردات بی رویه از سوی 
شرکت های وارد کننده تخم چشم زده ماهی قزل آلا 

شده بود که سود سرشاری را نصیبشان می کرد.
براساس آمار سازمان دامپزشکی کشور در سال ۱۳۹۷ 
حدود ۳ میلیون و ۶۰۹ هزار و ۲۷۸ قطعه و بر اساس آمار 
سازمان شیلات ایران ۲۵۵ میلیون قطعه تخم چشم زده 
ماهی قزل آلا وارد کشور شد، اما بر اساس آمار گمرکات 
کشور واردات این نهاده ۵۰۰ میلیون قطعه بوده که ۵ 

میلیون و ۷۰۰هزار دلار ارز از کشور خارج کرده است.

همچنین بر اساس آمار گمرکات کشور در سال ۱۳۹۸ 
واردات تخم چشم زده ماهی قزل آلا ۲۵۰ میلیون قطعه 

به ارزش بیش از ۷ میلیون دلار بوده است.
اما با تلاش محققان در حوزه شیلات و ارتقای دانش 
فنی تولید تخم تمام ماده ماهی کیفیت این نهاده )تخم 
چشم زده( افزایش یافت و منجر به کاهش واردات آن 
شد به طوریکه در سال ۱۳۹۹ حدود ۱۲۵ میلیون 
قطعه وارد کشور شد و واردات تا حدود دو برابر کاهش 
یافت که نزدیک به ۵ میلیون دلار صرفه جویی ارزی 

به همراه داشت.
   توسعه مراکز تکثیر تخم چشم زده داخلی در صورت 

تامین اعتبار
مهدی شکوری مدیرکل دفتر آبزیان آب شیرین 
سازمان شیلات ایران در گفت و گو با خبرنگار حوزه 
صنعت، تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: در سال ۱۳۹۸ میزان واردات 
تخم چشم زده ماهی قزل آلا بالغ بر ۲۵۵ میلیون قطعه 
به ارزش ۷ میلیون دلار بود. در سال ۱۳۹۹ با اقدامات 
انجام شده در حوزه به گزینی و با تلاش پژوهشگران، 
حمایت نسبی سازمان شیلات ایران و همکاری مزرعه 
داران میزان واردات کاسته شد و آمار واردات بیش از ۲ 

برابر کاهش یافت یعنی به ۱۲۵ میلیون قطعه رسید.
او با بیان اینکه کیفیت تخم چشم زده برای پرورش 
دهندگان ماهی قزل آلا بسیار اهمیت دارد، افزود: 
تخم های خارجی به گزینی شده هستند، اما در کشور 

ما در سال های گذشته در حوزه به گزینی کار کمتری 
انجام شده است.

این مقام مسئول ادامه داد: در چند سال اخیر مراکز 
تکثیر تخم چشم زده برای بهسازی سرمایه گذاری 
بیشتری انجام دادند. به عنوان مثال در سال ۱۳۹۸تخم 
تمام ماده تولید شده با کیفیت، کمتر از ۷۰ میلیون 
قطعه بوده است که با توانمند سازی در دانش فنی و 
ارتقای کیفیت این نهاده در سال۱۳۹۹ به ۱۵۰ میلیون 
قطعه رسید و ثمره آن تولید بچه ماهی با رشد مناسب 

و سودآوری برای مزرعه داران است.
شکوری با اشاره به اینکه سازمان شیلات ایران در 
صورت تامین اعتبارات به دنبال توسعه و افزایش مراکز 
تکثیر تخم چشم زده داخلی است، تصریح کرد: ۵ مرکز 
تکثیر تخم چشم زده ماهی در کشور داریم که برخی از 
این مراکز از سال ۱۳۹۲ درگیر بیماری و مشکلات بانکی 
بودند. نیاز کشور به تخم چشم زده ماهی قزل آلا ۳۵۰ 
تا ۴۵۰ میلیون قطعه است که در صورت افزایش مراکز 
تکثیر و با اقدامات صورت گرفته در خصوص به گزینی، 
در چند سال آینده از واردات این نهاده اولیه تولید بی 

نیاز خواهیم شد.
مدیر کل دفتر آبزیان آب شیرین سازمان شیلات 
ایران گفت:سازمان شیلات ایران به منظور ارتقای دانش 
فنی و به گزینی ماهی قزل آلا قراردادی را با سازمان فائو 
منعقد کرده است و در این راستا تعدادی بالغ بر ۱۰۰ 
نفر از مزرعه داران را برای آشنایی با مبانی به گزینی در 

دوره های آموزشی شرکت دادیم. تفاهم نامه ای هم 
با دانشگاه صنعتی اصفهان منعقد کردیم و در نهایت 
توانستیم تخم تمام ماده به گزینی شده را در اختیار 

پرورش دهندگان قرار دهیم.
   افزایش تولید ماهی با ارتقای کیفیت تخم چشم زده

شهرام مومنی پرورش دهنده ماهی قزل آلا با اشاره 
به اینکه بهبود تخم چشم زده در کیفیت گوشت ماهی 
بسیار اهمیت دارد گفت: با توجه به پایین بودن کیفیت 
تخم چشم زده ماهی داخلی به دنبال ارتقای کیفیت 

این محصول شدیم.
او ادامه داد: به دلیل اهمیت کیفیت این محصول وارد 
فاز تحقیقاتی شدیم و با تلاش محققان دانشگاه صنعتی 

اصفهان توانستیم تخم تمام ماده را ارتقا دهیم.
مومنی گفت: با افزایش کیفیت این نهاده علاوه 
بر تامین نیاز سراسر کشور به کشور های همجوار 
ترکمنستان، افغانستان، ازبکستان هم صادرات داشتیم.
   استفاده از تکنیک های علمی تولید را اقتصادی می کند

سالار درافشان دانشیار گروه شیلات دانشگاه صنعتی 
اصفهان استفاده از تکنیک های علمی را در اقتصادی 
کردن تولید موثر دانست و گفت: با تحقیقات علمی انجام 
شده در فرآیند تکثیر تخم چشم زده ماهی راندمان تولید 

در بخش آبزی پروری افزایش یافته است.
او افزود: این فرآیند تکثیر، مزایای زیادی برای پرورش 

دهندگان ماهی قزل آلا داشته است.
او ادامه داد: در فرآیند تکثیر و لقاح از نر های بزرگ و 
اصلاح شده استفاده می شود و بچه ماهی ها از نظر ژنتیکی 
یکدست و اصلاح شده اند و قابلیت رشد و ضریب تبدیل 

غذایی مناسب تری بدست آورده اند.
در افشان گفت: اقداماتی در خصوص مقاومت به انواع 

بیماری ها در حال اجرا است.

صرفه جویی ارزی با قزل آلا

 Economic service
Iranian banking system has paid 12.41 quadrillion rials (over 
$295.49 billion) of facilities to domestic economic sectors in 
the first six months of the current Iranian calendar year, regis-
tering a 57.9-percent rise from the same period in the previous 
year. According to the data provided by the Central Bank of 
Iran (CBI), working capital loans paid to different economic 
sectors in the mentioned six months were above 8.376 qua-
drillion rials (about $199.4 billion), accounting for 67.5 per-

cent of the total provided facilities. During the said period, the 
country’s mining and industry sector received over 2.947 qua-
drillion rials in the form of working capital loans, accounting 
for 35.2 percent of the total such facilities. Back in September, 
the CBI had announced that over 9.007 quadrillion rials (over 
214.47 billion) of facilities were paid to various economic 
sectors in the first five months of the current Iranian calendar 
year, registering a 51.3-percent rise from the same period in 
the previous year.

توسعه شبکه ثابت مخابرات در
 جوشقان قالی

  سرویس اقتصادی 
با توسعه زیرساختهای مخابراتی در شهرک وحدت جوشقان قالی، 
ظرفیت سازی جدید برای واگذاری تلفن ثابت و سرویس ADSL در 

این منطقه صورت گرفت.
به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان، با توجه به 
شرایط ویژه ایجاد شده ناشی از ظهور پدیده کرونا ویروس و به منظور 
بهره مندی عموم شهروندان به خصوص دانش آموزان از اینترنت پر 
سرعت مخابرات،با تلاش شبانه روزی سخت کوشان مخابراتی در 
شهرستان کاشان، با نصب و بروزرسانی تجهیزات فنی در شهرک 
وحدت جوشقان قالی، علاوه بر بهبود کیفیت و سرعت اینترنت ۳۰۰ 
خط تلفن موجود، ظرفیت سازی جدید برای واگذاری تلفن ثابت و 

سرویس ADSL در این منطقه صورت گرفت.
در این راستا طرح توسعه شبکه در آن منطقه با نصب یک دستگاه 
کافوی نوری، ۳۵۰۰ متر حفاری، ۳۵۰۰ متر اجرای فیبر نوری و 
کابل مسی اجرا و با اتمام عملیات اجرایی پروژه مذکور، در تاریخ 
۱۸ /۰۷ /۱۴۰۰ برگردان کافوی شماره ۴ مرکز مخابرات جوشقان 
قالی از شبکه مسی روی فیبر نوری با استفاده از ONU شماره ۷ 

منصوبه صورت گرفت.
گفتنی است شبکة تلفن ثابت، در ساده ترین بیان، از سوئیچ های 
تلفنی، زوج سیم های مسی و دستگاه های تلفن مشترکین تشکیل  
شده و از یک دیدگاه، می توان شبکة تلفن ثابت را به سه شبکة شهری، 
بین شهری و بین الملل تقسیم کرد که در واقع آنچه که معیار این 
تقسیم بندی قرار می گیرد، سطح و عملکرد سوئیچ های تلفنی است.

Pistachio ex-
 port rises 8,000
 tons in 1st half
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روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

اخبار  استان ها

کاشان- مهدی قربانی- خبرنگار یاقوت وطن 
محمدرضا عبدلی خالدی، یکی از اقدامات سازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهرداری کاشان را حفظ و نگهداشت رینگ سبز شهری ذکر و بیان 
کرد: یکی از چالش های سازمان، تأمین آب این فضای ارزشمند با توجه به 

لزوم مدیریت منابع در بحران کم آبی است.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در ماه های گذشته شاهد تخریب و سرقت تعداد 
زیادی از تجهیزات در شبکه آبیاری اعم از شیرفلکه و نیز فرسودگی تجهیزات فنی 
نظیر سیستم آبیاری قطره ای بوده ایم که با همت سازمان کمبودها برطرف شد. 
مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری، خزاق، اتوبان، عوارضی، 
پل سادات، جاده قمصر، بلوار امام رضا)ع( و... را از جمله نقاطی ذکر کرد که 
اقدامات اصلاحی در آن انجام شده است. عبدلی خالدی، اصلاح شبکه آبیاری 
جنگل کاری اعم از شیر فلکه های63 و90 و110و250 در چندین نقطه از پارک 
جنگلی، حفر کانال جهت اصلاح شبکه آبیاری، لوله گذاری 63، تعویض و تعمیر 
شیر فلکه ها، تعویض لوله های قطره ای به متراژ  25 هزار متر مربع، تعویض و 
یا تعمیر دریپرهای کهنه و فرسوده  به تعداد 15 هزار عدد، استفاده از رابط 16 
به تعداد 3 هزار عدد، استفاده از یک هزار بست ابتدایی،  استفاده از یک هزار و 
500 عدد بست انتهایی )عینکی( تنها برخی از اقداماتی است که در فصل پیشین 
توسط سازمان سیما، منظر و فضای سبز انجام شده است. وی، علف زنی به متراژ  
200 هزار متر مربع، آبیاری بالغ بر 30 هزار اصله درخت در سه نوبت و در چندین 
نقطه از شهر، چاله کنی درختان همراه با واکاری 1500  اصله درخت، خشکبری 

همراه با جمع آوری وسوزاندن 5 هزار اصله را نیز در فصل تابستان یادآور شد.

مدیرعامل سازمان سیما، منظر و فضای سبز:

اصلاح شبکه آبیاری محدوده خزاق، اتوبان و عوارضی

قلب هنر چندهزار ساله در ایران دوباره تپید:

پرواز ققنوس هنر از زیر خاکستر فراموشی

 ایلام- الهام جمالوندی- خبرنگار یاقوت وطن
مدیر کل امور عشایری ایلام گفت: ۲۱۰ میلیارد 
ریال از محل سفر رییس جمهوری برای حوزه 
عشایری این استان مصوب شد که تخصیص این 

اعتبارات در دست پیگیری است. 
فرشاد یاسمی گفت: 150 میلیارد ریال برای مرمت، 
نگهداری، بهسازی ایل راه های موجود و احداث ایل 
راه های جدید، 30 میلیارد ریال برای تامین پنل های 
خورشیدی و 30 میلیارد ریال نیز برای خرید تانکر های 
حمل آب مصوب شده است. وی افزود: ایل راه ها یکی از 
مشکلات عمده عشایری استان است که با توجه به سخت 
گذر، کوهستانی و شیب دار بودن بیشتر این مسیرها، 
بهسازی یا احداث جاده های عشایری یک ضرورت به 
شمار می ورد که در این راستا طی سفر ریاست جمهوری 
150 میلیارد ریال به ایل راه های عشایری استان اختصاص 
یافت. مدیر کل امور عشایری ایلام افزود: 2 هزار و 500 
کیلومتر ایل راه در استان ایلام وجود دارد که با کمترین 
بارندگی دچار آسیب دیدگی می شوند که این ایل راه ها 
نیازمند نگهداری دائمی هستند و همچنین حذف یا 
بهسازی مسیرهای خطرناک و سخت گذر، احداث ابنیه 
نظیر پل سازی از الزامات راه های عشایری استان است 
که در هر شهرستان یک ایل راه مهم و دارای اولویت برای 
هزینه این اعتبار در نظر گرفته شده است. یاسمی افزود: 
تامین آب شرب عشایری از دیگر مصوبه های سفر ریاست 
جمهوری بود که در این راستا 30 میلیارد ریال برای خرید 

2 دستگاه تانکر آبرسان عشایری مصوب شده است در 
حالیکه تامین آب عشایر استان به 20 دستگاه تانکر نیاز 
دارد و در حال حاضر این اداره کل دارای 15 دستگاه تانکر 
آبرسان است که عمده این تانکرها فرسوده، مستعمل 
و از رده خارج هستند و باید با تانکرهای جدید تعویض 
شوند. وی ادامه داد: یکی دیگر از مصوبه های سفر ریاست 
جمهوری به استان ایلام، تصویب پرداخت 30 میلیارد 
ریال برای خرید 250 پنل خورشیدی است و تاکنون از 
جمعیت 9 هزار خانواری عشایر استان سه هزار خانوار آنها 
پنل خورشیدی دریافت کرده اند و در طی یک برنامه پنج 
ساله 6 هزار خانوار دیگر به پنل های خورشیدی مجهز 
می شوند که البته 10 درصد از کل مبلغ پنل با عشایر و 90 
درصد باقیمانده نیز با دولت است. مدیر کل امور عشایری 
ایلام گفت: مصوبه های سفر ریاست جمهوری حدود 10 
درصد از مشکلات عشایری استان را مرتفع می کند، اما باز 
هم این مصوبه ها باعث کاهش برخی از نیازها و مشکلات 
جامعه عشایری می شود و البته مواردی چون تامین نهاده 
های دامی، خرید دام مازاد و تامین آب عشایر همچنان 
از مشکلات اساسی عشایر است که باید به آنها توجه ویژه 
ای شود. یاسمی افزود: محل های تامین اعتبار این مصوبه 
ها مشخص و ابلاغ شده و این اعتبارات از محل تسهیلات 
صندوق کارآفرینی امید، منابع مالی ستاد اجرایی حضرت 
امام خمینی )ره( و بنیاد مستضعفان پرداخت خواهد شد 
و در حال پیگیری و رایزنی برای تخصیص مبالغ مصوب 

شده هستیم.

  شیراز- قاسم توانایی- خبرنگار یاقوت وطن 
استاندار فارس در نخستین سفر شهرستانی 
خود پس از تصدی جایگاه مدیریت ارشد استان، 
مسائل و مشکلات شهرستان کوهچنار را از 

نزدیک بررسی کرد. 
دکتر محمدهادی ایمانیه در نخستین سفر شهرستانی 
خود پس از تصدی جایگاه مدیریت ارشد استان، مسائل 
و مشکلات شهرستان کوهچنار را از نزدیک بررسی کرد.  
بازدید از روند اجرا محور دشت ارژن - تنگ ابوالحیات، 
نخستین برنامه این سفر یک روزه بود. استاندار فارس 
در جریان این بازدید به پیشرفت ۸6 درصدی این پروژه 
اشاره کرد و افزود: بزرگراه دشت ارژن – تنگ ابوالحیات 
به طول 21 کیلومتر در حال احداث است و در این مسیر 
دو تونل و 5 پل وجود دارد. به دستور استاندار فارس 
مقرر شد عملیات اجرایی این پروژه تا پایان دی ماه 
1۴00 به پایان برسد. آبرسانی به سه روستای کنده ای، 
دوسیران و باغستان ابوالحیات از دیگر مواردی بود که 
نماینده عالی دولت پس از بازدید میدانی در خصوص آن 
تصمیم گرفت. براساس دستور دکتر ایمانیه در جلسه 
شورای اداری شهرستان مقرر شد این سه پروژه تا پایان 
اردیبهشت ماه 1۴01 به بهره برداری برسد.  درخواست 
شهرداری نودان برای الحاق بخشی از زمین های محدوده 
این شهر نیز به تایید شورای اداری رسید. استاندار فارس 
همچنین با الحاق 9 هکتار از اراضی محدوده شهر نودان 
برای استفاده در طرح اقدام ملی مسکن موافقت کرد. 
وی افزود: این اراضی با هدف ساخت 220 واحد مسکونی 

در طرح جهش تولید مسکن الحاق خواهد شد و اداره 
راه و شهرسازی موظف است با هماهنگی منابع طبیعی 
این موضوع را جهت تصویب به کارگروه امور زیربنایی 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان ارائه دهد.  بررسی 
مشکلات تاسیسات و تجهیزات ناحیه صنعتی قائمیه از 
دیگر مواردی بود که دکتر ایمانیه به آن پرداخت و برنامه 
زمان بندی برای جا به جایی چاه آب و همچنین تامین 
برق و گاز در این ناحیه مشخص شد. استاندار فارس 
تاکید کرد: شرکت شهرک های صنعتی موظف است تا 
یک ماه آینده مجوز هایی که بیش از یک سال است اجرا 
نشده را لغو کند. وی همچنین پیشنهاد داد با همکاری 
سازمان جهادکشاورزی این ناحیه صنعتی در شهرستان 
کوهچنار به صنایع تبدیلی اختصاص یابد. احداث پل و 
مسیر دسترسی ناحیه صنعتی مذکور نیز در این سفر 
تعیین تکلیف شد.  استاندار فارس، تامین زمین برای 
ایجاد مجتمع اداری در این شهرستان را الزامی دانست 
و دستور داد تا دو ماه آینده جانمایی این مجتمع انجام 
شود تا هر یک از ادارات دولتی مکان مناسبی در اختیار 
داشته باشند. تعیین تکلیف محل دفن زباله برای شهرهای 
قائمیه، نودان و نورآباد طی یک ماه آینده، طراحی شبکه 
فاضلاب قائمیه، شبانه روزی شدن درمانگاه شهر نودان و 
برق رسانی به جاده شیراز-نودان از دیگر مصوبات جلسه 
شورای اداری در شهرستان کوهچنار بود.  دکتر ایمانیه 
ابراز امیدواری کرد با توجه به ظرفیت های موجود در 
این شهرستان شاهد توسعه روز افزون این منطقه در 

سایه همدلی مردم و مسئولان باشیم.

در نخستین سفر شهرستانی استاندار فارس:
مسائل و مشکلات شهرستان کوهچنار بررسی شد

مدیرکل امور عشایری ایلام:
۲۱۰ میلیارد ریال از محل سفر رییس جمهوی برای عشایر ایلام مصوب شد

تار و پود های رنگین جاجیم 
چند هزار ساله که کم فروغ و 
خاموش شده بود با آتش اراده 

یک بانوی البرزی در آسمان هنر 
ایران زمین می درخشد

سرویس خبر

تار و پود های رنگین جاجیم چند هزار ساله که کم 
فروغ و خاموش شده بود با آتش اراده یک بانوی البرزی 

در آسمان هنر ایران زمین می درخشد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، تاریخچه صنایع 
دستی تقریبا به خلقت انسان بازمی گردد به آن معنا که این 
هنر قدمتی به طول تاریخ بشر دارد. از وقتی پا به کره خاکی 
گذاشت برای شکار، آشپزی و سایر امور روزمره خود نیاز 
به ادوات مربوط داشت بنابراین ابزاری ساخت تا از مشقت 

 کار خود کم کند.
این توضیح برای آن است که بدانیم از چاقو و نیزه دست ساز 
تا کوزه و  کاسه های سفالی، همه و همه جزء صنایع دست 

ساز بشر محسوب می شود.
تعدادی از آثار سفالی دست ساز بشر کشف شده در ایران 

به ۸هزار سال قبل از میلاد مسیح بازمی گردد.
  البرز به بلندای تاریخ

در بین استان های کشور البرز نیز از نظر سرمایه های 
تاریخی دست ساز از سرآمدان ایران محسوب می شود که 
گواه آن نیز ظروف سفالی به دست آمده از گورستان گبر واقع 
در کلاک کرج است.این قبرستان مربوط به عصر آهن سه 
است  یعنی بین سال های 550 تا ۸50 سال پیش از میلاد 

حضرت مسیح است.
معصومه تقی خانی البرزپژوه و نویسنده کتاب کلاک 
در این باره می گوید: 19 قلم سفالینه های کشف شده 

این گورستان زیر نظر میراث فرهنگی و گردشگری تهران 
نگهداری می شود.

  وقتی چرخ اقتصاد با دستان هنر می چرخد/ هنر البرزی ها 
مرزها را می گشاید

با دانستن عقبه صنایع دستی البرز بد نبود از وضعیت 
امروز آن اطلاعی پیدا کنیم تا بدانیم اکنون این استان چقدر 
توانسته است از ظرفیت های اشتغال مبتنی بر هنر خود 
استفاده کند؟ فریدون محمدی، مدیرکل میراث فرهنگی 
البرز گفت: سال 99 البرز 2۸0هزار دلار از طریق صادرات 

چمدانی صنایع دستی درآمد داشته است.
وی افزود: ۸0 درصد این صادرات مربوط به سفال و 
سرامیک و مابقی چرم شامل کیف، کفش و انواع دست 
دوخته های چرمی و مقداری هم جاجیم و گلیم بوده است. 
مدیرکل میراث فرهنگی البرز درخصوص صادرات برون مرزی 
صنایع دستی این استان، گفت: صنایع دستی البرز عمدتا به 
استرالیا، کشورهای اروپایی مانند انگلستان و مقداری هم 
به کشور های عربی حوزه خلیج فارس به خصوص امارات 

صادرات شده است. 
محمدی گفت: پیش بینی می شود که مقدار صادرات 

صنایع دستی امسال بیشتر از سال گذشته باشد.
 تار و پود خوش نقش

جاجیم که معادل آن را پلاس معرفی کرده اند، یکی از 
هنرهای تازه به چشم آمده دست ساز البرزی ها گونه ای 
زیرانداز دورویه است. جاجیم دست بافی از پارچه ضخیم 
ساخته می شود که آن را نخ های رنگین و ظریف پشمی یا 
پنبه ای یا آمیزه ای از این دو تشکیل می دهد که بیشتر برای 

روانداز و یا محافظی برای سرما استفاده می شود. مواد اولیه 
جاجیم پشم و بافت آن شبیه گلیم است با این تفاوت که 
جاجیم در چهار تخته بافته و پس از بافتن به هم متصل و 
دوخته می شود. جاجیم بافی به عنوان یکی از صنایع دستی از 
دیرباز بین خانواده های روستایی و عشایر رواج داشته  است.از 
جاجیم به عنوان زیرانداز، رختخواب پیچ، بسته بندی اسباب 
عشایر، به عنوان بالاپوش گرم و... مورد استفاده قرار می گیرد.

  جاجیم لغتی آشنا اما خاموش
مهراب رجبی، رئیس بنیاد البرز شناسی گفت: برخی 
لغت نامه نویسان جاجیم را واژه ای فارسی دانسته اند اما 
عده ای دیگر آن متعلق به زبان ترکی می دانند که از دو بخش 
“جی جی” به معنی زیبا و پر نقش و نگار و “یم” به معنی مال 
من تشکیل شده  است. وی افزود: اغلب تمام مراحل بافت 
جاجیم مخصوصاً چله کشی آن در فضای باز و شبیه به چله 

دوانی قالی های فارسی انجام می شده است. 
رجبی گفت: جاجیم بافی به عنوان یکی از صنایع دستی 
رایج در بعضی استان ها از جمله البرز، مازندران، آذربایجان 
شرقی، اردبیل، کرمانشاه، کردستان، همدان، لرستان و فارس 
مطرح بوده که هنر بافندگی آن از دیرباز بین خانواده های 
روستایی و عشایر رواج داشته است. صنعت جاجیم بافی با 
وجود این عقبه تاریخی و تکثر هنر بافندگی آن در نقاط 

مختلف کشور، کم کم رو به خاموشی و اغما رفت.
  دستان احیاگر بانوی البرزی

فاطمه گودرزی، مدرس جاجیم بافی و کارآفرین البرزی 
گفت: جاجیم البرز را خودم طراحی کردم، هنر جاجیم از 
دیرباز وجود داشت اما این هنر به دست فراموشی سپرده 

شده بود و من سعی کردم که این هنر را احیا کنم. وی افزود: 
گویا قدمت جاجیم به 6500  سال پیش از میلاد مسیح)ع( 
بازمی گردد اما از سال 13۷0 به بعد در ایران بافته نمی شد زیرا 
بسیاری از بافندگان جاجیم سالخورده بودند. این کارآفرین 
البرزی گفت: هنر جاجیم به گونه ای است که آن را در حیاط 
خانه می بافند اما من جاجیم بافی را به روی یک تخته ۴0 
سانتی متری طراحی کردم به طوری که هنرآموزان هم 
بتوانند چله کشی کنند و در خانه های خود آن را ببافند. وی 
افزود: اکنون با کمک اداره میراث فرهنگی جاجیم بافی را 
در آموزشگاه های مختلف استان تدریس می کنم. گودرزی 
گفت: شیوع ویروس کرونا بازار فروش جاجیم را کم رونق 
کرد اما سال های گذشته فروش این اثر هنری خیلی خوب 
بود و معتقدم اگر هنرجویی در این زمینه ورود کند، آثارش 

روی دستش نمی ماند.
وی افزود: مدتی قبل به عنوان کارآفرین نمونه کشور 
انتخاب شدم و تا کنون این هنر را به حدود 1000نفر 

آموخته ام.
  مشت نمونه خروار

با بررسی سرگذشت جاجیم و قصه احیایش در سرای البرز 
می توان دریافت که همت می تواند هزار هنر رو به خاموشی 
و خاموش دیگر را با چاشنی حمایت های مسئول دوباره 
زنده کند به شرط آن که از عزم ها جزم باشد و گوش های 
مسئولان دردها را بشنوند و عقل ها به دنبال چاره و درمان 
باشند. امیدواریم فاطمه گودرزی ها الگوهای بارز جامعه 
شوند تا بتوانیم با تاسی از آنان روی پاهای خود بایستیم و از 

هنرهای خاموش پول بسازیم.

  کاشان- مهدی قربانی- خبرنگار یاقوت وطن  
با حضور مریم پور شهابی دبیر کارگروه ساماندهی 
مد و لباس وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و معرفی 
برگزیدگان در بخش های مختلف، دومین رویداد 
ملی فرهنگی و هنری فردخت در کاشان به کار 

خود پایان داد.
به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی کاشان؛ مریم پور شهابی دبیر کارگروه 
ساماندهی مد و لباس وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در این مراسم، گفت: مد و لباس تا حد زیادی در گرو 
فرهنگ جامعه است و بر این پایه در بیشتر طرح ها 
و مدهای ایرانی می توان پیوند طرح های سنتی را با 

ایده های جدید مشاهده کرد.
وی، لباس را یکی از جلوه های هویت ملی و از 
عناصر فرهنگی هر جامعه دانست و اظهار داشت: 
این مهم بیانگر امنیت و رشد تعلق و بر پایه آگاهی 

و درک افراد از جمله تابعیت، قومیت، دین، طبقه 
فرهنگی و اجتماعی است که هر گروه از جامعه را 
متمایز می سازد.دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس 
کشور، ایرانیان را دارای تمدن 10 هزار ساله دانست 
و افزود: تاریخچه طراحی لباس و پوشش در ایران 
بزارهای  به دوران غارنشینی نسبت داده شده و ا
ریسندگی که در حفاری های زمین شناسی شمال 
کشور کشف شده بیانگر آن است که ایرانیان از این 
ابزار نزدیک به هفت هزار سال قبل از میلاد مسیح 
استفاده می کردند.پور شهابی نوآوری ایرانیان در 
عرصه پوشاک را همواره زبانزد عام و خاص و شهره 
جهانی بیان و اضافه کرد: پیشینه طراحی لباس در 
ایران دارای تاریخچه غنی است و نمی توان آن را 

محدود به زمان و تاریخ خاصی دانست.
دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس وزارت فرهنگ 
نیان  یرا یان تصریح کرد: ا رشاد اسلامی در پا و ا

هنردوست اثبات کرده اند که اگر فرصت یادگیری 
داشته باشند می توانند بهترین طرح های مدل و لباس 

را ایجاد تا سایر کشورها از آن الگو برداری کنند.
شایان ذکر است، در این مراسم هیأت داوران، در 
رشته »مانتو اجتماع« نجما چمنی مجرد، آسیه تاج 
امینی، زینب گندمگار و در رشته »لباس مجلسی«، 
عارفه بوستانی، راضیه شعبان، نرگس پورقدرت، سارا 
عرب، زهرا اتباقی، مرضیه چرخچی و ملیکا محمدی 
را به عنوان برگزیدگان انتخاب کرد.در رشته  »لباس 
مجلسی« نیز صدیقه گندمگار و فاطمه بیکی حسن 
از سوی هیأت داوران برگزیده شدند.هیأت داوران 
در بخش »کانکشن ها«، فاطمه اسماعیلی طاهری، 
ملیحه زرگرزاده، ایمان دوست، زهرا سبک بال و 
فاطمه شریفی را به عنوان برگزیده معرفی کرد.در 
بخش های »تصویری سازی« و »منتخب مردمی« 
به ترتیب خانم میرترابی و زهرا خوشدلی از سوی 

هیأت داوران انتخاب و جایره ویژه »دانش آموزی« 
نیز نصیب خانم ها میرعلی، عابدی و عبداللهی شد.

گفتنی  است مراسم اختتامیه دومین رویداد ملی 
فرهنگی و هنری فردخت با موضوع رقابت طراحی و 
دوخت پوشش ایرانی و اسلامی شامگاه سه شنبه 2۷ 
مهرماه با حضور نماینده ولی فقیه در منطقه و امام 
جمعه کاشان، رئیس شورای اسلامی شهر، رئیس 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی، جمعی از مسئولان 
و دست اندرکاران و هنرمندان و طراحان در سالن 
غیاث الدین جمشید دانشگاه آزاد اسلامی کاشان 

برگزار شد.

با حضور دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی؛

آیین پایانی دومین رویداد ملی فرهنگی و هنری “فردخت” در کاشان برگزار شد
  کاشان- مهدی قربانی- خبرنگار یاقوت وطن 

شهردار کاشان بر عزم جدی و نگاه ویژه شهرداری در دوره جدید برای حل 
مشکلات و معضلات دیرینه  نقاط کم برخوردار از جمله کوی حسین پور تأکید کرد.

حسن بخشنده امنیه در ارتباط مستقیم با بخش صفحه شما اخبار سیمای استان اصفهان، 
در خصوص موضوع کوی حسین پور، مشکلات این محله را دیرینه و مشخصا مربوط به اواسط 
دهه ۸0 دانست و گفت: مشکل اصلی به بخش خارج از محدوده کوی حسین پور که ساخت 
و ساز غیرمجاز در آن صورت گرفته، برمی گردد این در حالی است که بخش داخل محدوده 
شهری از خدمات شهرداری و همچنین انشعابات آب، برق و گاز برخوردار هستند. وی با 
اشاره به حضور استاندار جدید اصفهان، صلاحیت و مأموریت کمیسیون ماده 5 برای بررسی 
موضوع بخش خارج از محدوده کوی حسین پور را یادآور شد. شهردار کاشان، همچنین 
به رویکرد شهرداری در دوره جدید در زمینه نقاط کم برخوردار از جمله کوی حسین پور 
نیز اشاره و عنوان کرد: بر مبنای این رویکرد و عزم، در نخستین حضور در کاشان، از کوی 
حسین پور بازدید و بی واسطه با شهروندان گفت وگو کردم. بخشنده امنیه، اجرای 100 تن 
آسفالت، بهسازی معابر، اجرای دو سرعت گیر به منظور جلوگیری از حوادث و سوانح در این 
محدوده، عملیات تکمیل خانه فرهنگ معرفت و... از جمله اقداماتی ذکر کرد که در دو سه 
هفته اخیر در کوی حسین پور اجرا شده و همچنان نیز فرآیند خدمت رسانی ادامه می یابد.

شهردار کاشان:

نگاه ویژه مدیریت شهری برای حل معضلات دیرینه نقاط 
کم برخوردار

مدیر عامل شرکت پتروشیمی ایلام:

مشارکت پتروشیمی در  احداث جاده سلامت شهر چوار

 ایلام- الهام جمالوندی- خبرنگار یاقوت وطن
 حسن نجفی سمنانی در دیدار با اعضای شورای اسلامی شهر چوار با تبریک 
هفته وحدت گفت: شرکت پتروشیمی ایلام در قالب مسئولیت های اجتماعی 

در احداث جاده سلامت شهر چوار مشارکت خواهد کرد.
 مدیر عامل شرکت پتروشیمی ایلام با بیان اینکه شورای شهر و پتروشیمی 
در خدمت به مردم چوار یک وظیفه و فصل مشترک دارند، افزود: در خدمت 
بی منت به مردم شریف و بااصالت چوار و استان ایلام کوتاهی ننموده و از هیچ 
کوششی فروگذار نخواهم بود. مهندس نجفی ادامه داد: در سال جاری و از محل 
اعتبارات مسئولیت های اجتماعی، حد فاصل میدان اصلی شهر چوار تا پلیس 
راه جاده سلامت احداث می شود. در این دیدار علی فتح الهی؛ رئیس شورای 
شهر چوار با تقدیر از زحمات مدیر عامل شرکت پتروشیمی ایلام اظهار داشت: 
شهر چوار از نظر زیرساخت های شهری در وضعیت نامناسبی قرار دارد و در این 
راستا شهرداری و شورای شهر چوار از مجتمع پتروشیمی انتطار مساعدت در 
قالب مسئولیت های اجتماعی دارد. به گزارش روابط عمومی شرکت پتروشیمی 
ایلام در این نشست مقرر گردید شهرداری چوار نسبت  به  طراحی  و برآورد هزینه 
میدان پتروشیمی منتهی به میدان جنب پمپ بنزین چوار اقدام نماید. در این 
دیدار اعضای شورای اسلامی شهر چوار و مهندس مهماندوست؛ مشاور مدیر 
عامل  به بیان نقطه نظرات خود برای اجرای هر چه بهتر این پروژه پرداختند و  
با دستور مدیر عامل، معراجی سرپرست روابط عمومی شرکت پتروشیمی ایلام 

مسئولیت پیگیری مصوبات این نشست را عهده دار شد.

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان فارس:

دستگاه های اجرایی بر اساس مصوبات کارگروه حفظ 
حقوق عامه اقدام نمایند

 شیراز- قاسم توانایی- خبرنگار یاقوت وطن
سومین نشست حفظ و صیانت از حقوق عامه با حضور دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز استان فارس، اکرمی رئیس سازمان بازرسی منطقه 3 کشور و بازرس کل استان 
فارس، ابراهیمی معاون دادستان شیراز، معاون امور عمرانی استانداری فارس ، اعضاء 
کارگروه  حفظ حقوق عامه و برخی از مدیران و کارشناسان اداره کل منابع طبیعی 
استان، اداره کل راه وشهرسازی، سازمان آب منطقه ای استان، شهرداری شیراز 

وسایر نهادهای مرتبط برگزار شد.
سید مصطفی بحرینی دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان فارس در خصوص  
صیانت از حقوق عامه و اقدامات صورت گرفته از سوی دادستانی مرکز استان و سایر 
دادستان های حوزه های قضایی استان گفت: حفظ و حراست از اراضی ملی و منابع 
طبیعی و کوتاه کردن دست متجاوزین به عرصه های ملی، اقدامات زیربنایی در راستای 
گسترش فرهنگ مطالبه گری از دستگاه های مختلف و برخورد قانونی و قاطع با مدیران 
و مسئولانی که با ترک فعل خود زمینه زیان و ضرر به جامعه و  بیت المال را فراهم نموده و  
همچنین نظارت بر توزیع کلاهای اساسی و مورد نیاز مردم برخی از اقدامات صورت گرفته 
از سوی دادستانی شیراز و سایر حوزه های قضایی استان فارس می باشد. وی به وظایف 
دادستان ها در این خصوص اشاره کرد و بیان داشت: بر اساس اصل ۴5 قانون اساسی حقوق 
ناظر بر اموال و انفال و منابع عمومی از جمله حقوق محیط  زیست، بهداشت و سلامت 
عمومی، فرهنگ عمومی، میراث فرهنگی، انفال، اموال عمومی و استانداردهای اجباری 
از مصادیق و وظایف مهم دادستان ها در موضوع حقوق عامه است. بحرینی دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان فارس در ادامه تصریح کرد: یکی از وظایف مهم دادستان ها 
در موضوع حقوق عامه، اجرای دقیق مفاد دستورالعمل نظارت و پیگیری حقوق عامه 
است که در صورت عدم اجرا یا نقض حقوق عامه یا قریب الوقوع بودن نقض آن نسبت به 
تذکر یا اخطار به دستگاه اجرایی و اتخاذ تدابیر پیشگیرانه و صدور دستور توقف اقدامات 
و نهایتاً تعقیب کیفری متهمان خواهد پرداخت. گفتنی است در این نشست اعضای 
کارگروه حفظ حقوق عامه به تبادل نظر و برررسی وضعیت اجرای مصوبات مربوط به 
جزیره مصنوعی نهر اعظم واقع در بلوارشهید چمران شیراز، موضوع ساماندهی معادن 
شن وماسه شمال غرب شیراز وبرنامه ریزی به منظور ساماندهی برداشت مجاز از معادن و 
نظارت مستمر و مؤثر بر وضعیت برداشت معادن استان برای پروژه های عمرانی  پرداختند 

و این اقدامات در دستور کار قرار گرفت. 

 Provinces service
Iran has exported 63,000 tons of pistachio in the first half of the 
current Iranian calendar year, which was 8,000 tons more than 
the figure for the same period of time in the past year, an offi-
cial with the Agriculture Ministry announced. Darab Hasani, the 
director-general of the ministry’s office of cold and dry regions 
fruits, put the worth of exported pistachios at $426.127 million. 
The official stated that 203,637 tons of pistachios worth $1.371 

billion was exported in the past Iranian calendar year, and said 
that the export is estimated to be about 200,000 tons this year. 
As recently announced by the secretary-general of Iran Pistachio 
Association (IPA), the production of pistachio in Iran is estimat-
ed to fall 70,000 tons in the current year. Hossein Rezaei said 
that the next year’s sprouts have also been destroyed by climate 
change, and this year it is difficult to keep the market, so govern-
ment support is required.
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رئیس انجمن دیابت ایران:

واکسیناسیون سبب کاهش مرگ 
دیابتی های مبتلا به کرونا شده است

     سرویس اجتماعی
رئیس انجمن دیابت ایران گفت: بیماران مبتلا به دیابت در کشور توجه 
بیشتری به واکسیناسیون کرونا داشتند و این امر باعث کاهش مرگ این 

بیماران بر اثر ابتلا به این بیماری شده است.
اسدالله رجب افزود: بیش از هشت میلیون نفر در کشور مبتلا به 
دیابت هستند که کمتر از ۱۰ درصد آنها به دیابت نوع یک مبتلا بوده 
و افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ بیش از دیابتی های نوع یک به کرونا 
مبتلا شده و حتی منجر به مرگ و میر نیز شد. وی گفت: بر اساس 
مطالعات انجام شده، ۲۲ درصد قربانیان کرونا مبتلا به دیابت بودند 
که با افزایش واکسیناسیون، این آمار کاهش محسوسی داشت و البته 
علاوه بر تزریق واکسن آنها باید با رعایت دستورالعمل های بهداشتی، 
از سلامت خود مراقبت بیشتری کنند. رئیس انجمن دیابت ایران 
گفت: این بیماران باید روزانه چند بار قند خون خود را کنترل کنند، 
دریافت مجدد نسخه برای داروهای خود و آنچه ممکن است، لازم 
باشد در داروها یا رژیم غذایی خود انجام دهند و با ارائه دهنده خدمات 
درمانی خود تماس بگیرند. به گفته رجب، مبتلایان به دیابت باید 
با دور کردن استرس و ترس از خود و نوشیدن کافی آب، دمای بدن 
خود را کنترل و توصیه های بهداشتی را دنبال کنند، آنها همچنین به 
طور مرتب باید دست های خود را با صابون و آب بشویند یا از محلول 
های ضدعفونی کننده استفاده کنند. وی افزود: دیابتی ها باید از 
تماس نزدیک با افراد بیمار خودداری کرده و اگر کسی بیمار است، 
سرفه یا عطسه می کند، از وی دوری کنند،  اگر به علایم تنفسی 
مبتلا هستند، در خانه بمانند و  دیگران و ارائه دهندگان خدمات 
درمانی را از این شرایط مطلع کنند. این متخصص غدد و متابولیسم 
گفت: هنگام عطسه یا سرفه، بینی و دهان را با یک دستمال یا آرنج 
بپوشانند و دستمال را در سطل زباله بیاندازید. رییس انجمن دیابت 
ایران افزود: مبتلایان به دیابت اگر بیماری را به خوبی کنترل کرده 
باشند، خطر این که فرد در اثر ابتلا به کرونا علایم حاد را تجربه 
کنند، به اندازه دیگر افراد عادی است و باید تعداد دفعات مراجعه آنها 
در روزهای کرونایی به داروخانه کمتر شود. رجب افزود: فرد مبتلا 
به دیابت باید دستگاه تست قند داشته باشد و دفعات بیشتری قند 
خون خود را اندازه گیری کند و در صورت قرنطینه خانگی، علاوه بر 
تیم درمانی کرونا با پزشک معالج خود نیز در ارتباط باشد تا از نظر 

کنترل دیابت راهنمایی مناسب را انجام گیرد.

اخبار اجتماعی

  سرویس اجتماعی 
تحقیقات جدید نشان می دهد که طول موج خاص اشعه ماوراءبنفش 
)UV( نه تنها در از بین بردن کروناویروس بسیار موثر است، بلکه برای 

استفاده در فضاهای عمومی نیز ایمن تر است.
به گزارش مهر، این مطالعه اولین موردی است که به طور جامع اثرات طول 
موج های مختلف اشعه ماوراءبنفش بر کروناویروس و سایر ویروس های تنفسی 
را تجزیه و تحلیل می کند. به گفته محققان دانشگاه کلورادو، این یافته ها می تواند 
منجر به سیستم های مقرون به صرفه، ایمن و بسیار مؤثری برای کاهش انتشار 
ویروس در فضاهای عمومی شلوغ مانند فرودگاه ها و محل برگزاری کنسرت شود. 
»کارل لیندن«، سرپرست تیم تحقیق، گفت: »این ویروس یکی از ساده ترین 
 UV پاتوژن هایی است که تاکنون با نور ماوراءبنفش از بین می رود. فناوری
می تواند راه حل واقعاً خوبی برای محافظت از فضاهای عمومی باشد.« نور 
ماوراءبنفش به طور طبیعی توسط خورشید ساطع می شود و اکثر اشکال آن 
برای موجودات زنده و همچنین میکروارگانیسم ها، مانند ویروس ها مضر است. 
این نور می تواند توسط ژنوم یک موجود زنده جذب شود، در آن گره ایجاد کرده و 
از تولیدمثل آن جلوگیری کند. این طول موج های مضر خورشید، قبل از رسیدن 
به سطح زمین، توسط لایه ازُن فیلتر می شوند. برخی از محصولات رایج مانند 
لامپ های لوله فلورسنت، از اشعه ماوراءبنفش انسان ساز استفاده می کنند، اما 
یک پوشش فسفری سفید در داخل از افراد در برابر اشعه ماوراءبنفش محافظت 
می کند. لیندن گفت: »هنگامی که این پوشش را جدا می کنیم، می توانیم آن 
طول موج ها را ساطع کنیم و می توانند برای پوست و چشم ما مضر باشند- اما 
می توانند عوامل بیماری زا را نیز از بین ببرند.« بیمارستانها در حال حاضر از 
فناوری اشعه ماوراءبنفش برای ضدعفونی سطوح در فضاهایی که افراد در آن 
زمان در آنجا حضور ندارند، استفاده می کنند و از ربات هایی استفاده می کنند که 
می توانند در بین موارد استفاده، نور ماوراءبنفش را در اتاق عمل و اتاق بیماران 
 UV تابانده باشند. محققان دریافتند در حالی که این ویروس به طورکلی به نور
حساس است، طول موج خاصی از فرابنفش Far-C، در ۲۲۲ نانومتر، مؤثر 
است. این طول موج که توسط لامپ تحریک کننده کریپتون کلراید و توسط 
مولکول هایی که بین حالتهای مختلف انرژی حرکت می کنند، ایجاد می شود، 

انرژی بسیار بالایی است.

یافته جدید محققان؛

نور ماوراءبنفش راهی ایمن برای 
ممانعت از گسترش کروناویروس

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت:

84 درصد از بارداری ها در سنین 
زیر35سال است

  سرویس اجتماعی 
مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت با اشاره به 
افزایش سن ازدواج گفت که البته ۸۴ درصد بارداری ها، در سن کمتر از 

۳۵ سال است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سید حامد برکاتی مدیرکل 
دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت، با اشاره به 
اصلاح دستورالعمل ها در زمینه ارتقای باروری در وزارت بهداشت 
اظهار کرد: دستورالعمل های لازم در خصوص ارتقای باروری در کشور 
توسط وزارت بهداشت اصلاح شده است که بخشی از این بخشنامه 
ها به مراقبت های باروری و فاصله بین بارداری ها با هدف رسیدن به 

جمعیت مدنظر کشور بوده است.
وی ادامه داد: وزارت بهداشت بسته های خدمتی مختلفی مانند 
باروری سالم و مراقبت از کودکان ارائه داده است همچنین برای 
پیشگیری از تبعات کرونا در باروری آموزش های لازم را در مراکز 
بهداشتی و پایگاه های بهداشت به مادران باردار و زنانی که تصمیم 
به بارداری داشته در زمینه حفاظت از سلامت مادران باردار ارائه 
می دهد. برکاتی بیان کرد: در شرایط کنونی نزدیک به ۸۴درصد از 
بارداری ها در سنین زیر ۳۵ سال و ۱۶درصد از بارداری نیز در سن 
بالای ۳۵ سال اتفاق می افتد، البته که باید سن ازدواج و فاصله تولد 
فرزند اول و فاصله تولد فرزند اول با دوم کاهش پیدا کند زیرا سن 
فرزند آوری با تغییرات اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی افزایش پیدا 
کرده است. مدیر کل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت 
بهداشت گفت: طبق آمارهای رسمی و به طور متوسط، دختران در 
سن ۲۴ سالگی و پسران در سن ۲۹ سالگی ازدواج می کنند که این 

اعداد باید کاهش پیدا کند.

مدرک گرایی معضل بزرگ و 
اساسی آموزش عالی و جامعه 
شناخته می شود که در صورت 

تدام و ادامه یافتن می تواند 
مشکلات زیادی را ایجاد کند

    سرویس  اجتماعي
رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی گفت: برداشتن محدودیت های 
کرونایی احتمال برخورد با یک اپیدمی بزرگ آنفلوآنزا 

را افزایش می دهد.
به گزارش مهر، علیرضا ناجی با بیان با اینکه با رعایت 
پروتکل های بهداشتی، فاصله گذاری اجتماعی و استفاده 
از ماسک در دوران شیوع کرونا، میزان انتقال ویروس های 
تنفسی کاهش یافته است، اظهار کرد: البته اگر همچنان 
پروتکل های بهداشتی که برای کووید ۱۹ رعایت می شود 
را ادامه دهیم، واکسن آنفلوانزا را هم بزنیم، ممکن است 
آنفلوانزا همچنان در فصل آینده نیز کاهش یابد. وی با 

بیان اینکه در شیوع عفونت های تنفسی ویروسی عوامل 
زیادی مؤثر هستند، گفت: در حال حاضر ویروس کووید 
۱۹ مجال زیادی برای بروز سایر ویروس های تنفسی مانند 
آنفلوانزا باقی نگذاشته است. ناجی توضیح داد: در بعضی 
از مناطق دنیا ویروس آنفلوانزا به خاطر روابط اجتماعی 
و رفتارهای مردم در حال گردش است و اگر رهاسازی 
اجتماعی اتفاق بیفتد، احتمالاً با شیوع ویروس آنفلوانزا 
رو به رو خواهیم بود. عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: حتماً واکسیناسیون 
آنفلوانزا و روش های پیشگیری از ویروس های تنفسی را 
باید بیازماییم و به صورت یک مدل در بیاوریم. وی ادامه 
داد: یک مطالعه در آمریکا برای مدل سازی جلوگیری از 

شیوع کرونا انجام شد و طبق نتیجه آن مشخص شد با 
توجه به کاهش ایمنی طبیعی بدن، رها سازی اجتماعی 
می تواند موجب شیوع بالای آنفلوانزا شود. ناجی افزود: 
البته با توجه به کاهش تاب آوری مردم برای رعایت 
پروتکل های بهداشتی در تمام دنیا بسیار محتمل است 
که رهاسازی اجتماعی اتفاق بیفتد و به دنبال آن شیوع 
آنفلوانزا افزایش یابد. وی یادآور شد: با طولانی شدن 
زمان معیارهای کنترلی، ایمنی طبیعی بدن مردم نیز 
کاهش می یابد و با جمعیت خیلی زیادی مواجه خواهیم 
شد که نسبت به آنفلوانزا حساس هستند و برای همین 
با برداشتن محدودیت ها با خطر شیوع بالای آنفلوانزا 
رو به رو خواهیم بود. ناجی گفت: تا ۱۳ اکتبر، بیش از 

۲۳۸ میلیون مورد اثبات شده آزمایشگاهی کووید ۱۹ 
در سراسر جهان شناسایی شده است که از این تعداد 
حدود ۴ میلیون مرگ اتفاق افتاده است و تا الان بیش از 
۶ میلیارد و سیصد میلیون دوز واکسن در سراسر جهان 
تزریق شده است. وی ادامه داد: در ایران نیز بیش از ۵۷۰ 
هزار مورد شناسایی شده آزمایشگاهی و ۲۳ هزار مرگ 
و میر ناشی از کووید ۱۹ ثبت شده است. استاد ویروس 
شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی درباره 
عفونت های ویروسی تنفسی توضیح داد: این عفونت ها 
در زندگی همه افراد از کودکی تا بزرگسالی وجود دارد 
و یک طیف گسترده ای که از یک سرماخوردگی ساده 
تا پنومونی های بسیار شدیدی را شامل می شوند. این 
عفونت ها متعلق به خانواده های مختلف ویروسی هستند. 
وی در ادامه بر ضرورت انجام مطالعه درباره اینکه رعایت 
پروتکل های بهداشتی چه اثری در کاهش انواع عفونت های 

ویروسی دارد تاکید کرد.

سرویس  اجتماعي

مدرک گرایی معضل امروزه آموزش عالی است که مشکلات 
زیادی را برای دانشجویان ایجاد کرده است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدرک گرایی معضل 
بزرگ و اساسی آموزش عالی و جامعه شناخته می شود که در 
صورت تدام و ادامه یافتن می تواند مشکلات زیادی را ایجاد کند.

این روز ها همه افراد دنبال مدرک تحصیلی هستند، بسیاری 
از جوانان ۴ سال برای مدرک کارشناسی تلاش می کنند تا فقط 
آن مدرک را داشته باشند. انگیزه جوانان برای ورود به دانشگاه و 
دریافت مدرک در حالی افزایش یافته که »مدرک تحصیلی« در 
اولویت نخست شرایط استخدام غالب دستگاه ها و نهاد ها اعم از 
دولتی و خصوصی قرار دارد. توسعه روزافزون دانشگاه ها و رقابت 
بر سر مدرک امروز یکی از مشکلات کاهش فرصت های شغلی 
بین جوانان است. سیاست های اشتغالزایی هر چند از ساماندهی 
بحران بیکاری تقریبا ناتوان مانند، اما توسعه و تشویق فرهنگ 
مدرک گرایی به تدریج میل به مهارت آموزی را در بین جوانان 
کاهش داده است. درمان درد پدیده مدرک گرایی به اندازه ای 
زیاد است که تاکنون هیچ راه مثبتی بر رهایی از آن یافت نشده 
است و مطابق آمار ها ۴۰ درصد بیکاران جامعه را فارغ التحصیلان 
دانشگاهی شکل می دهند. فروش مدرک های معتبر دانشگاهی از 
بهترین مراکز علمی کشور درد کهنه آموزش عالی کشور است و با 
وجود اینکه وزارت علوم، پلیس فتا، قوه قضائیه، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و مجلس شورای اسلامی همگی پای کار آمدند تا بتوانند 

به رفع این چالش اقدام کنند، اما همچنان کسب و کار های دلالان 
این حوزه روز به روز رونق می گیرد. افزایش مدرک گرایی به تبع، 
کاهش اشتغال را به همراه دارد و این معضل قدیمی دانشگاه های 
سراسر کشور باعث شده تا بحث مهارت به صورت کلی به باد 
فراموشی سپرده شود و آموزش های تئوریک جایگزین دروس 
عملی شوند. اما مهارت افزایی در کنار آموزش های دانشگاهی و 
کسب نمره بالا بحثی است که در اولویت تمامی کارآفرینان جامعه 
قرار دارد و اگر فارغ التحصیلی نتواند مهارت ها و استعداد های 
مرتبط با رشته اش را در جامعه کاری خویش پیاده سازی کند 

موجب اعتراضات مدیران خود خواهد شد.
   توجه ۶۰ درصدی کارفرمایان به مهارت نرم دانشجویان

باجولوند معاون پژوهش، برنامه ریزی و سنجش مهارت 
سازمان آموزش فنی وحرفه ای گفت: در یک بررسی از کارفرمایان 
سوال شده بود در افرادی که جذب می کنند بیشتر چه مهارتی 
برایشان مهم است؟ حدود ۶۰ درصدشان گفته بودند بیشتر به 
مهارت نرم اهمیت می دهند، چون فن را در طول آموزش های 
ضمن خدمت می توانیم ارائه بدهیم، ولی مهارت نرم را نمی توانیم. 
چون آموزش بزرگسال سخت است و باید از پایه شروع کنیم. 
وی افزود: ما نمی توانیم با کسی که رویکرد خلاقیت ندارد در 
بزرگسالی در مورد کارآفرینی صحبت کنیم، چون نگاه آموزش 
باید از پایه باشد. کشور مالزی این مهارت را از مدارس ابتدایی خود 
شروع کرده و از مهارت خواندن و نوشتن و نقاشی به مهارت های 
فنی رسانده است. در این وادی، دلهره دانش آموزان و دانشجویان 
از مردود شدن در یک واحد درسی تمام انگیزه ها را معطوف به 
مدرک محوری و نمره آوری خواهد کرد و در ورای آن دانش 

آموز یا دانشجو انگیزه ای برای توجه به رویکرد های تجربی برای 
یادگیری طرح های کاربردی نخواهد داشت. از طرف دیگر، 
رقابت های کاذب مانند کنکور آسیب جدی به بدنه تربیت دانش 
آموزان می زند، چرا که نوجوانان و آینده سازان کشور با تحمل فشار 
روحی و روانی تنها به کسب رتبه در آزمون ها برای پذیرش در 
دانشگاه ها می اندیشند. در بسیاری از کشور های پیشرفته جهان 
رویکرد های کمّی و توجه به مدرک گرایی در مراکز آموزشی 
برچیده شده است، اما این راهبرد اشتباه همچنان در بسیاری از 
کشور های درحال توسعه برقرار است و کمیت و توجه به معدل 

جای کیفیت را در آموزش گرفته است.
   مدرک و مهارت مکمل یک دیگر هستند 

فاطمه انصاری فر کارشناس آموزشی درباره مدرک گرایی 
گفت: مدرک گرایی و مهارت گرایی در تقابل با هم نیستند بلکه 
مکمل هم هستند و اینطور نیست که بگوییم به مدرک نیاز 
نداریم، بلکه نیازمند مدرک هستیم، ولی اینکه مدرک چقدر 
کارآمدی دارد مورد بحث است و یکی از عوامل موثر در افزایش 
مدرک گرایی، ساختار استخدامی است که به مدارک تحصیلی 
بالاتر ارزش بیشتر قائل شده و این خود تبدیل به فرهنگ شده تا 
مدارک تحصیلی در استخدام و جایگاه اجتماعی نقش ویژه ای 
پیدا کند و این موضوع حتی در شاغلین هم تاثیر گذاشته است. 
وی ادامه داد: در سطح جهان احتمال دارد که افراد به علت 
دلایل شخصی، علاقه و افزایش دانش اقدام به ادامه تحصیل و 
اخذ مدرک دانشگاهی کنند که این موضوع بد نیست، اما اگر 
دریافت آن بدون علاقه و تنها بر مبنای جنبه های مادی غیر 

اصولی باشد به هیچ عنوان قابل قبول نخواهد بود.

   نبود تخصص، علت اصلی بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاه
سعدالله نصیری قیداری، رئیس دانشگاه شهیدبهشتی، درباره 
پدیده مدرک گرایی گفت: دریافت مدرک دانشگاهی و ادامه 
تحصیل برای ارزیابی استخدام افراد و اشتغال آنان امری لازم 
است. وی افزود: اشکال وقتی پیش می آید که مدرک دانشگاهی 
بی محتوا باشد و فرد عمر و پول خود را به پای آن گذاشته اما هیچ 
مطلب مهمی یاد نگرفته است. نصیری قیداری گفت: بسیاری 
از دانشجویان در دوران تحصیل مهارت و دانش کافی را برای 
اشتغال به دست نیاورده اند؛ به همین دلیل بسیاری از آن ها به 
دلیل نداشتن تخصص، بیکاری های طولانی مدت را تجربه 
می کنند. وی با بیان اینکه برای مدتی تنور مدرک گرایی گرم 
شده بود، یادآوری کرد: برخی از افراد با دریافت عنوان مدرک 
ارشد یا دکتری برای رقابت سیاسی آن را لازم می دانستند؛ همین 
امر باعث شد تا برخی از مکان ها به صورت غیر قانونی به افراد، 

مدرک دانشگاهی ارائه می دادند.
 البته این افراد شناسایی شدند و با آنان از طریق تدوین 
لایحه ای با عنوان »قانون مقابله با تقلب« که در سال ۹۶ در 
مجلس تصویب شد، توانستیم در سال ۹۸ با ابلاغ آئین اجرایی از 
سوی دولت برای رسیدگی به این موضوع پیگیری قانونی داشته 
باشیم. رئیس دانشگاه شهید بهشتی ادامه داد: کمیته اخلاق و 
پژوهشی دانشگاه در خصوص خطای اعضای هیئت علمی یا 
دانشجویان با آنان به شدت مقابله خواهد کرد اما عمده تقلب های 
مدرک گرایی که از طریق مقاله فروشی یا پایان نامه فروشی در 
خیابان ها انجام می شود، بسیار در فضای علمی کار زشتی است 

و اعتبار مدرک تحصیلی را کاهش خواهد داد. 

مدرک گرایی؛ زخم کهنه آموزش عالی

  Social service
Some 10 percent of schools constructed by benefactors across the 
country have been funded by Iranians living outside the country, 
Nasser Ghofli, the director of the School-Building Donors Associ-
ation, has stated.Empathy and cooperation of the Organization for 
Development, Renovation, and Equipping Schools and charitable 
school-building community has become a successful model in the 
country, he highlighted. About 10 percent of charitable schools are 

built with the participation of charities abroad. This is a valuable as-
set, which should be promoted, he stated.  Some 30 percent of the 
country’s schools have been constructed by school-building bene-
factors. He further stressed the need to use new technologies in the 
construction of schools in order to speed up the implementation of 
projects and reduce costs. Contributions of school-building donors 
have grown well in recent years, which is accelerating the process of 
school construction, Ghofli stated a week ago. 

رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی: 
خطر طغیان آنفلوانزا در صورت برداشتن محدودیت های کرونایی

به موجب ماده ۱۱ – قانون ثبت اسناد و املاک و ماده ۵۹ – اصلاحی آئین نامه مربوط به املاکی که در سه ماهه دوم  سال ۱۴۰۰ – تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و همچنین شماره هایی که از قلم افتاده و نیز آنچه طبق آراء هیأت 
محترم نظارت آگهی ثبت آنها تجدید گردیده است به شرح ذیل آگهی می شود  .

ردیف )الف( : املاکی است که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و مدت اعتراض نسبت به آنها از تاریخ اولین نوبت انتشار آگهی ۹۰ روز می باشد .
۲۰۱۵/۱–  آقای غفار ریحان سیچانی فرزند کاظم)نسبت به ۳۱/۹۴حبه مشاع از۷۲حبه ششدانگ(آقای پیمان ریحان فرزنداکبر)نسبت به بیست حبه وسه-یکصدم حبه مشاع باستثنای بهای ثمنیه اعیانی آن( آقای ایرج 
ریحان سیچانی فرزندکریم)نسبت به ده حبه وسه-دویستم حبه مشاع باستثنای بهای ثمنیه اعیانی آن( خانم مژگان ریحان سیچانی فرزندکریم)نسبت به پنج حبه وسه-چهارصدم حبه مشاع باستثنای بهای ثمنیه اعیانی 
آن(خانم مریم ریحان سیچانی فرزندکریم)نسبت به پنج حبه وسه-چهارصدم حبه مشاع باستثنای بهای ثمنیه اعیانی آن(از۷۲حبه ششدانگ یک قطعه زمین که محل راهرو صحرائی بوده که ضمیمه پلاک۲۰۱۵شده است 

بمساحت۳۸/۱۵مترمربع واقع دربخش۵ثبت اصفهان
۴۴۸۲/۹۰۸– آقای شاپوربهشت آئین فرزند آقا جواد وخانم فریبا محمدی فرزند غلامرضا)هرکدام سه دانگ مشاع ازششدانگ( یکباب ساختمان بمساحت ۱۶۹/۲۵مترمربع واقع دربخش۵ثبت اصفهان

۴۴۸۳/۴۸۸۴ – خانم سیده سرور هاشمی خواه فرزند سیدمحمد ششدانگ یکبابخانه بمساحت۱۱۲/۷۶مترمربع مفروز شده ازمستثنیات۱۷۸فرعی از۴۴۸۳اصلی دربخش۵ثبت اصفهان
۴۸۶۰/۴-حسن فرهادی فولادی فرزند علیشاه تمامت یک حبه وچهل ویک-پنجاه وپنجم حبه مشاع از۷۲حبه ششدانگ یک قطعه زمین بمساحت۱۵۸/۸۵مترمربع دربخش۵ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۶۹۸-آقای قاسم محمدی کچی فرزند جانعلی ششدانگ یکباب خانه ودوباب مغازه متصله بمساحت۲۹۱/۲۲مترمربع دربخش۵ثبت اصفهان 
۵۰۰۰/۲۶۶۹۹-آقای جاسم سعیدی پارسا فرزند مهدیقلی ششدانگ یکبابخانه بمساحت۸۸/۹۳مترمربع واقع دربخش۵ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۷۰۲-آقای تقی بابائی فرزند محمد ششدانگ یکبابخانه بمساحت ۹۰/۴۷ مترمربع واقع دربخش۵ثبت اصفهان 
۵۰۰۰/۲۶۷۱۸-آقای سلطانعلی سعیدی فرزند سهراب ششدانگ یکبابخانه بمساحت۸۹/۱۰مترمربع واقع دربخش۵ثبت اصفهان                

۵۰۰۰/۲۶۷۲۴ – آقای شاکر برزگر اصل فرزند علی ششدانگ یکباب خانه بمساحت۱۶۳/۵۲مترمربع واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان
۵۰۰۰/۲۶۷۲۵ –خانم معصومه عنایتی ده سرخی فرزند محمد ششدانگ یکباب خانه به مساحت ۱۰۶/۶۸ مترمربع واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۷۲۶ – آقای سید فیروز موسوی سردشتی فرزند سید قدرت اله ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۲۷/۱۰ مترمربع واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان
۵۰۰۰/۲۶۷۲۹ – آقای سعید سعیدی فرزند اسماعیل ششدانگ یکباب خانه ومغازه متصله به مساحت ۲۱۷/۴۵ مترمربع واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۷۳۰ –آقای جواد نوروزی فرزند مصطفی ششدانگ یکباب خانه به مساحت ۱۳۷/۹۰ مترمربع واقع در بخش ۵ ثبت اصفهان
۵۰۰۰/۲۶۷۳۲-شهربانو آقالر فرزند محمدحسین ششدانگ یکباب خانه بمساحت۱۳۱/۰۴مترمربع دربخش۵ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۷۳۹-خانم فرشته عبدی راد فرزند حبیب  ششدانگ یکباب خانه بمساحت۱۱۷/۲۴مترمربع ومنافع سه دانگ مشاع مادام الحیات متعلق به علیرضا عابدی وحق استفاده از آن را داردوپس از فوت ایشان متعلق به مالک 
است و علیرضا عابدی مادام الحیات خود حق فسخ نسبت به سه دانگ مشاع را دارد واقع دربخش۵ثبت اصفهان

۵۰۰۰/۲۶۷۴۱-ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( ششدانگ یک قطعه زمین بمساحت۱۳/۵۰مترمربع جهت الحاق به پلاک۱۰۶۰۵فرعی از۵۰۰۰اصلی واقع دربخش۵ثبت اصفهان
ردیف )ب( : املاکی که  به موجب تبصره ۱ ماده ۲۵  - اصلاحی قانون ثبت و بند ۳۸۷ مجموعه بخشنامه های ثبتی درخصوص اختیارات تفویضی آگهی نوبتی تجدید  و معترضین ظرف  ۳۰ روز از تاریخ انتشار آگهی مجدد حق 

اعتراض خواهند داشت .
لذا به موجب ماده ۱۶ قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه کسی نسبت به املاک مندرج در این آگهی اعتراضی داشته باشد باید نسبت به تقاضاهای مندرج در ردیف )الف( از تاریخ انتشار اولین آگهی نوبتی تا ۹۰ روز و نسبت به ردیف 
)ب( از تاریخ انتشار اولین آگهی نوبتی تا ۳۰ روز اعتراض خود را به این اداره تسلیم نماید . در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوائی اقامه شده باشد طرف دعوی باید از تاریخ انتشار اولین آگهی نوبتی تا ۹۰ روز گواهی دادگاه را در 
مشعر به جریان دعوی به اداره ثبت تسلیم نماید اعتراضات یا گواهی طرح دعوی که بعد از انقضاء مدت مرقوم واصل گردد بلااثر و مطابق تبصره ذیل ماده ۱۷ قانون و ماده ۸۶ آئین نامه قانون ثبت رفتار خواهد شد . معترضین بایستی 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم ، در غیر اینصورت متقاضی ثبت می تواند به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست خود را دریافت و به اداره 
ثبت تسلیم نماید و اداره ثبت بدون توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات ادامه میدهد . ضمناً طبق ماده ۵۶ آئین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در صورتمجلس تحدیدی قید و واخواهی صاحبان 

املاک و مجاورین نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی مطابق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته خواهد شد . این آگهی نسبت به ردیف )الف( در دو نوبت به فاصله ۳۰ روز نسبت به ردیف )ب( یک نوبت در روزنامه  درج و منتشر می گردد .
تاریخ انتشار نوبت اول   :   ۱۴۰۰/۰۸/۰۱     تاریخ انتشار نوبت دوم   :   ۱۴۰۰/۰۹/۰۱                 شناسه آگهی: ۱۲۰۷۲۹۷    مهدی شبان   رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک جنوب اصفهان

آگهی نوبتی سه ماهه دوم سال 1400 – منطقه ثبت اسناد و املاک جنوب اصفهان املاک واقع در قسمتی از بخش 5 ثبت اصفهان  :
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 دوره جدید  |  شماره  846  | شنبه  1  آبان ماه 1400 |  تک شماره 7000تومان

اخبار  

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

آمادگی بانک سپه برای سرعت بخشیدن به پیشرفت و آبادانی کشور

سرویس بانک و بیمه

بانک سپه با نقش آفرینی در پیشرفت بخش های 
مختلف اقتصادی به  ویژه حوزه تولید محصولات 
استراتژیک، بزرگ ترین بانک توسعه ای کشور است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، محمدکاظم 
چقازردی ضمن اشاره به نقش تأثیرگذار بانک سپه در 
اقتصاد کشور طی چندین دهه گذشته، خاطرنشان کرد: 
با ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه 
و تبدیل شدن نخستین بانک ایرانی به بزرگ ترین، اکنون 
این بانک آماده است به عنوان بزرگ ترین بانک توسعه ای 
به پیشرفت و آبادانی در اقصی نقاط کشور با توان بیشتر از 

قبل کمک کند.
  یک  پنجم منابع نظام بانکی در اختیار بانک سپه 

است
چقازردی ضمن اشاره به روند رو به رشد شاخص های 
عملکردی بانک سپه به ویژه منابع، تصریح کرد: منابع این 
بانک با رعایت دقیق قوانین و مقررات در ۶ سال اخیر افزایش 
بیش از ۴.۵ برابری را تجربه کرده است و مشتریان وفادار و 
قدیمی بانک به واسطه اعتماد خود، کار کردن با بانک سپه 

را در هر شرایطی به سایر بانک ها ترجیح می دهند و ما باید 
برای حفظ این اعتماد با تمام وجود تلاش کنیم.

وی افزود: با ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح در 
بانک سپه، منابع نخستین بانک ایرانی معادل ۱۸ درصد منابع 
نظام بانکی کشور شده است و با برنامه ریزی هایی انجام شده، 
این میزان با افزایش تعداد مشتریان علی الخصوص در شعب 

بانک های ادغامی بالاتر هم خواهد رفت.
  اختصاص ۸۰ درصد منابع برای چرخاندن چرخ های 

تولید
مدیرعامل بانک سپه حمایت از تولید و اشتغال را از 
برنامه های اولویت دار این بانک خواند و تصریح کرد: برای 
کمک به تحقق اهداف شعارهای چند سال اخیر در حوزه 
تولید، ۸۰ درصد از تسهیلات بانک سپه به منظور تأمین 
سرمایه در گردش، تهیه مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات 

موردنیاز واحدهای تولیدی پرداخت شده است.
وی افزود: بانک سپه با حمایت های مالی خود در چند 
سال اخیر زمینه بازگشت صدها واحد تولیدی تعطیل شده 
و در شرف تعطیلی به چرخه تولید را فراهم کرده است و ما 
این سیاست را با استفاده از ظرفیت های جدید بعد از ادغام 

ادامه خواهیم داد.
چقازردی به تأثیر پشتیبانی بانک ها از بنگاه های اقتصادی 

کوچک و متوسط بر تحقق اهداف برنامه رونق تولید و اشتغال 
اشاره کرد و گفت: بانک سپه در چند سال اخیر در زمینه 
حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط همواره جزو سه بانک 
برتر کشور بوده است و بنا داریم تعداد بنگاه های موردحمایت 

را بعد از ادغام افزایش دهیم.
  سپه، مهم ترین بانک کشور در تبدیل پول نفت و 

گاز به ثروت ملی
مدیرعامل بانک سپه ضمن اشاره به توانمندی های 
کارشناسان و کارکنان حوزه اعتباری بانک سپه، گفت: 
صندوق توسعه ملی با اعتماد و اعتقاد به تخصص نیروی 
انسانی حوزه اعتباری بانک سپه، این بانک را به عنوان یکی 
از بانک های اصلی برای تزریق منابع صندوق به بخش های 
مختلف اقتصادی کشور انتخاب کرده و طی چند سال اخیر 
بانک سپه همواره جزو سه بانک اول کشور در همکاری با 
صندوق توسعه ملی بوده است.وی میزان قراردادهای بین 
بانک سپه با صندوق توسعه ملی را بیش از ۱۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون دلار اعلام کرد و افزود: بخش قابل توجهی 
از این مبلغ برای تأمین مالی پروژه های حوزه نفت، گاز و 
پتروشیمی اختصاص یافته و بدون تردید بانک سپه در تبدیل 
پول نفت و گاز و پتروشیمی به ثروت ملی یکی از بانک های 

کلیدی کشور است.

  توجه ویژه به توسعه مناطق مرزی و کم برخوردار
رئیس هیئت مدیره بانک سپه کمک به توسعه مناطق 
مرزی و کم برخوردار را یکی از برنامه های مهم این بانک خواند 
و گفت: برای تحقق توسعه متوازن در کشور ما سعی کردیم در 
کنار منابع داخلی بانک، بیش از ۵۰ درصد منابع قراردادهای 
بین بانک سپه و صندوق توسعه ملی را به اجرای طرح های 

مستقر در مناطق مرزی و کم برخوردار اختصاص  دهیم.
  سپه، بانک اول کشور در حوزه فعالیت های ارزی 

کشور
مدیرعامل بانک سپه به کارنامه درخشان این بانک در 
حوزه فعالیت های ارزی طی چندین دهه حضور در نظام 
بانکداری کشور اشاره کرد و افزود: قبل از تحریم ناعادلانه 
بانک سپه در سازمان ملل در سال ۱۳۸۴ حدود ۳۰ درصد 
فعالیت ارزی نظام بانکی کشور در این بانک انجام می شد و بعد 
از تحریم هم نیروهای متخصص بانک سپه، بخش فعالیت های 
ارزی بسیاری از بانک ها به ویژه بانک های خصوصی کشور را 

راه اندازی کردند و به آن رونق بخشیدند.
وی افزود: بانک سپه در دوران ۱۰ ساله تحریم و علی رغم 
محدودیت های فراوان، بخش قابل توجهی از مشتریان ارزی 
را با خدمات رسانی از طریق بانک های واسط حفظ کرد و با 
خروج این بانک از تحریم سازمان ملل در دی ماه سال ۱۳۸۴ 
بانک سپه به صدر بانک های اول در حوزه فعالیت های ارزی 
بازگشت.چقازردی بانک سپه را یکی از شرکت های موفق 
در استفاده از شرایط پساتحریم دانست و خاطرنشان کرد: 
این بانک در سال های ۸۵ و ۸۶ همزمان با افزایش میزان 
فعالیت های ارزی، شعب خارج در کشورهای آلمان، ایتالیا، 
فرانسه و انگلستان را ازلحاظ نرم افزاری و سخت افزاری 
تجهیز کرده است.وی بانک سپه را یکی از بانک های معتبر و 
خوش نام در بین تجار و بازرگانان بین المللی خواند و تصریح 
کرد: مسائل گذرا و مقطعی نمی تواند به جایگاه بانک سپه 
در بازارهای بین المللی خدشه ای وارد کند و نیروی انسانی 
متخصص و متعهد بانک به  ویژه در حوزه فعالیت های ارزی 
در هر شرایطی به مشتریان خود خدمات می دهند و بعد از 
این از ظرفیت های مشتریان بانک های ادغامی هم استفاده 

خواهد شد.
  تحقق یک رویای تاریخی با حمایت بانک سپه

چقازردی ضمن تأکید بر ضرورت ورود بانک های 
کشور به حوزه تأمین آب شرب موردنیاز مردم و واحدهای 
صنعتی، اظهار داشت: اولین پروژه شیرین سازی و انتقال 
آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران با مشارکت بانک سپه 
عملیاتی و یکی از رؤیاهای تاریخی ما ایرانیان تحقق یافت.
وی افزود: با عملیاتی شدن پروژه شیرین سازی و انتقال آب 
خلیج فارس به فلات مرکزی ایران ضمن تأمین آب شرب 
صدها هزار هم وطن در استان های هرمزگان، کرمان و یزد، 
آب مورد مصرف واحدهای صنعتی و معدنی چادرملو، گل 

گهر و مس سرچشمه هم تأمین شد.

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت  
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۲۰ / 9 / ۱۳9۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای 

لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در بخش سه ثبت آمل – دهستان دشت سر

۳۳ – اصلی ) قریه بازیار کلا ( ، ۱۰۰۰7 فرعی آقای عباس برارتبار نشلی در ششدانگ 
یک قطعه زمین با ساختمان احداثی به مساحت ۵۲ / ۱۱۴ متر مربع خریداری شده مع 
الواسطه از فرزان آرامش. لذا به موجب ماده ۳ – قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ – ایین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در اینصورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی 
است برابر ماده ۱۳ آیین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی 
پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود مراتب 
را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم می رساند و نسبت 
به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به 
صورت اختصاصی منتشر می نماید، سرپرست ثبت اسناد و املاک آمل ، فیض اله ذبیحی 
،تاریخ انتشار نوبت اول: ۰۱ / ۰۸ / ۱۴۰۰ – م /الف ۱۲۰۸۶۲۳  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۵ 

/ ۰۸ / ۱۴۰۰ – م / الف ۱۲۰۸۶۲۳ 

آگهی ابلاغ ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۰۲۰۲۶۰۰9۳۶۵ مورخ ۰۶ / ۰7 / ۱۴۰۰ هیات یک خانم فاطمه 
خاکسار به شناسنامه شماره ۶۱۶ کد ملی ۱۲۸۲7۵۳7۰۳ صادره اصفهان فرزند محمد 
بصورت ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۲۸ / ۱۰9 متر مربع از پلاک شماره ۴۵ 
فرعی از ۱۴۰۳9 اصلی واقع در اصفهان بخش ۵ اداره ثبت اسناد و املاک شمال اصفهان 
که خود متقاضی مالک رسمی می باشد، لذا به منطور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت شمال اصفهان واقع در اصفهان میدان لاله ابتدای خیابان پروین جنب بازار 
گیاهان دارویی تسلیم نموده و پس از اخد رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. رییس ثبت 
اسناد و املاک شمال اصفهان موسوی ، تاریخ انتشار نوبت اول: ۰۱ / ۰۸ / ۱۴۰۰ م / الف 

۱۲۱۰۱۰۱ ، تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۶ / ۰۸ / ۱۴۰۰ م / الف ۱۲۱۰۱۰۵  

آگهی تحدید حدود حوزه ثبتی شهرستان کلاردشت
پیرو آگهی نوبتی منتشره و به استناد ماده ۱۴ و ۱۵ قانون ثبت تحدید حدود املاک 
مشروحه ذیل در ساعت و تاریخ مقرر در محل وقوع ملک به شرح ذیل به عمل خواهد امد.

املاک واقع در قریه مکا پلاک ۴ – اصلی بخش یک کلاردشت
۳۴۱ فرعی آقای حمیدرضا کاشانی وحید فرزند حسین نسبت به شش دانگ یک 
قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت ۴۲ / ۸۱9 متر مربع طبق رای هیات شماره 

۱۴۰۰۶۰۳۱۰۰۶9۰۰۳۳۱۰ مورخه ۲9 / ۰۶ / ۱۴۰۰
املاک متقاضیان واقع در قریه مجل پلاک ۶ – اصلی بخش یک کلاردشت

7۳۸ فرعی آقای مهدی حیدری فرزند محمد علی نسبت به شش دانگ یک 
قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 7۱۶ متر مربع طبق رای هیات شماره 

۱۴۰۰۶۰۳۱۰۰۶9۰۰۳۰۶7 مورخه۲۳ / ۰۶ / ۱۴۰۰ 
املاک متقاضیان واقع در قریه اسپندکلا پلاک ۱۰ – اصلی بخش یک کلاردشت

۵9۴ فرعی آقای میرکاظم حسینی فرزند یوسف نسبت به سه دانگ مشاع از شش دانگ 

عرصه یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 7۴ / ۲۰۶ متر مربع طبق رای هیات 
شماره ۱۴۰۰۶۰۳۱۰۰۶9۰۰۲9۵۸ مورخه۱۵ / ۰۶ / ۱۴۰۰ 

۵9۴ فرعی خانم صدیقه عدل دوست فرزند اسمعیل نسبت به سه دانگ مشاع از شش 
دانگ عرصه یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 7۴ / ۲۰۶ متر مربع طبق 

رای هیات شماره ۱۴۰۰۶۰۳۱۰۰۶9۰۰۲9۵۶ مورخه۱۵ / ۰۶ / ۱۴۰۰
املاک متقاضیان واقع در قریه کوهپر پلاک ۱۱ – اصلی بخش یک کلاردشت

۱۶ فرعی اقای عمار دیلم صالحی فرزند غلامرضا نسبت به شش دانگ یک قطعه زمین 
مشتمل بر ساختمان به مساحت ۵۵۳ متر مربع طبق طبق اظهارنامه ثبت ملک شماره 

۳۰۰۱ / ۱۴۰۰ / ۰۲۴ مورخه ۲۳ / ۰۴ / ۱۴۰۰
۱7 فرعی آقای محسن فیضی فرزند محمد مهدی نسبت به شش دانگ عرصه یک 
قطعه زمین مزروعی با کاربری کشاورزی به مساحت ۲۶۸۶9 متر مربع طبق اظهارنامه 

ثبت ملک شماره ۰۲۴ / ۱۴۰۰ / ۳۰۰۱ مورخه ۲۳ / ۰۵ / ۱۴۰۰
ساعت ۱۰ صبح روز یکشنبه مورخ ۲۲ / ۰۸ / ۱۴۰۰

لذا از متقاضیان و مالکین مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می شود در وقت مقرر 
در محل وقوع ملک حضور به هم رسانند بدیهی است در صورت عدم حضور متقاضیان و یا 
نماینده قانونی آنان ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید خواهد 
شد معترضین می توانند به استناد ماده ۲۰ قانون ثبت و مواد 7۴ و ۸۶ آیین نامه قانون ثبت 
ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این 
اداره تسلیم و ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به تقدیم 
دادخواست به مرجع قضایی نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست 
توسط متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با 
رعایت مقررات ادامه می یابد بدیهی است برابر ماده ۱۳ ایین نامه مذکور در مورد قسمتی از 
املاک که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار 
نامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان 
به اطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد 

ثبتی اگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار: ۰۱ / ۰۸ / ۱۴۰۰

سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاردشت ، روح اله خزائی کوهپر
م / الف ۱۲۰9۴7۰

فقدان سند مالکیت
شماره نامه: ۱۴۰۰۸۵۶۰۲۰۲۵۰۰7۳۶9 تاریخ ارسال نامه: ۲۳ / ۰۶ / ۱۴۰۰ نظر به 
اینکه آقای حسین جمشیدی احدی از ورثه محمود جمشیدی طبق گواهی حصر وراثت 
۱7۸۵ مورخ ۱۱ / ۰۶ / ۱۳۸۰ شعبه ۵ دادگاه عمومی حقوقی اصفهان که ایشان نیز طبق 
گواهی حصر وراثت ۱۶۰۲ مورخ ۲۸ / ۱۰ / ۱۳7۴ شعبه ۲۳ دادگاه عمومی حقوقی 
اصفهان احدی از ورثه مالک اصلی خانم سکینه جمشیدی می باشد با ارائه درخواست 
شماره ۲۵۵۰۲۱۸۰9 مورخ ۲۲ / ۰۶ / ۱۴۰۰ و تسلیم دو برگ استشهادیه شهود شماره 
رمز شماره تصدیق ۴7۸۰۶ مورخه ۲۲ /۰۶ / ۱۴۰۰ دفترخانه ۱۰۸ اصفهان مدعی مفقود 
شدن سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۸7۸ فرعی از ۱۴ اصلی واقع در بخش ۱۴ اصفهان 
ذیل صفحه ۳97 دفتر ۱۸۰ املاک صادر و تسلیم گردیده نامبرده اظهار داشته که سند 
مالکیت به علت جابجایی مفقود گردیده و درخواست صدور المثنی نموده است. لذا مراتب 
به استناد تبصره یک اصلاحی ذیل ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود 
چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم یا وجود سند مالکیت نزد خود می 
باشد از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا ضمن ارائه اصل سند 
مالکیت یا سند معامله به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل 
سند مالکیت به ارائه کننده سند مسترد گردد بدیهی است اگر ظرف مدت مقرر اعتراضی 
نرسید یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود اقدام به صدور سند 
مالکیت المثنی طبق مقررات خواهد شد. مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک غرب اصفهان: 

ابوالفضل شهریاری نائینی، ۱۲۱۰۸۶۵ م / الف

آگهی مزایده اموال منقول )خودرو(
آگهی مزایده بر اساس پرونده اجرایی ۱۳9۶۰۴۰۰۲۰۰۴۰۰۰7۵۱ به شماره بایگانی 
9۸۰۰۱۵7 واحد اجرای اسناد رسمی دولت آباد با عنایت به محتویات پرونده اجرایی کلاسه 
فوق، شش دانگ یک واحد مرغداری پلاک ۱۰ فرعی از ۸ اصلی واقع در بخش ۱۶ مساحت 
پانزده هزار متر مربع به آدرس حبیب آباد کیلومتر شش جاده ورتون سمت راست مرغداری 
اشرفی کد سند مالکیت آن در صفحه ۱۰۳ دفتر املاک ذیل به شماره ۴۲9 به شماره ثبت 
9۵۶۰9 با شماره دفتر الکترونیک ۱۳9۵۲۰۳۰۲۰۱۸۰۰۲7۳۲ ثبت و صادر شده است 
با حدود : شمالا در هفت قسمت که قسمت دوم غربی و ششم شرقی است اول تا سوم به 

طول های 9/۶۰ متر و ۳/۴۰ متر و دو متر دیواریست به باقیمانده قسمت دو فرعی چهارم 
به طول ۸ متر درب دیواریست به جاده احداثی و پنجم تا هفتم به طول های دومتر و ۳/۴۰ 
متر و ۱۴۲/۶۰ متر دیوار و پی است به باقیمانده دو فرعی شرقا به طول 9۱/۴۰ متر پی 
است به باقیمانده دو فرعی جنوبا به طول ۱۶۳/۶۶ متر پی  است به باقیمانده دو فرعی غرباً 
به طول 9۱/۶۰ متر پی است به باقیمانده دو فرعی ارتفاعی ندارد و مشخصات ملک مورد 
بازدید عبارت است از یک باب مرغداری به مساحت ۱۵۰۰۰ متر مربع که این مرغ داری 
دارای بخش های زیر است : - سالن اصلی )سالن تولید(: حدود ۱۸۰۰ متر مربع – دیوار 
آجری سقف طاق قوسی با تیر حمال فولادی و میلگرد، پوشش بدنه دیوار پلاستر سیمان، 
کف سازی بتن، به انضمام  ورودی ، قسمت کارگری ، سرویس بهداستی و حمام با سقف 
طاق ضربی و تیر آهن، درب و پنجره پروفیل ، تاسیسات لوله کشی جهت آب مصرفی مرغ، 
تعدادی پره هواکش... – قسمت عمده آن در زمان بازدید در اختیار مستاجر با شغل بسته 
بندی ذغال )اقای داوری( بود. – ساختمان کارگری با اسکلت فولادی و سقف طاق ضربی 
و تیرآهن ، آجرنما، درب و پنجره پروفیل ، حدود ۶۵ متر مربع. -  انبار خوراک طیور- دیوار 
آجری،سقف تیرآهن ضربی قوسی و با استفاده از خرپای فلزی، سطح داخلی دیوارها گچ، 
کفسازی بتن،درب و پنجره پروفیل فلزی حدود ۱۶۵ متر مربع. – ساختمان پشت انبار- 
دیوارآجری ، سقف تیرآهن و طاق ضربی،بدون نازک کاری،کفسازی بتنی،بدون درب و 
پنجره پروفیل فلزی حدود ۲۵ متر مربع. – نگهبانی حدود ۱۵ متر مربع با دیوار آجری، بدون 
سقف و درب و پنجره – اتاقک نزدیک نگهبانی – حدود ده متر مربع با دیوار آجری ، بدون 
سقف و درب و پنجره– سرویس حدود ۸ متر مربع با دیوار آجری نیمه کاره ، بدون سقف  
و درب و پنجره – دیوارهای پیرامونی محوطه بجز قسمتی در بخش غربی کشیده نشده 
است و تنها در قسمت غربی دیوار آجری که قسمت هایی از آن ریخته است و حدود ۸۰ متر 
مربع آن باقیمانده است. – پنج عدد چاهک منهول،سپتیک حدود ۴۰ متر مربع به ارتفاع 
۳ متر،سقف بتنی ، دیوارها آجری – ایستگاه گاز حدود ۲۵ متر مربع با مثنی سنگ و نمای 
مالون ، بقیه قسمت ها دیوار فنس و قوطی فلزی و سقف ورق گاوانیزه موجدار. – محوطه 
حدود ۸۰ متر مربع آسفالت با کیفیت پایین – اشتراکات برق سه فاز، گاز )با ایستگاه تقویت 
فشار( . که بر اساس نامه بخشدار حبیب آباد دارای تخلف ساختمانی می باشد. که با عنایت به 
موارد فوق الذکر و موقعیت محل و نوع بنا و قدمت و مشترکات و متعلقات و امتیازات مربوطه 
و کیفیت ساخت و مصالح به کار رفته در آن ، ارزش ششدانگ پلاک ثبتی فوق الذکر در زمان 
کارشناسی و بدون در نظر گرفتن هرگونه بدهی و دیون احتمالی به بخشداری )براساس 
نامه بخشداری حبیب آباد که دارای تخلف ساختمانی می باشد( مستاجر، دارائی و ... ارزش 
پایه شش دانگ ملک مورد نظر بالغ بر ۲9۰۴۰۰۰۰۰۰۰ ریال )معادل دومیلیارد و نهصد و 
چهارمیلیون تومان( برآورد می گردد. ملکی آقای محمد اشرفی حبیب آبادی که طبق سند 
رهنی شماره ۴۲7۸۳ مورخ 9۸/۱۰/۱۸ تنظیمی دفتر اسناد رسمی ۱7۳ شهر اصفهان در 
رهن بانک سپه شعبه عسگریه اصفهان واقع می باشد و طبق اعلام بانک تسهیلات مزبور 
فاقد بیمه نامه می باشد. و از ساعت 9 الی ۱۲ روز چهارشنبه ۱۴۰۰/۰۸/۱۲ در واحد اجرای 
اسناد رسمی برخوار واقع در خیابان مطهری کوچه میلاد اداره ثبت اسناد و املاک برخوار 
واحد اجرا به مزایده گذارده می شود مزایده از مبلغ پایه ۲9۰۴۰۰۰۰۰۰۰ ریال )بیست 
و نه میلیارد وچهل میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می 
شود لازم به ذکر است پرداخت بدهی های مربوط به آب،برق،گاز اعم از حق انشعاب و یا 
حق اشتراک و مصرف در صورت که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیر بدهی های مالیاتی و 
عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد 
بعهده برنده مزایده است ضمن آنکه پس از مزایده در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی 
بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد می گردد. ضمنا آگهی فقط یک 
نوبت در روزنامه چاپ اصفهان مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۰۱ درج و منتشر می کردد، ضمنا چنانچه 
روز مزایده تعطیل رسمی گردد مزاید روز اداری بعداز تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر 
برگزار خواهد شد.  توضیحاً شرکت در جلسه مزایده بعنوان خریدار منوط به پرداخت ۱۰ 
درصد از مبلغ پایه مزایده به حساب سپرده ثبت به نام تمرکز وجوه سپرده اداره کل ثبت 
اسناد و املاک کشور  و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است. برنده ی 
مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حساب 
صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش به حساب سپرده 
ثبت واریز نکند ده درصد واریز شده قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. 
در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. لازم به ذکر 
است پرداخت بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری، هزینه پارکینگ ، خلافی هزینه 
تعویض پلاک و نقل و انتقال و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده 
یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت 

هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۰/۰۸/۰۱
تاریخ مزایده : ۱۴۰۰/۱۸/۱۲

ابراهیم غفاری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک برخوار  
شناسه م الف : ۱۲۰9۴9۰

آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۲۰ / 9 / ۱۳9۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای 

لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در بخش چهار ثبت آمل – دهستان چلاو

9۶ – اصلی ) قریه الیمستان ( ، 9۲ فرعی آقای جعفرقلی محمودی پاشا در چهار دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با ساختمان احداثی به مساحت ۲7۱ متر مربع خریداری 
شده بلاواسطه از محمود محمودی پاشا. لذا به موجب ماده ۳ – قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ – ایین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها 
رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشار اولین آگهی در روستاها از طریق الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در اینصورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
بدیهی است برابر ماده ۱۳ آیین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه 
ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوی تحدید حدود 
مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم می رساند و 
نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود 
را به صورت اختصاصی منتشر می نماید، سرپرست ثبت اسناد و املاک آمل ، فیض اله 
ذبیحی ،تاریخ انتشار نوبت اول: ۱7 / ۰7 / ۱۴۰۰ – م /الف ۱۲۰۲۴79  تاریخ انتشار نوبت 

دوم : ۰۱ / ۰۸ / ۱۴۰۰ – م / الف ۱۲۰۲۴79 

آگهی نوبتی سه ماهه دوم سال 1400 حوزه ثبتی شهرستان آمل
براساس مواد ۱۱ ) اصلاحی ۱۰ / ۰7 / ۱۳۱7 ( و ۱۲ ) اصلاحی ۱۰ / ۰۳ / ۱۳۲۲ ( 
قانون ثبت و ماد ۵9 آیین نامه اجرایی قانون مذکور املاکی که در سه ماهه دوم پذیرش 
درخواست ثبت شده و همچنین املاکی که به موجب تبصره یک ماده ۲۵ قانون ثبت و 
مطابق رای هیات نظارت نیاز به تجدید آگهی دارد و املاکی که طبق ماده ۱۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و آیین نامه مربوطه در هیات 

حل اختلاف منجر به صدور رای می گردد به شرح ذیل آگهی می گردد.
املاک واقع در بخش ۱۱ دهستان هرازپی

۲ – اصلی قریه قرق
۲۶۶۵ فرعی خانم مژگان ولی پور فرزند رحمت اله در ششدانگ یک قطعه زمین با 

ساختمان احداثی به مساحت ۲۵ / ۲۲۵ متر مربع.
لذا اشخاصی که نسبت به رقبات درخواست ثبت شده مندرج در این آگهی اعتراضی 
داشته باشند می توانند به استناد ماده ۱۶ قانون ثبت از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت 9۰ 
روز درخواست واخواهی خود را به دبیرخانه این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایند و هرگاه 
بین تقاضا کننده و دیگری قبل از انتشار این آگهی دعوی در مراجع قضایی اقامه شده باشد 
معترض باید گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید این آگهی در دو نوبت به فاصله ۳۰ 
روز منتشر خواهد شد آگهی تحدید حدود املاک مذکور مطابق ماده ۱۴ قانون ثبت طی 
آگهی دیگری به عمل خواهد آمد. مدت اعتراض به آگهی نوبتی تجدیدی از تاریخ انتشار 
نوبت اول به مدت ۳۰ روز می باشد همچنین املاکی که در اجرای ماده ۱۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی آگهی گردید تحدید حدود 

آن همزمان انجام می شود. 
سرپرست ثبت اسناد و املاک آمل ، فیض اله ذبیحی 

 تاریخ انتشار نوبت اول: ۰۱ / ۰۸ / ۱۴۰۰ تاریخ انتشار نوبت دوم : ۰۱ / ۰9 / ۱۴۰۰ 
م / الف ۱۲۰۴۸۶۲

   سرویس بانک و بیمه
مدیر بیمه های حمل و نقل، کشتی و هواپیمای بیمه دانا، از 
۶ درصدی پرتفوی این مدیریت در بخش بیمه های  رشد 7۶/

حمل و نقل در شش ماهه اول سال جاری خبر داد.
، حمید علیجانی در گفتگو با  نا بط عمومی بیمه دا به گزارش روا
خبرنگار »عصردانایی« ضمن تشریح عملکرد این مدیریت در طول شش 
ماه امسال، به اقدامات شاخص این مدیریت نیز اشاره کرد.وی با اشاره 
به تحقق ۶۱ درصدی بودجه بخش حمل و نقل این مدیریت در مدت 
یاد شده اظهار داشت: نسبت خسارت این مدیریت در سال گذشته ۱۴ 
درصد بود که امسال به رغم رشد ۶/7۶ درصدی پرتفوی، به 9 درصد 
کاهش یافته است. این در حالیست که در بخش کشتی از نظر تعداد 
بیمه نامه ۶۲ درصد و از لحاظ مبلغ ۱۶9 درصد رشد داشتیم.علیجانی 
گفت: اگر بخواهیم عملکرد شرکت های بیمه حوزه حمل و نقل را در 
طول ۵ ماه امسال مورد ارزیابی قرار دهیم، بیمه دانا با ۶۲ درصد رشد، 

جایگاه دوم را در صنعت بیمه کسب کرده است.
نا، سهم 9  مدیر بیمه های حمل و نقل، کشتی و هواپیمای بیمه دا
درصدی این مدیریت در صنعت بیمه، با کسب رتبه سوم را یادآور شد 
و در عین حال افزود: با کمک مرکز فاوا، سامانه صدور بارنامه وانت بارها 
را در صنعت بیمه طراحی و به مرحله اجرا در آورده ایم تا از این پس، 
بارنامه ها در بستر الکترونیکی تامین شده در بیمه دانا صادر شود.وی با 
اشاره به اینکه ۵/۲۲ درصد پوشش بیمه ای صادرات کل گاز کشور و ۵ 
درصد پوشش بیمه ای صادرات نفت خام توسط بخش حمل و نقل بیمه 
دانا انجام می شود،اظهار داشت: این مدیریت در بخش بیمه متصدیان 
حمل و نقل موفق شده تا با چندین شرکت بزرگ در عرصه حمل و نقل 

جاده ای کشور قرارداد منعقد نماید.
علیجانی در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به استراتژی 
آموزشی این مدیریت گفت: با تلاش های انجام شده تاکنون توانسته 
ایم به ۳۰۰ نفر از کارشناسان، نمایندگان و اعضای شبکه فروش، آموزش 
های لازم را ارائه کنیم که این آموزش ها عمدتاً هم از طریق بستر نرم 
بزارهای گوگل انجام شده است.مدیر  افزاری شرکت و هم از بستر ا
پیما همچنین، برگزاری جلسات  بیمه های حمل و نقل،کشتی و هوا
پرسش و پاسخ آنلاین با نمایندگان، روسای شعب و سرپرستان مناطق، 
آسیب شناسی چگونگی توزیع بودجه در شعب و بین نمایندگان، ایجاد 
شبکه های اجتماعی برای شعب با هدف آشنایی با مشکلات و بررسی 
و رفع آنها را از سایر اقدامات انجام شده این مدیریت عنوان کرد.وی با 
تاکید بر اینکه حدود ۲ درصد از مناقصات وارد شده به شرکت مربوط به 
حوزه بیمه های باربری است، افزود: به منظور مقابله با تحریم ها، این 
مدیریت اقدام به افزایش حجم فروش بیمه نامه های مسئولیت حمل و 
نقل کالای داخلی کرده که البته این برنامه ریزی در سال گذشته انجام 
گرفت و خوشبختانه امسال به بار نشست تا در نهایت بتوانیم از اثرات 

منفی تحریم ها جلوگیری کنیم.

حمید علیجانی خبر داد؛

رشد ۷۶ درصدی پرتفوی بیمه های حمل و نقل، 
کشتی و هواپیما

Bank and insurance news service
 Iranian banking system has paid 12.41 quadrillion rials 
(over $295.49 billion) of facilities to domestic economic 
sectors in the first six months of the current Iranian calendar 
year (March 21-September 22), registering a 57.9-percent 
rise from the same period in the previous year, IRIB report-
ed.
According to the data provided by the Central Bank of Iran 

(CBI), working capital loans paid to different economic sec-
tors in the mentioned six months were above 8.376 quadril-
lion rials (about $199.4 billion), accounting for 67.5 percent 
of the total provided facilities.
During the said period, the country’s mining and industry 
sector received over 2.947 quadrillion rials (about $70.17 
billion) in the form of working capital loans, accounting for 
35.2 percent of the total such facilities.

 Bank loans to
economic sec-
 tors increase

58%
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سهرابیان: برای رسیدن قایق های 
خارجی به فدراسیون باید جشن بگیریم

داغ بی تدبیری بر پیشانی
 فوتسال زنان

   سرویس ورزشی
رییس فدراسیون قایقرانی با اعلام این خبر که قایق های 
خریداری شده از خارج در حال رسیدن به فدراسیون هستند، 
گفت: برای تحویل و رسیدن این قایق ها به ایران مشکلات زیادی 

داشتیم و باید برای رسیدن آن جشن بگیرم.
به گزارش ایرنا، »علیرضا سهرابیان« با بیان اینکه فدراسیون 
برای بازی های آسیایی و پاراآسیایی ۲۰۲۲ هانگژو برنامه ویژه در 
دستور کار قرار دارد اظهار داشت: از جمله فدراسیون هایی هستیم 
لمپیکی را  لمپیکی و هم ورزشکاران پارا که هم ورزشکاران ا
پوشش خواهیم داد. در توکیو نیز ورزشکاران ما به هر ۲ تورنمنت 
بزررگ اعزام شدند و عملکرد خوبی از خود به جای گذاشتند. 
البته  در یکسال آینده ورزشکاران ما باید در بازی های آسیایی 
و پاراآسیایی حضور پیدا کنند و موفقیت در این تورنمنت ها 
نیاز به برنامه ریزی بلند مدت و مستمر دارد.  رییس فدراسیون 
در تشریح این برنامه ریزی ها گفت: اردوهای تیم ملی و برنامه 
لیگ به صورت منظم پیگیری خواهد شد و اکنون نیز اردو تیم 
رویینگ در بخش زنان و مردان در رده های مختلف سنی در حال 
برگزاری است. قرار است ورزشکاران ما پس از انتخابی تیم ملی 
و ثبت رکوردهای مناسب به مسابقات قهرمانی آسیا در تایلند 
اعزام شوند تا در مسابقات قهرمانی آسیا حضور داشته باشند. 
البته شرط اعزام به این رقابت ها رسیدن به رکورد مورد نظر 
فدراسیون و کادر فنی است. اگر قایقرانی نتواند به رکورد مورد 
نظر برسد اعزامی صورت نخواهد گرفت. یکی از مشکلاتی که ما با 
آن درگیر هستیم این است که زمان و برنامه های این مسابقات از 
سوی تایلند دیر به ما اعلام و این موجب شده تا برنامه ها فشرده 
باشد.  سهرابیان با بیان اینکه فدراسیون قبل اعزام به المپیک 
با مشکلاتی مانند دیر رسیدن قایق های خریداری شده، روبرو 
بوده است، گفت: ما تلاش زیادی کردیم تا المپین ها با بهترین 
وسایل تمرین کنند اما مشکلات مسیر خرید قایق و تحویل آن 
ورزشکاران ما را از تمرین با این قایق ها محروم کرد. تلاش های 
زیادی برای تحویل این قایق ها انجام شده و ما بالاخره موفق 
شدیم که آنان را به فدراسیون برسانیم. روز دوشنبه این قایق ها به 
فدراسیون می رسند و ما برای این اتفاق جشن می گیریم.  وی در 
ارزیابی عملکرد چهار ورزشکار قایقرانی در المپیک و پارالمپیک 
گفت: آنان تمام تلاش خوود را انجام دادند و از عملکردشان 
راضی هستیم؛ برای نتیجه گرفتن باید شرایط را هم نگاه کرد، 
در برخی از مسابقات شرایط آب و هوایی موجب افت رکورد شد.

   سرویس ورزشی
تیم ملی فوتسال زنان این روزها درگیر بی تدبیری و فقدان برنامه برای 

برگزاری اردو و حتی حضور در بازی های دوستانه است.
به گزارش ایرنا، فوتسال زنان مدت هاست که رها شده و این موضوع 
سال هاست که نه تنها گریبان تیم ملی فوتسال زنان را گرفته بلکه رده های 
سنی دیگر را نیز درگیر کرده است. شاید تصور می شد با اعمال تغییر در 
بخش زنان فدراسیون فوتبال بخش زیادی از مشکلات بانوان فوتسالیست  
برطرف شود اما فوتسال نه تنها به روال عادی خود بازنگشت بلکه حتی از 
روزهای درخشان خود که همان قهرمانی در آسیا و برگزاری دیدارهای 

دوستانه با کیفیت است نیز فاصله گرفت.
    سرگردانی در انتخاب کادر فنی؛ معضل همیشگی فوتسال زنان

مسوولان جدید از همان ابتدا قول داده بودند تا تیم های ملی فوتبال و 
فوتسال زنان را به روزهای اوج خود برسانند اما این تلاش ها تنها به برگزاری 
دیدارهای دوستانه و اردوهای منظم برای تیم ملی فوتبال زنان بسنده و به 
دلیل مشکلات عدیده بر سر انتخاب کادر فنی تیم ملی فوتسال زنان، این 

تیم را در سرگردانی رها کردند.
    پرداخت پاداش ها؛ اولین و آخرین اقدام مسوولان فدراسیون

هر چند نمی توان این اقدام مسوولان را که با سماجت تمام توانستند 
پاداش فوتسالیست ها را پس از چهار سال پرداخت کنند، نادیده گرفت 
اما پرداخت این پاداش ها اولین و آخرین اقدام آنان برای زنان ملی پوش 

فوتسال بوده است.
حالا ۶ ماه می گذرد و تیم ملی فوتسال زنان در تاریکی مطلق بدون 
هیچ برنامه و اردویی به سر می برد و مسوولان هنوز در اندیشه انتخاب کادر 

فنی هستند.
    پشتوانه سازی؛ مهره فراموش شده فوتسال زنان

در کنار همه این مسائل نیز هر روز بر سن بازیکنان تیم ملی افزوده می شود 
و این تیم به هیچ وجه پشتوانه سازی ندارد. در واقع تیم جوانان را »شهناز 
یاری« و »فاطمه شریف« در سال های گذشته راه اندازی کردند و همان 

تیم اکنون باید به رده بزرگسالان منتقل شود.
 بازیکنان تیم جوانان هم مانند تیم ملی به حال خود رها و حتی حذف 
شده اند و تدبیری برای این رده نیز اندیشیده نشده است. آیا فدراسیون فوتبال 
توانسته برای پرورش استعدادهای بازیکنان فوتسال و کمک و تقویت تیم ملی 
راهکاری ارائه دهد؟ تاکنون که از این راهکارها و برنامه ها خبری نشده است.

    هت تریک قهرمانی آسیا در هاله ای از ابهام
با این شرایط امیدها برای هت تریک قهرمانی تیم ملی فوتسال زنان در 
آسیا رو به افول است زیرا بازیکنان نه تنها اردو و دیدار دوستانه نداشتند 
بلکه در لیگی بازی کردند که وجود تعداد بالای تیم های ضعیف، سبب افت 

ملی پوشان حاضر در لیگ فوتسال زنان شده است.
همچنین مسابقات داخل سالن آسیا یا همان المپیک آسیایی نزدیک 
است و ملی پوشان باید ۲۰ تا ۳۰ اسفندماه ۱۴۰۰ در این رقابت ها در تایلند 
حضور یابند اما به نظر فدراسیون نشینان همچنان در خواب غفلت به سر 
می برند؛ که جز »بی تدبیری«، نمی توان واژه دیگری را برای وصف آن بکار برد.

روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

   سرویس ورزشی
اقدامات  گفت:  سپاهان  باشگاه  مدیرعامل 
اجرایی مان را برای آوردن کمک داور ویدیویی شروع 
کرده ایم و با بعضی باشگاه ها هم همراه شده ایم اما از 
فدراسیون می خواهیم انجام این مساله تسریع شود.

به گزارش ایسنا، محمدرضا ساکت، مدیرعامل باشگاه 
سپاهان صبح پنج شنبه در نشست خبری اصحاب رسانه 
ین هفته به  به مناسبت هفته سپاهان اظهار کرد: ا
مناسب سالروز صعود سپاهان به جام باشگاه های آسیا 
از یکم تا هفتم هر سال نامیده شد. از کسانی که از سال 
۱۳۳۲ با نام شاهین آغاز کردند و در ادامه با نام سیمان 
دند تشکر می کنیم. در  مه دا دا سپاهان و سپاهان ا
هفته پیش رو برنامه های مختلفی تا پایان هفته برگزار 
می شود. در کشور دو دسته باشگاه وجود دارد. فوتبال 
کلاب ها و اسپورت کلاب ها جزو این دو دسته هستند. 
فقط پنج باشگاه در کشور وجود دارند که SC و اسپورت 
کلاب هستند که باشگاه سپاهان از بهترین باشگاه های 
این دسته است. اهداف باشگاه استعدادیابی، سالم سازی 
جامعه و تلاش برای انجام مسوولیت های اجتماعی 
است. در بخش بانوان ۶۷ سپاهانی، در بخش های 
پایه ۱۱ سپاهانی و در بخش بزرگسالان ۴ سپاهانی به 
عضویت تیم ملی در آمدند. وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۰ 

گره کور سی ساله ورزشگاه نقش جهان باز شد و این 
ورزشگاه به عنوان بزرگ ترین و مدرن ترین ورزشگاه 
کشور شناخته شد و به مدت ۲۵ سال در اختیار باشگاه 
سپاهان قرار گرفت. کارکنان شرکت فولاد مبارکه در 
بخش کمک به بیماران کرونایی نیز زحمت می کشند 
و به بیمارستان ها کمک می کنند. سپاهان در ۲۳ رشته 
ورزشی فعالیت می کند و این نشان می دهد این باشگاه 
همراه با وزارت ورزش و جوانان مسیر خودش را ادامه 
می دهد. اولین باشگاهی هستیم که مستندات مان را 
به سازمان لیگ ارائه دادیم و همچنین نظام جامعه 
هواداری را تنظیم کردیم و به سازمان لیگ ارسال 
شد. ساکت در رابطه با طرح دهکده المپیک باشگاه 
سپاهان گفت: شرکت فولاد مبارکه خودش را در بحث 
توسعه پیشرو می داند و این دغدغه را داریم تا این طرح 
را انجام دهیم. وی در پاسخ به سوالی در رابطه با تیم 
والیبال سپاهان و استفاده از بومی ها گفت: رویکرد من 
و هیات مدیره را در فوتبال دیدید. معتقد هستیم که 
از ظرفیت های داخلی هم  باید استفاده شود. والیبال 
اصفهان دچار افول جدی شده است و در پایه های تیم 
ملی کم ترین نماینده را دارد اما با این وجود به پایه ها 
نگاه ویژه ای داریم. مهرداد سلطانی مربی اصفهانی در 
کنار کادر مربی گری سپاهان حضور دارد اما نگاه مان 

این است که اصفهانی های دیگری را هم بیاوریم. با 
معنوی نژاد هم صحبت کردیم که او را جذب کنیم اما 

او بیش تر تمایل دارد لژیونر شود.
ساکت درباره میزبانی ها در اصفهان گفت: ما ظرفیت 
خوبی داریم اما چرا نباید در هندبال یا بسکتبال میزبان 
باشیم؟ ۶ نفر از تیم هندبال ما پارسال کرونا گرفت. ما 
هم می توانیم پروتکل ها را رعایت کنیم. فوتبال و والیبال 
شرایط میزبانی را فراهم کردند و از آن ها تشکر می کنم 

اما دیگر رشته ها هنوز در این مساله مشکل دارند.
وی درباره کیفیت پایین تصویربرداری بازی های 
فوتبال گفت: مسوولان صدا و سیما هم چنین دغدغه ای 
دارند. صدا و سیما با کم ترین امکانات این تصاویر را 
آماده می کنند. همانگونه که استان فارس این امکانات 
را دارد، استان اصفهان هم نیاز به چنین شرایطی دارد. 
من هم همین دغدغه را دارم. این هفته واحد سیار هم 
قطع شد و با حداقل ها این تصاویر تهیه شده است. 
امیدوارم رییس جدید صدا و سیما این مشکل را حل 
کند. ضمن این که هماهنگی هایی هم بین فولاد مبارکه 
و روابط عمومی شده بود و امیدوارم شرایط فراهم شود. 
مدیرعامل باشگاه سپاهان درباره حق پخش تلویزیونی 
و کمک داور ویدیویی گفت: حق پخش خیلی مهم 
است که در ایران داده نمی شود و یک مبلغ ناچیزی 

به باشگاه ها داده می شود. در رابطه با پخش تلویزیونی 
فوتبال ایران فقط دو تیم نیست و نمی شود تیم های 
دیگری مثل فولاد، سپاهان و تراکتور را نادیده گرفت. 
روز اولی که آمدم برای کمک داور ویدیویی اعلام 
آمادگی کردم و ما نباید از داشتنش محروم باشیم. 
فدارسیون امروز روی این موضوع دارد فعالیت می کند. 
اقدامات اجرایی مان را برای آوردن کمک داور ویدیویی 
شروع کرده ایم و با بعضی باشگاه ها هم همراه شده ایم 
اما از فدراسیون می خواهیم در انجام این مساله تسریع 
شود. ضمن این که برنامه ریزی سازمان لیگ مشکلات 
جدی دارد و ما باید بدانیم برنامه  بازی ها به چه صورت 
است تا تدارکات لازم را انجام دهیم. وی درباره ارتباطات 
سپاهان با باشگاه های خارجی گفت: این ارتباطات برای 
ما مهم است. ما در تعامل با باشگاه هایی مثل زنیت، 
سانتاکلارا و فرایبورگ هستیم و تعاملات مختلفی شامل 
جلسات مختلف در حوزه های مختلف، استعدادیابی، 
بازی های دوستانه و اردو و هم چین بحث رسانه جزو 

این تعاملات است. 

ساکت:اقدامبرایآوردنVARشروعکردهایم

    سرویس ورزشی
نایب رئیس زنان فدراسیون بسکتبال می گویند 
کار ایران در رقابت های قهرمانی دسته دوم آسیا 

سخت است و رقبای قدرتمندی دارند.
به گزارش ایسنا، تیم ملی بسکتبال زنان ایران ۱۶ 
آبان ماه رقابت خود را در قهرمانی آسیا آغاز می کند. 
ملی پوشان در این مسابقات با لبنان و سوریه هم گروه 
هستند و در گروه دوم هم تیم های قزاقستان، سوریه 
و اندونزی حضور دارند. از هر گروه  دو تیم به نیمه 
نهایی صعود می کنند و در نهایت تیم قهرمان به 
دسته اول آسیا صعود خواهد کرد. فریده شجاعی 
در مورد اردوی تدارکاتی تیم ملی در ترکیه  قبل از 
اعزام به مسابقات قهرمانی دسته دوم آسیا گفت: 
بازیکنان نیاز به بازی تدارکاتی داشتند و کشورهای 
اطراف را بررسی کردیم. بهترین کشور ترکیه بود 
که تیم های خوبی برای  بازی دوستانه دارد. این 
اردو ۹۰ درصد قطعی شده است و امیدوارم قبل از 
مسابقات اصلی اردوی خوبی داشته باشیم. تا زمانی 
که بلیت نگیریم، نمی گویم اعزام به ترکیه قطعی 
است اما مراحل طی، اقدامات و برنامه ریزی لازم 
انجام شده است. او در مورد دلیل انتخاب ترکیه برای 
بازی تدارکات بیان کرد: ترکیه از بسکتبال خوبی 
در بخش زنان برخوردار است، تیم های این کشور 
می توانند حریف قدری باشند. از طرفی برای اعزام 
به اردن باید از طریق ترکیه می رفتیم و در واقع سر 

راهمان بود. این عوامل دست به دست هم داد تا این 
کشور را انتخاب کنیم. درخواست بازی با فنرباغچه و 
بشیکتاش که دو تیم اول ترکیه هستند، داشتیم اما 
لیگ این کشور شروع شده است. با این حال اطمینان 
دادند که دو تیم در همان سطح را برای دیدار مقابل 
ما انتخاب می کنند. شجاعی در مورد شانس ایران 
برای صعود به دسته اول آسیا گفت: مربیان کارهای 
خود را به خوبی انجام داده اند، هم بازیکنان مصم 
هستند و خیلی به صعود امیدواریم. البته بازی های 
سختی داریم ، تیم های قدرتمندی در این دسته 
حضور دادند و لبنان و سوریه از قدرهای بسکتبال 
غرب آسیا هستند. بازی ها در سطح بالایی است و 
متاسفانه یک تیم به دسته یک آسیا صعود می کند 

که امیدوارم آن یک تیم ایران باشد.

    سرویس ورزشی
برگزارکنندگان بازی های داخل سالن و هنرهای 
رزمی آسیا برای دومین بار اقدام به تعویق زمان 

این بازی ها گرفتند.
به گزارش مهر، آخرین دوره بازی های داخل 
سالن و هنرهای رزمی آسیا سال ۲۰۱۷ به میزبانی 
ترکمنستان در عشق آباد برگزار شد. قرار بود دوره 
بعدی این بازی های طی سال جاری میلادی )۳۱ 
اردیبهشت تا ۹ خرداد( برگزار شود اما شیوع 
ویروس کرونا باعث تصمیم شورای المپیک آسیا 

برای لغو بازی ها و تعویق یک ساله آن شد.
بدین ترتیب قرار شد دوره جدید بازی های 
داخل سالن و هنرهای رزمی آسیا ۲۰ تا ۲۹ 
اسفندماه )مارس ۲۰۲۲( برگزار شود اما در فاصله 
سه ماه مانده تا آغاز این رویداد، برگزاری این بازی 

ها در این بازه زمانی هم منتفی شد.
قرار بود تایلند میزبان بازی های داخل سالن و 
هنرهای رزمی آسیا باشد در حالیکه به خاطر کرونا 
محدودیت های مسافرتی در شرق آسیا، اعزام 
ورزشکاران بسیاری از کشورها به تایلند با مشکل 
مواجه است. همین مسئله لغو دوباره این بازی ها 

را موجب شده است.
قرار است دوره جدید بازی های داخل سالن 

و هنرهای رزمی آسیا سال ۲۰۲۳ برگزار شود.
این در حالی است که کمیته ملی المپیک 

ایران هم اعزام کاروان به بازی های داخل سالن 
و هنرهای رزمی آسیا را در برنامه دارد و حتی تا 
به امروز نشست های تخصصی زیادی برای نهایی 
کردن رشته های اعزامی با محوریت کیفی گرایی 
برگزار کرده است. در مورد سرپرست کاروان اعزامی 
هم هنوز جمع بندی قطعی نشده بود اما کیکاوس 
سعیدی دبیرکل کمیته ملی المپیک گزینه اصلی 

به حساب می آید.
تاکنون برگزاری بازی های کشورهای اسلامی 
)ترکیه(، بازی هیا ساحلی آسیا )چین( و المپیک 

دانشجویان )چین( لغو شده است.
ایران در دوره پیشین بازی های داخل سالن و 
هنرهای رزمیج آسیا با با مجموع ۱۱۸ مدال شامل 
۳۶ طلا، ۲۳ نقره و ۵۹ برنز در رده سوم قرار گرفت.

فریدهشجاعی:رقبایآسیاییزنانبسکتبالایرانقدرهستند بازیهایداخلسالنوهنرهایرزمیآسیابهتعویقافتاد

آتش زیر خاکستر شعله ور می شود:

سمفونیناموزوناسکوچیچوطارمی
سرویس ورزشی

اظهارات اسکوچیچ و طارمی شکی را باقی نمی گذارد که 
تیم ملی در رختکن وحدت و همدلی لازم را ندارد و بازیکن 

و مربی یک صدا نیستند.
به گزارش ایسنا، حالا می توان به وضوح ادعا کرد که 
شایعات ماه های گذشته درباره اختلاف میان سرمربی تیم 
ملی و برخی از بازیکنان تیم ملی که به گفته شاهدان ماجرا 
به دو دسته تقسیم شده اند، صحت دارد و نمی توان به اتکای 
نتایج درخشان تیم ملی در بازی های گذشته، چشم ها را 
روی مشکلات بست و به پیش رفت چرا که دیر یا زود این 
اختلاف تیم ملی را از پای در خواهد آورد! دراگان اسکوچیچ 
که مدتی است انتقاداتی به عملکرد تیمش از حیث مسائل 
فنی وجود دارد، چند روز قبل در گفت وگو با رسانه  در 
کشورش، برخلاف تعریف و تمجیدهای گذشته، بازیکنان 
ایرانی را فاقد توانایی تاکتیکی قلمداد کرد: »فوتبالیست های 
ایرانی به لحاظ تکنیکی و فیزیکی قدرتمند هستند و در سطح 
رشک برانگیزی قرار دارند. چیزی که آن ها فاقدش هستند 
و من در آن جای پیشرفت می بینم، توانایی تاکتیکی است. 

بازیکنان ایران هنوز در توانایی تاکتیکی آن قدرها خوب 
نیستند ولی در بلند مدت می توان آن را آموخت«. بعد از این 
اظهارات، مهدی طارمی، مهاجم ایرانی شاغل در پورتو که 
بیشترین گل های تیم ملی در دوران حضور اسکوچیچ را به 
ثمر رسانده، به طور علنی با انتشار توئیتی پاسخ اسکوچیچ 
را داد: »باید عرض کنم که بازیکنان ایرانی علاوه بر تکنیک 
فردی و جنگندگی و.… از لحاظ دانش فوتبال و تاکتیک 
خیلی درک بالایی دارند ولی متاسفانه مشکلات جایی دیگر 
است. زنده باد ایران«. این پاسخ مهدی طارمی را می توان 
مستقیما متوجه اسکوچیچ دانست چرا که او بازیکنان ایرانی 
را فاقد تاکتیک دانست و حالا طارمی می گوید مشکل را باید 
در جایی غیر از بازیکنان جست و جو کرد؛ شاید در میان 
کادرفنی تیم ملی که در ماه های گذشته از حیث مسائل فنی 
مورد انتقاد قرار گرفته و حتی فدراسیون فوتبال هم تمایلی 
به ادامه همکاری نداشت اما در نهایت با اسکوچیچ تا پایان 
مرحله نهایی انتخابی جام جهانی ادامه داد. با این اظهارات 
هیچ شکی باقی نمی ماند که تیم ملی در رختکن وحدت 
و همدلی لازم را ندارد و بازیکن و مربی یک صدا نیستند و 
تیمی که در رختکن متحد نباشد، در زمین فوتبال شکست 

خواهد خورد و از پای در می آید.

*نقدی بر اسکوچیچ، طارمی و فدراسیون
مطمئنا به هر دو طرف این ماجرا نقدهایی وجود دارد. 
در کنار این دو نفر، نباید به نقش منفعل فدراسیون فوتبال 
هم اشاره کرد که نتوانسته اوضاع مناسبی و پر آرامشی را 
در تیم ملی حاکم کند. دراگان اسکوچیچ به طور مستقیم 
بازیکنان ایرانی را زیر سوال برده است. او به جای اینکه سوال 
درباره کیفیت بازیکنان را به هر نحو دیگری که خدشه ای به 
اعتماد به نفس بازیکنانش در عموم جامعه نزند، جواب دهد، 
مستقیما آن ها را زیر سوال برده و گفت که توانایی تاکتیکی 
ندارند؛ این صحبت یعنی اینکه فوتبالیست های ایرانی که 
حداقل به باور خود در جام جهانی ۲۰۱۸ توانست روی 
مباحث تاکتیکی نه تکنیکی برابر پرتغال خوب بازی کنند، 
فاقد ارزش تاکتیکی هستند. قطعا اشتباه اول را اسکوچیچ با 
گفتن این اظهارات انجام داده است. پاسخ های مهدی طارمی 
هر چقدر هم به مذاق منتقدان خوش بیاید، خالی از اشکال 
نیست. اینکه مهاجم تیم ملی یا هر مربی باشگاهی پاسخ 
صحبت های سرمربی خود را به این شکل بدهد، مطمئنا 
با جرایم و تنبیه هایی در هر جای دنیا مواجه است. جواب 
مستقیم طارمی به اسکوچیچ، نشان دهنده وجود مشکلی 
فراتر از مسائل فنی است و در گذشته و حداقل در سالیان 

اخیر شاهد بودیم که این کنش و واکنش ها با چه تبعات 
سنگینی برای تیم و شخص بازیکن و مربی همراه بوده 
است. فراتر از اسکوچیچ و طارمی باید به فدراسیون فوتبالی 
اشاره کرد که هیچ مدیریتی روی تیم ملی نداشته و نتوانسته 
رختکن پرستاره ایران را مدیریت کند. رئیس فدراسیونی 
که با ماجرای کنار گذاشتن اسکوچیچ به صورت علنی و در 
افکار عمومی و ادامه همکاری با او، به بازیکنان تیم ملی این 
جرات را می دهد که در فضای مجازی رودرروی سرمربی 
تیم ملی قرار بگیرد، نفر اول این جنجال بزرگ است. انتخاب 
کریم باقری از سوی فدراسیون فوتبال برای مدیریت فضای 
رختکن، نخستین نشانه از نبود آرامش و وحدت فنی در تیم 
ملی است که با مدیریت اشتباه این فدراسیون، هیچ دردی را 
دوا نکرده و حالا این زخم کهنه سر باز کرده و باید دید تبعات 
آن برای تیم ملی در ادامه مسیر جام جهانی چه خواهد بود.  
تا حالا موارد مختلفی وجود داشته که این قبیل اختلافات 
داخل تیم و نبود همدلی میان مربی و بازیکن، چطور با افت 
نتایج و شکست های مختلف همراه شده است. اکنون که 
تیم ملی در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی به آرامش نیاز 
داشت، این اتفاق بزرگترین ضربه برای تیم رو به پیشرفت 

ایران خواهد بود.

اظهارات اسکوچیچ و طارمی 
شکی را باقی نمی گذارد که تیم 
ملی در رختکن وحدت و همدلی 

لازم را ندارد و بازیکن و مربی 
یک صدا نیستند

اخبار ورزشی

منهای فوتبال 

Sports service 
The new coach of Iran’s U23 football team Mehdi Mahdavikia announced 
his 25-man team for the 2022 AFC U23 Asian Cup qualification. The qual-
ification will be held in Dushanbe, Tajikistan from Oct. 25 to 31. Iran are 
pitted against host Tajikistan, Nepal and Lebanon in Group B. Mahdavi-
kia’s boys will kick off the campaign with a match against Nepal on Oct. 25. 
They will play Lebanon and Tajikistan on Oct. 28 and 31, respectively. A 
total of 16 teams will qualify to play in the final tournament, including Uz-

bekistan as hosts. The names of the players in each post and the clubs they 
are playing for are as follows:  Goalkeepers: Alireza Rezaei (Esteghlal), 
Mohammad Javad Kia (Padideh), Reza Kakhsaz (Mes Shahr Babak)Mid-
fielders: Amirhossein Hosseinzadeh (Esteghlal), Sobhan Khaghani (Es-
teghlal), Mohammadmehdi Mohebi (Paykan), Alireza Koushki (Paykan), 
Mohammadhossein Zavari (Sanat Naft), Alireza Bavieh (Foolad), Mehdi 
Limoochi (Fajr Sepasi), Hossein Nokhodkar (Gol Gohar), Mohammad 
Khodabandehlou (Zob Ahan), Yasin Salmani (Sepahan)

تخریب سینماهای قدیمی تیشه به ریشه فرهنگ است

مدیر گروه فرهنگ نویسی فرهنگستان:

کمبود نیرو و بودجه، دلیل تاخیر انتشار فرهنگ زبان فارسی
  سرویس فرهنگ و هنر

دکتر علی اشرف صادقی، مدیر گروه فرهنگ نویسی 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی با اشاره به انتشار جلد 
سوم فرهنگ جامع زبان فارسی به زودی گفت: کمبود 
نیرو و نبود بودجه، انتشار این فرهنگ را با تاخیر مواجه 
کرده و درخواست های ما برای افزایش بودجه نیز به 

جایی نرسیده است.
به گزارش ایرنا، زمزمه تالیف فرهنگی جامع در 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی از اواخر دهه ۷۰ شنیده 
شد و فرهنگستان حتی در مقاطعی اواسط دهه ۸۰ برای 
نوشته شدن این فرهنگ نیرو جذب کرد. اولین جلد از این 
فرهنگ )حرف آ( سال ۱۳۹۲ و جلد دوم آن )ا ـ اخیی(  
۱۳۹۶ منتشر شد، برآورد می شود این فرهنگ به ۳۰ 
جلد برسد که در این صورت حجیم ترین فرهنگ زبان 

فارسی خواهد بود. 
علی اشرف صادقی، زبانشناس، استاد پیشین دانشکده 

ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران، نویسنده، مترجم و 
مدیر گروه فرهنگ نویسی فرهنگستان زبان و ادب فارسی 
ویراستار ارشد و سرپرست تالیف این فرهنگ است. وی 
پیشتر در تالیف فرهنگ لغت نامه دهخدا و فرهنگ سخن 
نیز همکاری کرده است و دانشجوی دکتر محمد معین 
و برخی از مهم ترین اساتید زبان و ادبیات فارسی بوده و 
کتاب هایی در زمینه دستور زبان فارسی نیز نگاشته است.  
وی در نشستی مجازی به نام فرهنگ جامع زبان فارسی 
که به همت اتحادیه انجمن های علمی دانشجویی زبان 
و ادبیات فارسی و با همکاری فرهنگستان زبان و ادب 
فارسی برگزار شده بود در مورد این فرهنگ و روند نوشتن 
آن ابتدا با بیان تاریخچه نسبتا مفصلی از فرهنگ نویسی 
در زبان فارسی نقبی به فرهنگ لغت فرس اسدی )شاعر 
قرن پنجم( زد و گفت: فرهنگ نویسی سابقه طولانی در 
زبان فارسی و ایران دارد ولی نه به مفهوم امروزی آن. لغت 
فرس اولین فرهنگ در زبان فارسی است که وی برای تربیت 

شاگردانش برای سرودن شعر بر اساس حرف آخر واژه ها، 
با کمک شاگردانش واژه نامه ای تهیه کرد. 

وی به ضبط های متعدد شواهد در لغت فرس اشاره کرده 
و افزود: به همین دلیل نسخه های متعدد موجود از لغت 
فرس با هم فرق دارند. اما بعد از اسدی شاعران دیگری هم 
به همین سبک برای لغات فارسی فرهنگ نوشتند ولی هیچ 
کدام کلمات عربی مستعمل در فارسی را در فرهنگ های 

خود استفاده نکردند. 
فرهنگ جهانگیری برای نمونه که در قرن یازدهم نوشته 
شه وارث تمام تصنیفات فرهنگ هایی است که پیش از آن 
در زبان فارسی و به ویژه توسط ایرانیان در هند نوشته شده 
است. دکتر صادقی در ادامه به فرهنگ های آنندراج و بهار 
عجم، نوشته شده در هند در قرون یازدهم هجری قمری 
اشاره کرد و آنها را از فرهنگ های خوب زبان فارسی شمرد 
که هم لغات فارسی در متون هندی و هم لغات عربی را 
مدخل کرده اند و بعد به فرهنگ النظام نوشته شده توسط 

داعی النظام رسید که فرهنگی پنج جلدی است و هم 
لغات عربی متداول در فارسی در آن ضبط شده و هم به 

ریشه شناسی لغات پرداخته است.

7فرهنگ و هنر
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روزنامه اقتصادی و اجتماعی صبح ایران

 سرویس فرهنگ و هنر

سینماهای متعددی در شهر تهران وجود دارند که در خاطره 
گذشته نزدیک بسیاری از مردم نقش دارند اما این روزها به 
حال خود رها شده اند و خطر تخریب این امکان فرهنگی را 

تهدید می کند.
به گزارش ایلنا، تمامی سینماهای قدیمی شهر تهران، 
گذشته ای پر فروغ داشته اند؛ این بناها، روزگاری میزبان 
سینمادوستان از گروه های طبقاتی مختلف بودند اما در حال 
حاضر شرایط مساعدی ندارند. کمر شکسته و قدرنادیده از 
جفای روزگار در انزوای خود فرورفته اند و خطر تخریب لحظه به 
لحظه تهدیدشان می کند. شاید بتوان ادعا کرد شهرها هم مثل 
انسان ها دارای حافظه هستند؛ شهرها را با بناهای قدیمیشان 
به یاد می آورند، شاید بتوان گفت حافظه ی تاریخی یک شهر 
در گرو بناهای قدیمی آن است که ریشه در حافظه جمعی 
شهروندانش دارد. پروژه تخریب سینماهای قدیمی تهران را 
می توان تیشه ای قلمداد کرد که به ریشه فرهنگ و هنر و حافظه 

تاریخی آن ضربه می زند. 
   پس از انقلاب تمامی بناها را تخریب نکردیم 

علیرضا نادعلی )عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
شهر تهران( در این باره گفت: سینماهای خیابان های جمهوری و 

لاله زار به دلیل ضعف توان اقتصادی سینماداران و کاهش استقبال 
مردم، رفته رفته کمتر شدند. همچنین سیاست گذاری های اشتباه 
دولت های مختلف سبب شد تا سالن های سینما فرسوده شوند 
و از بین روند.  کارشناسان حوزه فرهنگ بر حفظ این سینماها 
که بخشی از بافت تاریخی و هویت فرهنگی تهران را تشکیل 
می دهند، پافشاری می کنند اما عضو کمیسیون فرهنگی و 
اجتماعی نظری دیگر دارد. به گفته وی، مبحث قدمت سالن های 
سینما چندان مهم نیست، نکته قابل اهمیت جلوگیری از کاهش 
تعداد سالن ها است.  نادعلی معتقد است؛ با سیاست گذاری و 
ارائه مشوق به بخش خصوصی می توان از نابودی سینماهای 
قدیمی جلوگیری کرد. به نظر می رسد، این طرح ها تنها بیان 
می شود اما هیچ اراده ای برای اجرا وجود ندارد. گام برداشتن به 
سوی تخریب بناهای فرهنگی نمایانگر ضعف مدیران شهری 
برای حفظ این مکان های فرهنگی است. صدور رای دیوان عدالت 
اداری در آذرماه سال ۹۹ مبنی بر الزام شهرداری به صدور پروانه 
ساختمانی تخریب و نوسازی سینما ایران از سینماهای قدیمی 
لاله زار در رسانه، گواهی بر ضعف مدیران در حفظ این بناها است. 
اگر سینما ایران بر اساس رای دیوان تخریب شود، شاید شاهد 
تخریب سریالی چنین مکان هایی باشیم. ماجرای تخریب از آنجا 
شروع شد که معاونت سینمایی وزارت ارشاد با انحلال این سینما 
موافقت کرد؛ پس از کشمکش های فراوان، میراث فرهنگی در 
محکمه قضایی مغلوب و حکم تخریب برای این سینما صادر شد. 

به گفته وی؛ اگر بخواهیم سینماها را با اهداف جمهوری اسلامی 
اداره کنیم، نیازمند زیرساخت های سخت افزاری هستیم. نگاه 
جمهوری اسلامی همواره بر این باور بوده که به دلیل پیشینه ی 
تاریخی خیابان لاله زار می توان اماکن آن را تغییر داد. پس از 
انقلاب برای تخریب یا تغییر نام تمامی بناها گام برنداشته ایم. 
از همین رو برخی از سینماهای لاله زار که به حیات خود ادامه 

داده بودند، با سیاست های اشتباه ازبین رفتند. 
   توجهی به سینماهای قدیمی نمی شود

داوود قهردار عکاسی که چند سال است، سراغ پژوهش و 
ثبت تصاویر از سینماهای قدیمی تهران رفته و حتی قرار است 
کتابی درباره این موضوع منتشر کند به ایلنا می گوید: متاسفانه 
به سینماهای قدیمی توجه نمی شود؛ بسیاری از سالن ها متروکه 
هستند و به حال خود رها شده اند. حدود ۹۰ سینمای رها شده 
در این شهر وجود دارد که برخی سبقه ای طولانی دارند و قدمت 
آن ها به ۸۰ تا ۹۰ سال می رسد. این سینماها، ارزش و جنبه ای 
تاریخی دارند؛ همچنین هم از وجه معماری و هم تاریخی 

ارزشمند محسوب می شوند. 
   سینماهای قدیمی باید حفظ شوند

سیدمحمد بهشتی )مدیرعامل سابق بنیاد سینمایی 
فارابی( به پدیده تخریب و تغییر کاربری سینماهای فرسوده 
از چند منظر نگاه می کند. وی در مصاحبه ای اعلام کرده است: 
گذشته ی نزدیک یک جامعه عمدتا از جانب کسانی مورد حمله 

و تخریب قرار می گیرد که منافعی در آن داشته باشند. این افراد 
باعث می شوند دخل و تصرف در خاطره مشترک جمعی صورت 
بگیرد و جامعه دچار نسیان و کدورت در خاطره جمعی شود. 
اما اگر کمی هوشیاری به خرج دهیم، می فهمیم که خاطره 
جمعی مشترک و گذشته نزدیکی که دلالت تاریخی دارد باید 
مورد حفاظت قرار گیرد و بدانیم این حفاظت باعث می شود 
شهر ما و احوال اهل شهر بهتر شود و تصویر واقع بینانه ای 
نسبت به گذشته نزدیک پیدا کنند. وظیفه سازمان سینمایی و 
شهرداری است که سینماهای با خاطره جمعی حفظ و مرمت 
شوند تا بازگشایی آن برای صاحبان و مالکان آن مقرون به صرفه 
باشد. این سینماها هم کارکرد خوبی می توانند داشته باشند و 
هم ارزش فرهنگی تاریخی دارند لذا زیر چتر حمایت سازمان 
سینمایی و شهرداری بودن شان موجه است باید به ترتیبی این 
حمایت انجام شود که مالکین این سالن ها دچار عدم النفع نشوند.  
به گفته قهردار، برخی از سینماها تا ۱۵ سال پیش به فعالیت 
خود ادامه دادند اما مسائلی مثل گروه بندی های سینمایی، نبود 
فیلم مناسب سبب تا چراغ این سینماها برای همیشه خاموش 
شود.  تمامی کشورهای جهان برای حفظ مکان های فرهنگی 
خود که ریشه در گذشته دارد، تلاش می کنند اما سینماهای 
قدیمی تهران به دست فراموشی سپرده شده اند. در این میان 
مدیران شهری با سازمان سینمایی می توانند در جهت حفظ 

چنین امکانی گام بردارند.

اخبار فرهنگی 

  سرویس فرهنگ و هنر 
فیلم کوتاه »آیدنتی بای« ساخته سجاد شاه حاتمی توانست جایزه 
 jozi film بهترین فیلم کوتاه داستانی بخش بین الملل جشنواره فیلم

را دریافت کند.
به گزارش بانی فیلم، جشنواره jozi film قدیمی ترین فستیوال مولتی ژانر فیلم 
در ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی است که از اول تا دهم اکتبر به صورت فیزیکی و 
آنلاین برگزار شد. در دیگر حضورهای بین المللی، »آیدنتی بای« به بخش مسابقه 
بین الملل چهاردهمین دوره جشنواره فیلم  های آسیایی – آمریکایی فیلادلفیای 
آمریکا )که از چهارم تا چهاردهم نوامبر برگزار می شود( راه یافت. همچنین این 
فیلم به تهیه کنندگی بهروز هاشمیان و محمد نریمانی به عنوان تنها نماینده 
 Early Bird قاره آسیا در بخش مسابقه داستانی هفدهمین دوره جشنواره
)بزرگ ترین فستیوال فیلم دانشجویی بلغارستان( نیز حضور دارد. این جشنواره 
اول تا پنجم نوامبر در شهر صوفیا برگزار می شود. عوامل ساخت این فیلم کوتاه 
عبارتند از بازیگران: امیرحسین صباغان، نسیم مسلمی، مریم نجفی، ثمر برازنده، 
حنان عزیزی، مدیر فیلمبرداری: وحید بیوته، مدیر صدابرداری: مهدی یگانه، 
تدوین: عماد خدابخش، طراحی و ترکیب صدا: حسین قورچیان، آهنگساز: 
مهرزاد خواجه امیری و Kvpv، طراح چهره پردازی: ثمر برازنده، طراح صحنه 
و لباس: هومن معصومی، دستیار اول و برنامه ریز: غزل معصومی، دستیار دوم 
کارگردان: لیلا نصر، منشی صحنه: مونا علامه امیری، اجرای دکور: حافظ وقار، 
تصویربرداری هوایی: امید احمدزاده و رسول کیان پور، اصلاح رنگ و نور: هوتن 
حق شناس، عکاس: احسان چاووشی و پانیذ خوش طالع، فیلمبردار پشت صحنه: 
مهدی اسلامی، طراحی تیتراژ: میرحسین هوشیاری، مترجمین: یوسف قره داغی، 

محمد مهدی آهور و حسین حاجی رومنان.

»آیدنتی بای« برنده بهترین فیلم 
ژوهانسبورگ شد

سینماهای متعددی در شهر 
تهران وجود دارند که در خاطره 
گذشته نزدیک بسیاری از مردم 
نقش دارند اما این روزها به حال 
خود رها شده اند و خطر تخریب 

این امکان فرهنگی را تهدید 
می کند

  سرویس فرهنگ و هنر 
رضا فهیمی کارگردان فیلم کوتاه »سفید پوش« بیان کرد که هر جشنواره ای اعتبار 

لازم برای حضور یک فیلم را ندارد.
به گزارش مهر، رضا فهیمی کارگردان فیلم کوتاه »سفیدپوش« درباره بالارفتن تب 
حضور در جشنواره های خارجی در میان کارگردانان سینمای کوتاه گفت: اساسی ترین 
معضلی که امروز در سینمای کوتاه وجود دارد این است که به غیر از چند پلتفرم مجازی 
و گروه »هنر و تجربه«، ما هیچ بستر دیگری نداریم که بچه های فیلم کوتاه بتوانند آثار 
خود را در معرض نمایش قرار دهند. اگر بچه ها به دنبال حضور در جشنواره ها به خصوص 
رویدادهای داخلی هستند، خیلی ها هدف اصلی شان جایزه نیست و فقط می خواهند در 
یک سالن چندصدنفره، با حضور دوستان و همکاران شان کارشان دیده شود. هر فیلمسازی 

فیلم می ُسازد تا دیده شود.
وی ادامه داد: به همین دلیل است که در چند سال اخیر، حضور یا عدم حضور در جشنواره ها 
تبدیل به معیار سنجش فیلم ها شده است. اگر شرایطی وجود داشت که فیلم های راه پیدا 

نکرده به جشنواره ها هم به نوعی دیده شوند، اتفاق بسیار خوبی را شاهد بودیم.
این کارگردان فیلم کوتاه درباره تأثیر شرایط مالی و عدم بازگشت سرمایه اولیه در تولید 
فیلم کوتاه بر اقبال فیلمسازان به جشنواره ها هم گفت: قطعاً این مسئله هم تأثیرگذار است. 
با توجه به اینکه فیلم کوتاه حتی از اکران هم نمی تواند بازگشت مالی داشته باشد، بهترین 
محل برای کسب آورده اقتصادی حضور در جشنواره هاست. چه جشنواره های داخلی، چه 
رویدادهای بین المللی. فیلمسازی که از یک جشنواره خارجی جایزه ای دریافت می کند، 
هم از نظر اعتباری به کارنامه اش افزوده می شود و هم از نظر مالی می تواند به واسطه جایزه 

خود امیدی برای ساخت فیلم های بعدی داشته باشد.
فهیمی درباره تفاوت میان جشنواره های معتبر بین المللی با رویدادهای نامعتبر توضیح 
داد: یک سالی می شود که صنف فیلم کوتاه در سایت »ایسفا« ۲۰۰ جشنواره مورد تأیید 
خود را درج کرده است. ارجاع به این فهرست یکی از راه های تشخیص رویدادهای معتبر 
است. از میان ۶ تا ۷ هزار فستیوالی که در دنیا داریم، در بهترین حالت ۴۰۰ جشنواره خوب 
داریم. یکی از راه های اعتبارسنجی این رویدادها هم مراجعه به سایت رسمی جشنواره است. 
قطعاً هر جشنواره ای که دوره های برگزاری بالاتری داشته باشد، اعتبار بیشتری هم دارد.

جشنواره فیلم کوتاه تهران ۳۸ دوره برگزار شده اما جشنواره فیلم رشد ۵۴ دوره! کافی 
است اعتبار این دو رویداد را مقایسه کنید. جشنواره رشد بعد از ۵۴ دوره در حد یک جشنواره 
دانش آموزی داخل مدرسه برگزار می شود! درباره جشنواره های خارجی هم می تواند چنین 
شرایطی داشته باشدکارگردان »کودکان ابری« تأکید کرد: در مواجهه با رویدادهای داخلی 
نمی توان این ملاک را مدنظر قرار داد چرا که به عنوان مثال جشنواره فیلم کوتاه تهران ۳۸ 
دوره برگزار شده اما جشنواره فیلم رشد ۵۴ دوره! کافی است اعتبار این دو رویداد را مقایسه 
کنید. جشنواره رشد بعد از ۵۴ دوره در حد یک جشنواره دانش آموزی داخل مدرسه برگزار 
می شود! درباره جشنواره های خارجی هم می تواند چنین شرایطی داشته باشد. ما جشنواره ای 
داریم که زیر ۱۰ دوره از برگزاری آن می گذرد اما با استانداردهای خوبی برگزار می شود و 
جوایز مالی خوبی هم دارد. اما چنین جشنواره ای هم برای آنکه اعتبار بالایی پیدا کند و مثلًا 
بتواند اسکارکوالیفاید شود، لازم است که چند دوره برگزار شود و خودش را نشان دهد. این 
کارگردان که فیلم »سفیدپوش« به کارگردانی او به عنوان اثر برگزیده از سوی جشنواره فیلم 
کوتاه تهران به آکادمی اسکار معرفی شده است، درباره سوءتفاهم به وجود آمده در این زمینه 
در میان فیلمسازان کوتاه هم گفت: بعد از فیلم »کودکان ابری« این برای دومین بار است 
که فیلم من به آکادمی اسکار معرفی می شود. فیلم »کودکان ابری« جایزه بزرگ جشنواره 
شورت شورت ژاپن را در سال ۹۴ کسب کرد و در همان سال ۲۰۱۶ فیلم به آکادمی اسکار 
هم معرفی شد. در آن دوره که آقای فرخنده کیش مدیر انجمن بودند و آقای دزواره با توجه 
به اینکه برای اولین بار این اتفاق افتاده بود، فیلم من را ثبت نام نکرده بودند و ما در دقیقه ۹۰ 
فهمیدیم نیاز به ثبت نام داشته است. به من می گفتند جشنواره ژاپن باید کارهای فیلم را 
انجام دهد، در حالی که اینگونه نبود. بعد هم که ثبت نام را انجام دادیم، مهلتش گذشته بود 
و به دلیل تحریم ها هم نتوانستیم نسخه دی سی پی فیلم را به آکادمی برسانیم و این فرصت 
سوخت شد.فهیمی در پایان گفت: بعد از جشنواره سی وهفتم خبر رسید که این رویداد 
به فهرست رویدادهای مورد تأیید آکادمی راه پیدا کرده است، با توجه به اینکه در همان 
دوره فیلم ما جایزه بزرگ جشنواره را دریافت کرده بود، فیلم ما به اسکار معرفی شد چون 
طبق قانون فیلم هایی که از اکتبر پارسال تا سی سپتامبر امسال جایزه بزرگ را برده بودند، 
می توانستند به اسکار معرفی شوند البته خودمان هم نمی دانستیم این امتیاز شامل حال 
فیلم »سفیدپوش« هم می شود تا اینکه از آکادمی ایمیلی از اسکار به جشنواره فیلم کوتاه 
آمد که در آن تاریخ عنوان شده و گفته شده بود که »سفید پوش« هم شامل این شرایط 
می شود و می توانید ثبت نام کنید. با پیگیری مدیران انجمن ثبت نام را انجام دادیم. در آن 
مقطع حاشیه ای هم وجود نداشت اما در روزهای اخیر به واسطه حاشیه های به وجود آمده 
برخی دوستان نسبت به معرفی فیلم من هم دچار سوءتفاهم هایی شدند و اینگونه مطرح 
کردند که فیلم به سفارش دبیر جشنواره از سوی داوران بخش بین الملل برای دریافت جایزه 
بزرگ انتخاب شده است! این ادعا غیرقابل باور است که یک داور خارجی در جشنواره ای با 

این سطح بخواهد اعتبار خودش را قربانی سفارش دبیر یک جشنواره کند.

فیلم کوتاه و آفت جشنواره زدگی:

جشنواره ۵۴ ساله ای که اعتبار ندارد! 

 Cultural service
 Iranian drama “No Choice” has won first prize at the 013 
Cinecitta International Film Festival in the Netherlands. 
Directed by Reza Dormishian, the film tells the story of 
three women who clash when a determined lawyer takes 
on the case of a homeless girl against a doctor. A 16-year-
old homeless girl repeatedly works as a surrogate mother 
for money. A human rights attorney tries to rescue her, but 
inevitably faces difficulties. The festival took place in Til-

burg from October 13 to 17. 013, Tilburg’s area code, is the 
affectionate nickname for the city. Mention ‘013’ to anyone 
in the country and they immediately think of Tilburg. “My 
Wonderful Wanda” by Bettina Oberli from Switzerland 
won second prize. The film follows Wanda, a 35-year-old 
Polish woman, who looks after Joseph, 70, in his family 
villa by the lake.  She is there for him around the clock and 
also helps his wife Elsa, 75. The youngest son Gregi, 28, 
likes her very much.

 No Choice””
tops at Cine-
citta Interna-
 tional Film

Festival

آگهی مناقصه عمومی شماره 1400/84 یک مرحله ای )نوبت اول(
 شرکت آب و فاضلاب اســتان ایلام در نظر دارد لوله های گالوانیزه مورد نیاز خود را به شرح ذیل از طریق مناقصه 

عمومی خریداری نماید، کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1400/08/01 
لغایت 1400/08/08 به سامانه تدارکات الکترونیک دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

ضمنا کلیه مراحل مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشنهادات و بازگشــایی پاکتها و عقد قرارداد از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیک دولت انجام خواهد شد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی نسبت به انجام مراحل ثبت نام در سامانه 

مذکور و دریافت گواهی امضا الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه اقدام نماید.

مبلغ سپرده شرکت در فرآیند ارجاع کار: 1/172/000/000 ریال می باشد که می بایست براساس یکی از تضامین قابل قبول 
وفق آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659 ه- مورخ 94/09/22 تهیه گردد و اصل آن قبل از آخرین 

مهلت ارائه پیشنهاد قیمت در پاکت در بسته تحویل دفتر حراست و امور محرمانه شرکت گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهادات: 1400/08/18 

تاریخ بازگشایی پاکات: ساعت 10 روز چهارشنبه مورخ 1400/08/19 
هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان ایلام ۰۰۳۶۵۵

آگهی مفقودی
کارت سبز و سند کمپانی خودرو  سواری 

پژو هاچ بک206TU5  به رنگ  سفید-
روغنی  مدل1394به شماره موتور 

 163B0217318وشماره شاسی
 NAAP13FE0FJ328742و شماره پلاک 

596 د63 ایران38 بنام مریم عالم خوش خلق 
مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. 

آگهی مفقودی
کارت سبز خودرو  سواری پراید 
جی تی ایکس ای  به رنگ  نقره 
ای متالیک مدل1385به شماره 
موتور 1622559وشماره شاسی 

S1412285903078و شماره پلاک 149 
س89 ایران68 بنام رستم نوروزی  مفقود 

گردیده و فاقد اعتبار است. 

    همکار محترم جناب آقای عباس چیوایی
     

مصیبت وارده را تسلیت عرض نموده ، 

ما را در غم خود شریک بدانید.
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شناختش ، یگانه دانستن اوست و كمال یگانه 
دانستنش، نفی صفات از اوست. امام كاظم )ع(

سرا پا اگر زرد و پژمرده ایم      
ولی دل به پاییز نسپرده ایم

   عضـو تعاونی مطبوعـات كشـور 
   عضو انجمن صنفی مدیران رسانه 
 عضو انجمن مدیران نشریات ایران
 عضـو خانـه مطبوعـات ایـران

  )10خط( 031-32664428

031-32666730   

تشکل های مرتبط سخن بزرگانحدیث روز

برنامه ریزی برای ساماندهی مجموعه های گردشگری پایتخت

      سرویس گردشگری
رئیس كمیته گردشگری شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: در حال برنامه ریزی برای ساماندهی 
مجموعه های گردشگری و فرهنگی شهر تهران 
هستیم و برای این امر یک كارگروه نیز تشکیل 

شده است.
احمد علوی رئیس کمیته گردشگری شورای 
شهر در گفتگو با خبرنگار مهر، در پاسخ به این 
سوال که این کمیته در هفته گردشگری و تهران 
چه اقدامی را در پایتخت انجام داده است، گفت: 
اقدامات ما برنامه ریزی است و اجرایی نیست اما 
در هفته گردشگری جلسه ای با صاحب نظران 
ولویت  ا با  و  کردیم  ر  برگزا گردشگری  صنف 
ساماندهی گردشگری در مدیریت شهری، اولین 
کار گروه را تشکیل دادیم.وی افزود: در این کارگروه 
برنامه ریزی هایی برای ساماندهی وضعیت خانه 
موزه ها و موزه های در اختیار مدیریت شهری انجام 
شد که شامل ساماندهی سازمان فرهنگی هنری 
شهرداری، مجموعه های حوزه اجتماعی _ فرهنگی 
و مناطق است.رئیس کمیته گردشگری شورای شهر 
با تاکید بر اینکه باید سازمان گردشگری تهران را 
نیز جدی تر بگیریم، تصریح کرد: نکاتی نیز راجع 

به سازمان گردشگری شهرداری داریم که مصوبه آن 
برای شورای شهر قبلی است و در شورای قبل تر نیز 
این بحث مطرح شده بود. به نظر می رسد که برای 
حل معضل گردشگری و تبدیل آن از یک موضوع 
صرفاً فراغتی به یک صنعت و محل درآمد پایدار در 
شهرداری، باید حتماً به سمت متمرکز کردن این 

موارد و یکپارچه کردن مدیریت آنها برویم.
د: در این ساماندهی نیز کلیه  علوی ادامه دا
مجموعه هایی که در شهرداری بوده و ظرفیت 
گردشگری دارند، اعم از باغ موزه ها، موزه ها، مراکز 
تفریحی ازجمله مجموعه عباس آباد، برج میلاد و 
غیره را بررسی می کنیم تا بتوانیم به یک وحدت 

رویه در آنها برسیم.

    سرویس گردشگری
بزرگ ترین  )دارای  بی ان بی  ایر   كمپانی های 
اقامتگاه های دنیا(، پارامونت و اسپای گلس مدیا 
برای اولین بار همکاری مشتركی برای گردشگری و 

سینما خواهند داشت.
به گزارش میراث آریا، خلاقیت در جذب توریست 
از سراسر دنیا نیاز به ایجاد اقامتگاه های آنچنانی و 
زیرساخت های لوکس ندارد و می تواند با همفکری 
ایجاد شود. در حالی که فصل ترسناکی در سینمای 
دنیا در راه است و پنجمین قسمت از فرانچایز ترسناک 
نمادین »جیغ« در ژانویه 2022 اکران می شود، 
 Spyglass و Airbnb ، Paramountشرکت های
Media با یکدیگر متحد شده اند تا یک تجربه پر 
از ترس را در یک شب اقامت در خانه ای که فیلم 
اصلی »جیغ« در آن فیلمبرداری شده است، برای 
طرفداران فیلم های ترسناک ایجاد کنند.مهمانان 
این برنامه می توانند از روز سه شنبه، 12 اکتبر، ساعت 
1 بعدازظهر به Airbnb مراجعه کرده و اقامت یک 
شبه خود را در یکی از روزهای 27 ، 29 یا 31 اکتبر 
در املاک شمال کالیفرنیا با تنها 5 دلار در شب رزرو 
کنند. مسافران در طول مدت حضورشان در خانه ای 
اقامت می کنند که فیلم اصلی متعلق به استو ماچر 

)متیو لیلارد( در آن ساخته شده است. در هنگام ورود 
کلانتر شهر کوچک موردعلاقه همه، دیویی رایلی 
)دیوید آرکت(، از مهمانان به صورت مجازی استقبال 
می کند. پس از آن مهمانان می توانند خانه را با تمام 
شکوه اولیه خود کاوش کنند، از جمله علامت های 
چاقو روی درها، جایی که Ghostface خواهر دویی 

را به قتل رساند.
پخش هر چهار فیلم »Scream« - روی نوارهای 
ویدیویVHS  - تا مهمانان را برای اکران نسخه جدید 
این فیلم در آینده آماده کند، در کنار تنقلات زیادی 

مانند جیفی پاپ، بستنی و پیتزا. 
رزرو این اتاق ها قفط برای ساکنان ایالات متحده 

امکان پذیر است.

خبر روز

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی:

تله کابین گرگان ماندگاری گردشگران در 
گلستان را افزایش می دهد 

      سرویس گردشگری
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی با تاكید بر ضرورت فراهم كردن زیرساخت های 
رونق گردشگری در استان گفت كه احداث تله كابین گرگان در كنار توجه به دیگر جاذبه های منطقه، 

موجب افزایش ماندگاری گردشگران در استان خواهد شد.
غلامرضا منتظری در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به جلسه با معاون پارلمانی رییس جمهوری با موضوع تله کابین 
گرگان اشاره کرد و گفت: یکی از راه های توسعه گلستان، توجه به صنعت گردشگری است که راه رسیدن به اهداف 
ناشی از آن مانند ایجاد مشاغل پایدار و بهبود درآمد ساکنان استان، در گرو تکمیل زیرساخت های موجود است.وی 
ادامه داد: یکی از نیازهای اساسی مردم گلستان برای تفریح و گذراندن سالم اوقات فراغت، احداث تله کابین به عنوان 
یک آرزوی دیرینه است که با احداث این گونه زیرساخت ها، زمینه حضور گردشگران داخلی و خارجی افزایش خواهد 
یافت.نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس نظر کارشناسان گردشگری، در کنار 
جاذبه های طبیعی و مذهبی باید جاذبه های جدید با برخورداری از توجیه اقتصادی ایجاد کرد که یکی از آن جاذبه ها 
تله کابین است.منتظری ادامه داد: در مسیر اجرای تله کابین گرگان بی شک دغدغه علاقمندان محیط زیست مورد 
توجه جدی قرار می گیرد و در اجرای آن همه ملاحظات منابع طبیعی و محیط زیست استان رعایت خواهد شد.وی 
ادامه داد: در جلسه روز گذشته با معاون پارلمانی رییس جمهوری، پروژه تله کابین گرگان تشریح و پیامدها و نتایجی 
که اجرای این طرح می تواند در توسعه اقتصادی و تحولات آینده استان داشته باشد مورد بررسی قرار گرفت.رییس 
کمیسیون گردشگری و بافت تاریخی گرگان گفت: المان سازی در حوزه گردشگری، بازنگری طرح های پیش بینی 
شده، توسعه سرانه مجموعه های پذیرایی و اقامتی در سایت تله کابین و اجرای پروژه های تعریف شده در طرح توسعه 

النگدره از جمله اقداماتی است که می توان در حوزه گردشگری انجام داد.

قلعه سفید جاجرم، بنایی ماندگار از دوران قاجار
      سرویس گردشگری

قلعه سفید یکی از برجسته ترین آثار شهرستان 
جاجرم است كه در ۲ كیلومتری جنوب جاده امروزی 
سنخواست به جاجرم و در حوالی روستای قمیطه قرار 
دارد. اطراف قلعه سراسر زمین های كشاورزی بوده كه 
امروزه بخش وسیعی از آن در اثر خشک سالی رهاشده 
است. در فاصله ۲۰۰ متری جنوب قلعه گورستان كوچکی 

قرار دارد كه به نظر متعلق به ساكنان قلعه بوده است.
شهرستان جاجرم در جنوب غربی استان قرارگرفته و 
از شمال به شهرستان مانه و سملقان، از غرب به شهرستان 
گرمه، از جنوب به استان سمنان، از جنوب شرق به استان 
خراسان رضوی، از شرق به شهرستان اسفراین و از شمال 
شرق به شهرستان بجنورد محدود می شود. این شهرستان 
با مساحت 3654 کیلومتر دارای سه شهر، سه بخش، پنج 
دهستان و 55 آبادی است. جمعیت شهرستان جاجرم 
در سال 1390 بالغ بر 36898 نفر برآورد گردیده است. 

این شهرستان به لطف موقعیت راهبردی خود بر سر 
راه های کاروانرو همواره موردتوجه قرار داشته و از دوران 
پیش ازتاریخ تا ادوار متأخر اسلامی به طور پیوسته نقش 
بارزی را در تکامل فرهنگی خطۀ خراسان ایفا کرده است. 
این منطقه تا اواخر دوره قاجار اهمیت خود را حفظ نمود تا 
اینکه با ورود تجهیزات حمل ونقل مدرن، احداث راه های 
ترانزیتی و در پی آن حذف شبکۀ راههای قدیم و متروک 
ماندن راه های کاروانرو و کاروانسراها به تدریج از اهمیت 

آن کاسته شد و به سرعت افول کرد. 
در چندین متن تاریخی مربوط به دوره قاجار نام قلعه 
سفید ذکرشده که همه آن را قلعه ای متروکه و قدیمی 
ذکر کرده اند که نشان می دهد قلعه پیش از دوره قاجار آباد 
بوده است. ازجمله، علینقی حکیم الممالک از همراهان 
ناصرالدین شاه در اولین سفرش به خراسان در سال 1286 
هجری قمری در کتاب »روزنامه سفر خراسان« قلعه 
سفید را دیده و در مورد آن چنین نوشته است: »پس از 
جعفرآباد به فاصله یک فرسنگ در زیردست جاده قلعه ای 
بلاسکنه است موسوم به قلعه سفید. این قلعه در تواریخ 

به دژ سفید معروف است و چون از محاذات او بگذرند تا 
جاجرم دیگر آبادی و قلعه ای مشهود نیست…«. همچنین 
میرزا حسن خان اعتمادالسلطنه در کتاب مطلع الشمس به 
هنگام همراهی ناصرالدین شاه در سفر خراسان می نویسد: 
»از حوض جاجرم که یک فرسخ طی مسافت نمودند در 
طرف دست راست دور از خط راه قلعه موسوم به قلعه سفید 
است که حالا بایر است.« بنابراین آنچه مسلم است قدمت 
اثر حداقل به دوره قاجار بازمی گردد. وجه تسمیه اثر به نام 
قلعه یا دژ سفید روشن نیست، ولی با توجه به اینکه قلعه 
در میانه دشت به رنگ سفید از دور پدیدار است، شاید 
بتوان وجه تسمیه قلعه را همین موضوع دانست. قلعه های 
کشاورزی مربوط به نظام ارباب ورعیتی مدت ها از عناصر 
اصلی روستاهای ایران بوده اند و نه تنها رایج ترین شکل 
زمین داری را تشکیل می داده، بلکه شاکله ی اصلی نظام 
اجتماعی-اقتصادی مملکت را هم شکل می دادند که 
باعث می شد قدرت و ثروت در دستان درصد محدودی از 
 Dandamaev( جمعیت یا همان اربابان متمرکز شود
and Lukonin 1989؛ Lambton 1953(. قلعه 

سفید نیز از این قاعده مستثنا نیست و بررسی منابع 
تاریخی، تحقیقات مردم شناختی و نیز بررسی وضعیت 
پلانی-متری قلعه همین موضوع را تایید می کند. بر 
این اساس این قلعه تاریخی یک قصبه یا آبادی بارودار 
مربوط به خوانین و زمین داران بزرگ در منطقه جاجرم 
است که پیش از دوره قاجار احداث شده و پس از مدتی 
متروک ماندن در دوره قاجار، درنهایت در دوران پهلوی 
اول با لایروبی و دایر کردن قنوات و توسعه کالبدی دوباره 
مورداستفاده قرارگرفته است. این قلعه پس از تصویب 
قانون اصلاحات اراضی و بروز انقلاب سفید متروک شد و 
به دلیل ترمیم نشدن و رها شدن به سرعت دچار زوال و 
فرسایش شد. ازنظر معماری، شکل اصلی قلعه متشکل از 
یک فضای مستطیل منظم به ابعاد 75 در 115 متر است 
که در جهت شرقی-غربی با انحراف حدود 35 درجه 
ساخته شده است. در چهارگوش و امتداد دیوارهای قلعه 
یازده برج مدور ساخته شده است: این ها عبارت اند از پنج 
برج در امتداد ضلع های بلند و یک برج در میانه ضلع کوتاه 
که در مقابل آن دروازه قلعه در ضلع مخالف در دیوار شرقی 

ساخته شده است. دروازه اصلی قلعه با درب چوبی بزرگ 
دو لته در وسط دیوار ضلع شرقی قرار و در امتداد آن در 
محور جنوب شرقی-شمال غربی کوچه/معبری تا انتهای 
قلعه کشیده شده است. در طرفین این معبر چندین واحد 
مجزا قرار دارد که بخش های مختلف داخلی ازجمله 
انبارها، واحدهای کارگاهی، مسجد/نمازخانه، باره بند و 
طویله ها، اتاق های دهقانان، اتاق نماینده ارباب یا مباشر، 
واحدهای خصوصی ارباب و سایر بخش ها را تشکیل 
می دهند. بیشتر این واحدها با الگوی »حیاط مرکزی« 
ساخته شده و باوجود شباهت کلی در پلان، ازنظر اندازه 
و جزییات باهم فرق دارند. پس از گذر از دروازه در سمت 
چپ معبر نمازخانه/مسجد قلعه قرارگرفته که 62/43 
مترمربع مساحت دارد. مقابل مسجد تعدادی از واحدهای 
دهقانی در اطراف حیاط مرکزی ایجادشده اند. در پشت 
این مجموعه مسکونی دهقانی، در سمت راست خیابان/
معبر، شش اتاق باریک و کشیده مستطیلی به طول 8/50 
در 2/90 متر قرارگرفته که واحدهای کارگاهی ازجمله 

کارگاه پارچه بافی بوده اند. 
در دوره پهلوی حاج علی اکبر جاجرمی با تملک قلعه 
و اراضی کشاورزی اطراف، به توسعه قلعه اقدام نموده و 

بخش هایی به قلعه اصلی افزود. 
در فاصله 200 متری جنوب شرق قلعه، گورستان 
ساکنین قلعه قرار دارد که سنگ قبرهای تعدادی هنوز 
حفظ شده و اغلب تاریخ ها مربوط به دهه 1340 و 1350 
شمسی است که آخرین مرحله اقامت در قلعه سفید را 
نشان می دهد. از نکات قابل توجه در مجموعه قلعه سفید 
وجود یک کوره آجرپزی در فاصله 300 متری شمال شرق 
ارگ است، پلان کوره متشکل از یک فضای مستطیل 
شکل میانی )قمیر( که دو فضای کوچک تر بافرم مربع 
)آتشدان( بر میانه طول ها آن واردشده و در مجموعه 
یک چلیپا را شکل می دهند. کوره یادشده توسط حاج 
علی اکبر جاجرمی و به منظور تهیه آجر موردنیاز جهت 
احداث ساختمان اربابی و تولید تنبوشه های سفالی انتقال 

آب ساخته شده است. 

چه خبر از مرمت گنبد مسجد شیخ لطف الله؟
سرویس گردشگری

ناظر ارشد مرمت گنبد شیخ لطف الله دربارۀ آخرین 
تصمیماتی كه در كمیته فنی میراث فرهنگی اصفهان 
برای مرمت این گنبد ارزشمند گرفته شده توضیحاتی 

را بیان كرد.
ایسنا/اصفهان - بیست و یکم شهریورماه سال جاری، 
استاد رحمت الله رضایت بر اثر ابتلا به کرونا درگذشت؛ 
معمار و مرمتگر پیشکسوتی که فعالیت های مهمی چون 
اتصال بازار رنگرزها در خیابان حکیم، بازسازی سردر 
کوشک، سردر و ورودی موزه علامه مجلسی، مرمت 
تالار تیموری، طاق های شبستان ضلع شمال شرقی 
امامزاده اسماعیل، مصلای شاه عبدالعظیم حسنی 
در شهر ری و شبکه بندی دور حیاط مسجد جامع 

اصفهان را در کارنامۀ خود داشت و از سال 1398 نیز 
همراه با پسران خود بر روی پروژۀ مرمت گنبد شیخ 

لطف الله کار می کرد.
دو روز پس از درگذشت این استاد پیشکسوت که 
حضور او دلیل موجه ترک تشریفات برای سپردن 
مرمت گنبد به فرزندانش به شمار می رفت، خبرگزاری 
ایلنا از فریبا خطابخش، مدیر پایگاه میراث جهانی 
نقش جهان دربارۀ وضعیت مرمت گنبد شیخ لطف الله 
پس از رحمت الله رضایت سؤال پرسید و او با اشاره به 
آنکه در حال حاضر استادکاران به نام دیگری نیز در 
اصفهان هستند که بتوانند ادامه روند مرمت گنبد شیخ 
لطف الله را انجام دهند، پاسخ داد: »جای نگرانی نیست 
چراکه از یک سو رحمت الله رضایت آموزش های لازم 
را به فرزندان خود داده بود و از دیگر سو استادکاران 
پیشکسوت دیگری نیز در اصفهان هستند که بتوانند 

کار را ادامه دهند. هرچند ممکن است این استادکاران 
در حد رحمت الله رضایت نباشند و با فوت هریک از 
این استادکاران یک گنجینه را از دست می دهیم اما 
می توان استادکار جدید معرفی کرد. وضعیت مرمت 
هم به خوبی پیش می رود و قالب گیری کاشی ها که 

یک کار تخصصی است در حال انجام است«.
نظر به برچیده شدن بخش دیگری از کاشی های 
گنبد شیخ لطف الله طی روزهای گذشته، ایسنا از 
محسن نکویی، ناظر ارشد مرمت گنبد شیخ لطف الله 
خواست تا دربارۀ آخرین وضعیت مرمت این گنبد 
توضیح بدهد و آنچه در ادامه می خوانید پاسخ اوست: 
با توجه به فوت استاد رضایت، تصمیم مجموعۀ سازمان 
و کمیته شورای فنی بر این شد که یکی از استادکاران 
قدیمی کاشی کاری اصفهان )محمدحسن مقضی( 
برای ادامۀ مرمت در کنار خانوادۀ مرحوم رضایت حضور 

داشته باشند و کار با حضور ایشان ادامه پیدا کند.
نکویی در پاسخ به این سؤال که آیا فاز دوم مرمت به 
روش فاز نخست انجام خواهد شد یا خیر؟ گفت: »روش 
کار در فاز دوم استفاده از همان کاشی های قبلی گنبد 
است و بحث استفاده از کاشی جدید مطرح نیست. 
زیرسازی نیز طبق طرح تائید شده شورای فنی انجام 

خواهد شد«.
به گزارش ایسنا، دهم تیرماه سال جاری تعدادی از 
استادکاران مرمت و دوستداران میراث فرهنگی استان 
اصفهان، با حضور در دفتر اتحادیۀ صنف صنایع دستی 
این استان و امضای نامه ای سرگشاده خطاب به مقام 
قضایی و نمایندگان اصفهان در مجلس شورای اسلامی، 
خواستار توقف مرمت گنبد مسجد شیخ لطف الله تا 
برگزاری کنگرۀ نقد مرمت و رفع شبهات موجود در 

مرمت فاز نخست آن شدند.

  Tourism service  
The centuries-old cemetery of Juy-e Horhor in the central province of Yazd 

is planned to be turned into a gravestone museum, the provincial tourism chief 
has announced. With regards to its historical significance and the fact that this 
historical cemetery buried many scholars and elders of Yazd, its restoration 
and establishment of a museum of ancient tombstones seem necessary, Seyyed 
Mostafa Fatemi said . Covering an area of 52 hectares, the cemetery dates back 
to centuries ago, however, the structures and some mausoleums inside it belong 
to the Qajar-era (1789–1925), the official added. Juy-e Horhor belongs to both 
Muslims and Jews with two different entrance gates on the north and south 
sides. There are several graves of scientists, mystics, literati, and clergymen 
from different historical eras in the cemetery.Although there are currently 
no burials in the Muslim section of the cemetery, the Jewish section, with its 
22,000 square meters of area, still retains its use, and religious services are also 
performed there apart from burying the dead.

The historical monument has recently been inscribed on the National 
Heritage list. 
رئیس گردشگری استان اعلام كرد كه قرار است قبرستان چند قرنه جوی هورهور در استان مركزی 

یزد به موزه سنگ قبر تبدیل شود.
سید مصطفی فاطمی گفت: با توجه به اهمیت تاریخی آن و اینکه این گورستان تاریخی بسیاری از علما و بزرگان 

یزد را دفن کرده است ، مرمت و تأسیس موزه سنگ قبرهای باستانی ضروری به نظر می رسد.
این قبرستان با مساحت 52 هکتار ، متعلق به قرن ها پیش است ، اما بناها و مقبره های داخل آن متعلق به دوران 
قاجار )1789-1925( است.جوی هورهور متعلق به مسلمانان و یهودیان است که دارای دو دروازه ورودی متفاوت 
در ضلع شمالی و جنوبی هستند. گورهای متعددی از دانشمندان ، عارفان ، ادبا و روحانیون از ادوار مختلف تاریخی 
در این قبرستان وجود دارد.اگرچه در حال حاضر هیچ مدفنی در قسمت مسلمانان گورستان وجود ندارد ، اما قسمت 
یهودیان با مساحت 22000 متر مربع هنوز مورد استفاده خود را حفظ کرده است و مراسم مذهبی نیز جدا از دفن 

مردگان در آنجا انجام می شود.این اثر تاریخی اخیرا در فهرست میراث ملی به ثبت رسیده است.

گورستان چند صد ساله در یزد تبدیل به موزه می شود

 Centuries-old cemetery in Yazd to
 turn into museum
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